
 لزوم آموزش صاحبان صنایع

راهکار برق برای مدیریت شبکه در تابستان
خریدار  صنعــت برق یکــی از مهمترین صنایع 
زیربنایــی و راهبردی برای توســعه و پیشــرفت 
کشور است که گردش چرخ های اقتصادی، توسعه 
صنعتی و تأمین رفاه اجتماعی بــه پایداری و دوام 
آن وابسته اســت. صنعت برق از مهمترین صنایع 
زیربنایی و راهبردی برای توسعه و پیشرفت کشور 
اســت که گردش چرخ هــای اقتصادی، توســعه 
صنعتی و تأمین رفاه اجتماعی بــه پایداری و دوام 
آن وابســته بوده و هرگونه اختلال در پایداری آن 
ضربه ای جبران ناپذیر بــه واحدهای صنعتی وارد 
می کند.به همین دلیل صنعت برق با در نظر گرفتن 
محدودیت هــای کنونی در تأمین بــرق و ناترازی 
موجود، زمینه های همکاری صنایع را با برق فراهم 
کرد کــه در این راســتا صنایع کوچــک و خرد در 
داخل شهرک ها، تنها ۱۲ ساعت در هفته با برنامه 
مدیریت بار برق همکاری خواهند داشت برای رفع 
آن نیز می توانند با جابه جایی یک شــیفت کاری، 

فعالیت خود را بدون محدودیت ادامه دهند.
از ســویی دیگر باید افزود که بیشــتر راهکارهای 
صرفه جویــی در مصرف انرژی، بــدون هزینه و یا 
کم هزینه هستند. کاهش هزینه های برق مصرفی 
بخش کوچکــی از نتایج حاصل از بهینه ســازی 
مصرف انرژی می باشــد، نتایج بســیار قابل توجه 
دیگر آن افزایش طول عمــر تجهیزات الکتریکی، 
کاهــش دفعــات خرابــی و در نتیجــه کاهش 

هزینه های توقف خط تولید است.
نکته قابل توجــه اینکه راهکارهای پــر هزینه نیز 
بازگشت ســرمایه قابل قبولی )۱ تا ۳ سال( دارند. 
این راهکارهــا عمدتاً مرتبط با تغییــر تکنولوژی 
یا فرآینــد هســتند و موجب صرفــه جویی قابل 

ملاحظه ای در مصارف انرژی الکتریکی می شوند.
با کاهش تدریجی بهای تجهیزات بهینه ســازی 

مصــرف، افزایــش قیمت انــرژی و بــالا رفتن 
حساسیت ها نســبت به تداوم تأمین برق، اجرای 
راهکارهای هزینه بر، هر ســال ارزان تر شــده و از 

توجیه اقتصادی بیشتری برخوردار می شوند.
دو روش اصلی مدیریت مصرف در صنایع جابجایی 
زمــان و بهبود بــازده تجهیزات و فرآیند اســت. 
بســیاری از مشــترکین می توانند با برنامه ریزی 
مناسب، بخشــی از مصارف انرژی الکتریکی خود 
را از ســاعات اوج مصرف به دیگر ساعات و ترجیحاً 
به ســاعات کم باری انتقال دهنــد و از تعرفه های 

مخفف در این بازه های زمانی استفاده نمایند.
در ایــن میان مدیریــت مصرف انــرژی از طریق 
جابجایی بار غالباً بســیار کم هزینه بوده و نیاز به 

برنامه ریزی و ایجاد انضباط کاری دارد.
در عین حــال بهینه ســازی مصارف سیســتم 
روشــنایی، هوشمند سازی سیســتم روشنایی و 
سرمایشی، بهره گیری از نور طبیعی روز با اصلاح 

سیستم سوله های صنعتی، استفاده از روش تعمیر 
و نگهداری پیشــگیرانه با هدف ثابت نگه داشتن و 
یا افزایش بــازده موتورهــای الکتریکی و کاهش 
هزینه های جاری و بررســی و بازبینــی دوره ای، 
روغــن کاری مرتــب موتورهای و سیســتم های 
داخلــی … از جمله راهکارهای کــم هزینه یا بی 
هزینه ای اســت که می تواند علاوه بــر حفظ توان 
و بازده خــط تولید، بــه کاهش مصــرف انرژی و 

هزینه های صاحبان صنعت نیز مؤثر باشد.
البته از صنایــع نباید غافــل ماند، زیرا براســاس 
قانون، وزارتخانه های صمت و نیرو موظفند نسبت 
به آموزش مدیران صنایع با هدف آشــنایی آنان با 
راهکارهای کاهش مصرف انرژی و افزایش راندمان 
اقدام نمایند، اما شــواهد حاکی از آن اســت که به 
دلیل قیمت پایین انرژی، صاحبان و مدیران صنایع 
با وجود آنکه نزدیک به ۴۰ درصد از برق کشــور را 

در اختیار دارند رغبتی به آموزش نشان نمی دهند.

 تغییر هندسه سیاسی غرب آسیا
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 رئیس جمهور  مطرح کرد
 مساله محوری و تعیین اولویت های کشور 

دو ویژگی اصلی لایحه برنامه هفتم
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کنترل ترازنامه بانک ها را به همراه سیاست 

هدایت اعتبار دنبال می کنیم
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 آقای همتی شما باید پاسخگو باشید
 نه پرسشگر

محمدجواد محقق نیا  عبدالناصر همتــی؛ رئیس کل ۳۴ ماهه بانک مرکزی 
در دولت حســن روحانی که به گواه آمارهای رسمی کشــور، بدترین دوران 
مدیریت بانک مرکزی را رقم زده است، این روزها بشدت در فضای مجاز فعال 
شــده و تحرکات خود را در این بخش چند برابر کرده اســت.وی که در ســال 
۱۴۰۰ به امید دست یافتن به صندلی ریاست جمهوری از دولت روحانی جدا 
شــده بود، تا به امروز همچنان در فضای انتخاباتی باقی مانده و مرتباً در حال 
توئیت زدن و پست گذاشتن در اینستاگرام و گفت و گو در فضای مجازی است 

و اقدامات دولت سیزدهم را زیر سؤال می برد.

دیدگاه

شهادت امام محمدتقی)ع( را تسلیت می گوییم

تعهد دولت قبل همچنان روی زمین

 ساکنان مسکن ویژه 
 هشت سال 
در انتظار سند

 شركت گاز استان ايلام 

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ای 
شماره گ 35/ 05 /1402

 نوبت دوم

روابط عمومی شرکت گازیلام

دستگاه مناقصه گزار : شركت	گاز	استان	ايلام		
موضوع مناقصه:	پروژه	گازرسانی	به	حفرات	خالی	)	شبکه	و	علمک	(	و	نصب	انشعابات	در	شهرستان	

دهلران	،	دشت	عباس	،	میمه	و	پهله	و	روستاهای	تابعه
مبلغ كل برآورد: 72,074,276,351	ريال

مبلغ تضمين :  3،604،000،000ريال
لازم	به	بر	توضیح	است	که	دوره	برآورداجرا		اساس	سه	ماهه	چهارم	سال	1401	مطابق	فهرست	بهای	سال	

1402	نفت	و	گاز	می	باشد.
	و	برآورد	کالا	بر	اساس	سه	اول	1402	می	باشد.

شبا	 شماره	 به	 	 واريزي	 فیش	 يا	 مناقصه	 در	 شركت	 	 بانكي	 نامه	 ضمانت	 	: تضمين  نوع 
IR890100004101029953182697			نزد	بانك	مرکزی	بنام	رد	وجوه	سپرده	بودجه	شرکتهای	
دولتی	و	يا	ساير	ضمانتنامه	های	معتبر	و	يا	ترکیبی	از	آنها	که	در	جدول	شماره	4	آيین	نامه	تضمین	معاملات	

دولتی	شماره	123402/	ت	50659	ه	مورخه94/9/22	قید	گرديده	اند.
مدت زمان اجراي پروژه :  360	روز	تقويمی

محل تامين اعتبار :	از	محل	وام	داخلی	بند	)ق(		و		به	اين	پیمان	پیش	پراخت	تعلق	نمی	گیرد.
آخرين مهلت فروش اسناد :1402/04/11تاپايان	وقت	اداری	

آخرين مهلت ارائه پيشنهادات قيمت و ارسال اسناد ارزيابی کيفی:1402/04/25تا	ساعت	
8:45	دقیقه	صبح

زمان گشايش پاكات مناقصه و ارزيابی کيفی و پيشنهاد قيمت:1402/04/25ساعت	9	صبح
محل گشايش پاكات :	سالن	كنفرانس	شركت	گاز	استان	ايلام

	از	دستورالعمل	ارزيابی	مالی	وفرايند	قیمت	متناسب	در	مناقصات	صنعت	نفت	به	شماره	20/2-796 
تاريخ	1399/12/11	استفاده	می	گردد.

شرايط متقاضيان :
1-	داشتن	شخصیت	حقوقي	

2-	كپي	برابر	با	اصل	اساسنامه	و	آگهی	آخرين	تغییرات	
3-	ارائه	گواهینامه	صلاحیت	ايمنی	امور	پیمانکاران	از	وزارت	تعاون	،	کار	و	رفاه	اجتماعی	بر	اساس	مواد	85 

و	91	قانون	کار	جمهوری	اسلامی	ايران	مصوب	89/3/5	وزير	کار	و	امور	اجتماعی	.	
4-داشتن	امكانات	،	ماشین	آلات	و	نیروي	متخصص	

5-	داشتن	گواهي	صلاحیت	پیمانكاري	از	سازمان	برنامه	و	بودجه	در	رشته	تاسیسات	و	تجهیزات		با	رتبه	
،	ظرفیت		و	مدت	اعتبار	کافی.

6- داشتن	تجربه	کافی	معتبر	و	مفید	مرتبط	با	موضوع	مناقصه	
7-	عطف	بند	2	بخشنامه	شماره	1401/167108	تاريخ	1401/04/11	لازم	است	مناقصه	گران	پايه	پنج	
مطابق	گزارش	شناخت	پیوست،	اسناد	ارزيابی	خود	را		براساس	دستورالعمل	ارزيابی	کیفی	مناقصه	گران	به	

شماره	02-110-01	سال1401		تکمیل	و	ارائه	نمايند.	
8- قیمت	ها	متناسب	با	کالای	ساخت	داخل	با	لحاظ	کیفیت	ارئه	گرددو	همچنین	پیمانکار	ملزم	به	رعايت	
قانون	حداکثر	استفاده	از	توان	تولیدی	و	خدماتی	کشور	و	حمايت	از	کالای	ايرانی	به	استناد	نامه	شماره	

30206	مورخ	1398/03/15		می	باشد.
9-	فروش	اسناد	به	واجدين	شرايط	،	تکمیل	و	شرکت	در	فرآيند	مناقصه	از	طريق	سامانه	ستاد	دولت	به	

آدرس	ir.setadiran	سامانه	ستاد	صورت	می	پذيرد	.	
محل گشايش پاكات :	سالن	كنفرانس	شركت	گاز	استان	ايلام.	

10-هزينه	و	ارائه	رسید	تايید	شده	کارمزد	سامانه	تدارکات	الکترونیک	دولت	)ستاد(	قبل	از	عقد	قرارداد	
به	عهده	برنده	مناقصه	می	باشد.

11-	عقد	قرارداد	با	برنده	مناقصه	در	صورتیکه	مبلغ	پیشنهادی	بیش	از	ده	برابر	نصاب	معاملات	متوسط	
باشد.	منوط	به	ارائه	صورت	های	مالی	حساب	رسی	شده	باشد.

محل تحويل ضمانتنامه : دبیر	خانه	شركت	گاز	استان	ايلام	
هزينه	دو	نوبت	آگهي	به	عهده	برنده	مناقصه	مي	باشد.

هزينه	و	ارائه	رسید	تايید	شده	کارمزد	سامانه	تدارکات	الکترونیک	دولت	)ستاد(	قبل	از	عقد	قرارداد	به	
عهده	برنده	مناقصه	می	باشد.

هزينه	چاپ	و	تکثیرکتابچه	های	پیمان	به	مبلغ	4،000،000ريال	به	عهده	برنده	مناقصه	می	باشد	و	می	بايست	
 IR  390100004001029904050531	شبا	شماره	با	و		4001029904050531		شماره	حساب	به
بانک	مرکزی	بنام	شرکت	گاز	استان	ايلام	و	با	شناسه	واريز	361029967292790818773000003500

آدرس:	ايلام	–	چهارراه	پیام	نور	–	بلوار	تعمیركاري	نبش	خیابان	استاد	شهريار	
WWW.ilam-nigc.ir	و		http://iets.mporg.irوWWW.Shana.ir سايت	ايلام	استان	گاز	شركت 

شماره	تلفن	084-59244271
کد	فراخوان	جهت	آگهی	مذکور			53,146,406			می	باشد	.	

شناسه آگهی1508960

آگهي مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه ( 
شماره   7-1402ق

شماره  فراخوان سامانه ستاد: 2002005117000024

 نوبت دوم

شركت آب و فاضلاب استان گیلان

1-نام دستگاه مناقصه گزار:		شركت	آب	و	فاضلاب	استان	گیلان
2-شرح مختصر موضوع مناقصه: عملیات	اجرايی	احداث	6	باب	مخزن	زمینی		بتنی	

وفنس	کشی	ولوله	گذاری	مجتمع	سرچشمه	شاهخانی	ازتوابع	شهرستان	لاهیجان
3-مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه از سايت ستاد :	از	تاريخ	28/ 03/ 1402	تا	

تاريخ	31/  03/ 1402 
مهلت زمانی ارائه پيشنهاد:		تا	ساعت		09:30	صبح	روز	چهارشنبه			مورخ14 / 04 

1402/
زمان بازگشايی اسناد ارزيابی کيفی :	ساعت	10:30	صبح	روز	چهارشنبه		مورخ	

1402/04/14
زمان بازگشايی پاکات مالی برای پيمانکاران حائز امتياز لازم :	ساعت	9	صبح	روز	

چهارشنبه	مورخ	21/ 04 /1402–	سالن	جلسات										
باشد. می	 	 	1402/   03  /28 	 	 مورخه	 از	 سامانه:	 در  مناقصه  انتشار  4-تاريخ 

و	 گران	 مناقصه	 پیشنهاد	 ارائه	 تا	 اسناد	 دريافت	 از	 مناقصه	 برگزاری	 مراحل	 کلیه	
آدرس	 به	 دولت)ستاد(	 الکترونیکی	 تدارکات	 سامانه	 طريق	 پاکتهااز	  بازگشايی	
www.setadiran.ir	انجام	خواهد	شد	و	لازم	است	مناقصه	گران	در	صورت	عدم	عضويت	
قبلی	،مراحل	ثبت	نام	در	سايت	مذکور	و	دريافت	گواهی	امضائ	الکترونیکی	را	جهت	شرکت	
در	مناقصه	محقق	سازند.)ضمنا	پیمانکاران	مکلف	هستند	پاکت	الف	را	بصورت	فیزيکی		
نیز	تحويل	دهند(اطلاعات	تماس	دستگاه	مناقصه	گزار	جهت	دريافت	اطلاعات	بیشتر	
در	خصوص	اسناد	مناقصه-نماينده	مجری	طرح	آب	تلفن:	01333321054	و		برگزاری	
مناقصه	–دفتر	قراردادها		01333368482-اطلاعات	سامانه	ستاد	جهت	انجام	مراحل	

عضويت	در	سامانه	:رشت	01333251136		تهران	1456
5-قيمت اسناد و نحوه واريز وجه :قیمت	اسناد	ارزيابی		1000000	ريال		)يک	
شعبه	 ملی	 بانک	 	0108102328005 شماره	 حساب	 به	 که	 است	 ريال(	 میلیون	

IR 020170000000108102328005	شبا	شماره	3720	شعبه	کد	رشت	محتشم 
		به	نام	شرکت	آب	و	فاضلاب	استان	گیلان	فقط	بصورت	الکترونیکی	از	درگاه	سامانه	

ستاد	واريز	گردد.
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 آقای همتی شما باید پاسخگو باشید
 نه پرسشگر

محمدجواد محقق نیا  عبدالناصر همتی؛ رئیــس کل ۳۴ ماهه بانک 
مرکزی در دولت حســن روحانی که به گواه آمارهای رســمی کشور، 
بدتریــن دوران مدیریت بانک مرکــزی را رقم زده اســت، این روزها 
بشدت در فضای مجاز فعال شــده و تحرکات خود را در این بخش چند 
برابر کرده است.وی که در ســال ۱۴۰۰ به امید دست یافتن به صندلی 
ریاست جمهوری از دولت روحانی جدا شــده بود، تا به امروز همچنان 
در فضــای انتخاباتی باقی مانــده و مرتباً در حال توئیت زدن و پســت 
گذاشتن در اینســتاگرام و گفت و گو در فضای مجازی است و اقدامات 
دولت سیزدهم را زیر ســؤال می برد.همتی غیررسانه ای دوران ریاست 
کلی بانک مرکزی، این روزها مکرراً در حال مطالبه شــفاف ســازی و 

پاسخگویی از دولت سیزدهم و شخص رئیس جمهور است.
وی به نحوی مرتباً می گوید من هشــدار داده بودم، من گفته بودم، من 
متذکر شده بودم که گویی مدیریت ایشان، درخشان ترین دوران بانک 
مرکزی کشور را رقم زده است. در دوره وی، چاپ پول به حداکثر رسید 
و سیاست ها و اشتباهات آقای همتی شرایط خطرناکی را برای اقتصاد 
ایران ایجاد کرد.طبق آمارهــای موجود، دوره آقــای همتی در بانک 

مرکزی یکی از ضعیف ترین دوره های این مجموعه محسوب می شود.
بررسی ها نشــان می دهد از ابتدای مســئولیت آقای همتی بر مسند 
ریاســت بانک مرکزی از ۶ مردادماه ۱۳۹۷ تا ســال ۱۴۰۰، پول ملی 
ایران بیش از ۱۸۰ درصد ارزش خود را از دســت داده اســت. میانگین 
ماهانه نرخ دلار کــه در پایان تیرماه ۱۳۹۷ در بــازار آزاد ۸۹۰۰ تومان 
بود، در پایان ســال ۱۳۹۹ در بازار آزاد به بیش از ۲۵۰۰۰ تومان رسید 

که نزدیک به ۲۰۰ درصد رشد قیمت داشته است.
در عین حال، نرخ دلار نیمایــی نیز در دوران ریاســت همتی بر بانک 
مرکزی ایجاد شد. در خصوص نرخ تورم هم آقای همتی مجدداً رکورد 
دیگری را به نــام خود ثبت کــرد؛ در تیرماه ۱۳۹۷ یعنــی همزمان با 
ریاســت بانک مرکزی توســط آقای همتی، نرخ تــورم اعلامی مرکز 
آمار برای دوازده ماهه منتهی به تیرماه ۱۳۹۷ نســبت به دوازده ماهه 
منتهی به تیرماه ۱۳۹۶ به ۱۰.۲ درصد و نرخ تورم دوازده ماهه منتهی 
به اسفندماه ۱۳۹۷ نســبت به دوازده ماهه منتهی به اسفندماه ۱۳۹۶ 
نیز به ۳۱ درصد و نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به اسفند ۱۳۹۹ نسبت 
به دوازده ماهه منتهی به اســفندماه ۱۳۹۸ هم به ۴۷.۱ درصد رســید 
که نشــان از مدیریت ضعیف بانک مرکزی توســط آقای همتی در این 
مدت اســت.در دوره آقای همتی، نقدینگی رشــد قابل توجهی )بیش 
از دو برابر( داشته است. نقدینگی در پایان ســال ۱۳۹۷ از ۱۸۸۲هزار 
میلیارد تومان به ۳۴۷۶ هزار میلیارد تومان در پایان سال ۱۳۹۹ رسید 
و جالب تر اینکه طبق آمارهای بانک مرکــزی، حجم پایه پولی که پول 
پرقدرت و ریشــه اصلی تورم اســت، از ۲۶۵ هزار میلیارد تومان قبل از 
آغاز به کار عبدالناصــر همتی در بانک مرکزی، بــه ۴۵۸ هزار میلیارد 
تومان رسید. در واقع بیش از نصف پایه پولی در کمتر از سه سال فعالیت 
آقای همتی در بانک مرکزی ایجاد شــده اســت، یعنی در واقع همتی 
سلطان افزایش پایه پولی است. همچنین ضریب فزاینده نقدینگی در 

سال ۱۳۹۷ از عدد ۷ به ۷.۵ در پایان سال ۱۳۹۹ رسید.
باید گفت، همتی بی برنامه ترین کارنامــه در ایجاد بی انضباطی مالی را 
هم دارد. در طــول مدیریت آقای همتی، بدهی بخــش دولتی به بانک 
مرکزی ۵۴ هزار میلیارد تومان بیشتر شده است. در انتهای سال ۱۳۹۷ 
بدهی بخش دولتی به بانــک مرکزی ۹۶ همت بود، اما در پایان ســال 
۱۳۹۹ این رقم به ۱۵۰ همت رسیده اســت. به عبارتی بانک مرکزی و 

دولت دوازدهم بدترین کارنامه را در بی انضباطی مالی داشته اند.
بررسی بیشــتر آمارهای عملکرد دوره آقای همتی در بخش مطالبات 
بانک مرکزی از بانک ها، حاکــی از افزایش ۳۶ همتــی بدهی بانک ها 
است. در انتهای ســال ۱۳۹۸ میزان مطالبات بانک مرکزی از بانک ها 
۱۱۰ همت بوده که ایــن میزان در انتهای ســال ۱۳۹۹ به ۱۴۶ همت 
رسید که نشان از افزایش مطالبات بانک مرکزی دارد که به دلیل اضافه 
برداشت بانک ها بوده اســت. بازار بین  بانکی در دوره مورد بررسی نیز 
بشدت متورم شــد که در واقع منابع این بازار همان پول بانک مرکزی 
بود که چرخش داشــت. ظاهر کار این بود که بانک ها به یکدیگر قرض 

می دهند، اما در واقع پول ها متعلق به بانک مرکزی بود.
در دوران همتی در بانک مرکزی، شاهد رشد ۳۸ همتی حجم بازار بین 
بانکی از جیب بانک مرکزی نیز بودیم. متوســط حجم روزانه بازار بین 
بانکی در انتهای ســال ۱۳۹۷ مبلغ ۳۶۹ هزار میلیــارد ریال بود که در 
انتهای ســال ۱۳۹۹ به مبلغ ۷۵۵ هزار میلیارد ریال رسیده بود.نکته 
شــایان ذکر این اســت که از تیرماه ۱۳۹۹ تا دی ماه همان سال، حجم 
روزانه بازار بین بانکی با رشد چشمگیری مواجه بود که نشان از کسری 
بالای منابع بانکی در دوره مدیریت آقای همتی در بانک مرکزی داشت. 
در بازه زمانی مذکور یعنی تیرماه ۱۳۹۹ تــا دی ماه ۱۳۹۹، حجم بازار 
بین بانکی بالغ بر ۱۰۰۰ هزار میلیارد ریال شــد، به طوری که نرخ بازار 
بین بانکی از ۱۴ درصد به بالای ســقف کریدور رسید که چنین کسری 

منابع بین بانکی، یکی از عوامل کاهش شدید ارزش بورس هم شد.
در خصوص وضعیت ذخایر ارزی دوران همتی به مســأله دلارپاشــی 
می رســیم. در انتهای ســال ۱۳۹۷ ذخایر ارزی بانــک مرکزی ۱۱۰ 
میلیارد دلار بود که نشان از وجود میزان قابل توجهی از ذخایر ارزی در 
کشور همزمان با شــروع مدیریت آقای همتی بوده است، اما در انتهای 
ســال ۱۳۹۹ این میزان ذخایر به پایین ۱۰۰ میلیارد دلار رسید که در 

برخی از آمارها، میزان ذخایر ۱۵ میلیارد دلار هم عنوان شده است.
بنابراین دوره وی یکی از دوره های ضعیف بانک مرکزی بوده است. یک 
خط ریلی در دوره آقای روحانی کشیده شد و متأسفانه بدعتی خطرناک 
شد که در هیچ کجای دنیا وجود نداشته و آن هم اضافه برداشت بانک ها 
از بانک مرکزی بود. همچنین میزان ذخایر ارزی در انتهای سال ۱۳۹۹ 
به طور دقیق مشخص نیســت، اما نشــان از کاهش ذخایر ارزی در این 
دوران دارد. تا قبل از دوره دولت یازدهم و دوازدهم، تغییرات پایه پولی 
منحصر به عملکرد دولت بود، اما در دوره همتی بانک ها هم در نوسانات 
پایه پولی دخیل شــدند که بخش عمده این اضافه برداشت ها مربوط به 
بانک های خصوصی می شد.امروز اگر بانک آینده را به عنوان یک معضل 
در نظام بانکی مشاهده می کنیم، نشــأت گرفته از مدیریت این آقایان 
اســت. با توجه به آمارهای یاد شــده، مدیریت بانک مرکزی در کنترل 
تورم، حفظ ارزش پول ملی و راهبری و ریل گذاری نظارت بر بانک ها در 

دوره مدیریت همتی قابل قبول نیست.

وریستی به یک مدرسه در غرب  کنعانی حمله تر
اوگاندا را محکوم کرد

ســخنگوی وزارت امور خارجه حمله تروریستی به یک مدرسه در غرب 
اوگاندا را که به کشته و مجروح شــدن ده ها دانش آموز منجر گردید، به 
شدت محکوم کرد. ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه در توئیتر 
نوشت: حمله تروریستی به یک مدرســه در غرب اوگاندا را که به کشته 
و مجروح شــدن ده ها دانش آموز منجر گردید، به شــدت محکوم کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه این اقدام هولناک تروریستی در اوگاندا 
را موجب نگرانی دانســت و افزود: این حمله وحشیانه بار دیگر نشان داد 
که تروریســم و افراطی گری خطری فراگیر برای جامعه جهانی است و 
مبارزه مؤثر بــا آن نیازمند همکاری و اقدام مســئولانه جامعه جهانی و 
مجامع ذیربــط بین المللی اســت.کنعانی ضمن ابراز تســلیت و اعلام 
همدردی با دولت و ملت اوگاندا و خانواده های قربانیان و مجروحان، ابراز 
امیدواری کرد: با مبارزه جدی و مؤثر با افراط گرایی و تروریســم، شاهد 

آرامش و ثبات در مناطق مختلف جهان از جمله در آفریقا باشیم.

دیدگاه

تریبون
 رئیس جمهور توجه به ظرفیت و چالش های کشــور 
را دو رویکرد اساســی در تدوین لایحــه برنامه هفتم 
توسعه کشور دانست و گفت: برنامه هفتم محلی برای 
اصلاح قوانین جاری کشور نیست؛ در این برنامه مساله 
محوری و نگاه به اولویت های کشــور مورد توجه قرار 

گرفته است.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی  برای تقدیم لایحه برنامه 
هفتم توسعه فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی کشور در 
صحن علنی مجلس حضور یافت و به تشریح محورهای 

مهم این لایحه پرداخت.
رئیس جمهور در تشــریح ویژگی هــای لایحه برنامه 
هفتم توســعه با یادآوری اینکه سیاســت های ابلاغی 
برنامه هفتم در اواخر شــهریور ۱۴۰۱ از ســوی رهبر 
معظم انقــلاب به همه دســتگاهها ابلاغ شــد، افزود: 
ســازمان برنامه و بودجه در آن زمان مشــغول تدوین 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ بود؛ کار برنامــه هفتم از دی ماه 
در سازمان برنامه و بودجه آغاز شد و پیش نویس آن تا 

اسفندماه تهیه شد.

وی با قدردانی از رئیس پیشــین ســازمان 
برنامه و بودجه در تدوین پیش نویس لایحه 
برنامه هفتم، افزود: فروردین و اردیبهشــت 
ماه امسال این پیش نویس در جلسات دولت 
و کمیته منتخــب دولت مــورد بحث قرار 
گرفت و پس از رفت و برگشت هایی که انجام 

شد، لایحه تکمیل شد.
آیت الله رئیســی عنــوان کــرد: در تدویــن برنامه 
دیدگاه هــا و نظــرات بســیاری از صاحب نظران و 
اندیشــمندان اخذ و از تجربه برنامه های گذشــته 

استفاده شده است.
رئیس قوه مجریه با بیان اینکه کشــور تجربه تدوین و 
اجرای ۶ برنامه توســعه را دارد، افزود: دهها سال است 
که مسئله برنامه ریزی، برنامه نویســی و تصویر برنامه 
بوده اما ســخن در اجرای برنامه اســت؛ اینکه به چه 
میزان به برنامه ها عمل شــده و ایــن برنامه ها اجرایی 

شده است نیاز به یک آسیب شناسی داشت.
وی با بیان اینکه با نگاه خوش بینانه گفته می شود بین 

۳۰ تا ۳۵ درصد برنامه های گذشــته اجرایی 
شده است، افزود: اگر خوش بینانه بگویم ۳۵ 
درصد برنامه های گذشــته اجرا شده است 
نســبت به دغدغه ها، بایدها و نبایدهایی که 
در برنامه وجود دارد این میزان حتماً میزان 

قابل قبولی نیست.
آیت الله رئیســی آسیب شناسی برنامه های 
گذشــته و علت اجرایی نشــدن آنها را یکی از اقدامات 
انجام شــده در تدویــن برنامه هفتم دانســت و اظهار 
داشــت:  نکته دیگر اینکه ما دولت را با برنامه شــروع 
کردیم و شــاید برای نخســتین بار بود که اصل ۱۳۴ 
قانون اساسی اجرایی می شد و دولت آغاز کارش همراه 

با برنامه تدوین شده بود.
رئیس جمهور ادامــه داد: برنامه دولت ســیزدهم در 
کشوی میز نبود بلکه برنامه تحولی دولت در آغاز به کار 
این دولت در منظر تمام صاحب نظران، اندیشمندان و 
دانشگاه ها و مجلس و همه کســانی که دغدغه مسائل 

کشور را دارند، قرار گرفت.

وی ادامــه داد: ایــن برنامــه یعنــی برنامــه اجرای 
سیاســت های قطعی نظــام مبتنی بر سیاســت های 
مصوب بود که چــه کنیم که این سیاســت ها اجرایی 
شــود، هدف گذاری ها، بایدهایی که باید وجود داشته 
باشــد در حــوزه های مختلــف سیاســی، اقتصادی 
اجتماعی، فرهنگی در این برنامه به عنوان برنامه تحول 
دولت پیش بینی شــد. اینکه برخی گاهی بر زبانشان 
جاری می کردند که دولــت برنامه دارد یــا ندارد این 
دولتی بود که برنامه داشــت و برنامــه اش را در اختیار 

همه قرار می داد.
رئیس قوه مجریه با یادآوری اینکه مسایل ریز و درشتی 
در کشــور وجود دارد اما اینکه ما به همه آنها در برنامه 
اشاره کنیم، امکان پذیر نیست، افزود: در این برنامه دو 
ویژگی شامل مســاله محوری و نگاه به اولویت ها مورد 

توجه است.
آیت الله رئیســی مســاله محوری را مورد تاکید رهبر 
انقلاب اســلامی دانســت و نگاه به اولویت ها را دیگر 

ویژگی لایحه دولت برنامه هفتم برشمرد.

رئیس جمهوری

ح کرد؛ مساله محوری و تعیین اولویت های کشور دو ویژگی اصلی لایحه برنامه هفتم  رئیس جمهور  مطر

 نفیســه عبداللهی  با عادی سازی روابط 
ایران و عربســتان و به واسطه آن همگرایی 
میان ایران و اعراب، شاهد شکل گیری نظم 
جدیدی در غرب آسیا هستیم که بازیگران 

اصلی آن، کشورهای منطقه خواهند بود.
 گام های وزرای خارجه تهــران و ریاض بر 
روی فرش هــای قرمز ســاختمان وزارت 
خارجه صــدای پای همگرایــی منطقه ای 
ایران و عربستان را به صدا درآورد. دو کشور 
در یک شروع مجدد تصمیم دارند منطقه را 
در سایه همکاری های فی ما بین، وارد فصل 
جدیدی از صلــح و آرامش کننــد؛ چراکه 
تجربه نشــان داده که هیچ یک از دو قدرت 

بزرگ غرب آسیا حذف شدنی نیستند.
وزیر امــور خارجه عربســتان در حالی روز 
گذشته وارد تهران شد که منطقه غرب آسیا 
طی ماه های اخیر شاهد چرخش محسوس 
در سیاســت خارجی عربســتان و انتقال از 
وضعیت خصومت ورزی به همکاری با سایر 
قدرت های منطقه اســت. مقامات سعودی 
متوجه این واقعیت شــده اند کــه تنها در 
صورت تعامل با ایران است که می توانند به 
وضعیت سیاست خارجی خود در محدوده 
غرب آســیا به ویژه در حوزه یمن ســامان 
دهند. توجــه به همیــن واقعیت ها موجب 
شــد که مقامات عالی رتبه ریاض و تهران، 
سال گذشته در پکن پای یک میز بنشینند 
و برای عادی سازی روابط دوجانبه به توافق 

برسند.
»ترکی الفیصل« رئیس ســابق ســرویس 
اطلاعاتی عربســتان ســعودی در گفتگو با 
شبکه فرانس ۲۴ نیز تاکید کرد: پیش بینی 
می کنیم که توافق میان ایران و عربســتان 
بر تحولات منطقه از یمــن گرفته تا لبنان و 

سوریه تأثیر بگذارد.
چند روز بعد از توافق ایران و عربستان، ناصر 
کنعانی سخنگوی وزارت خارجه ۲۲ اسفند 
۱۴۰۱ در نشســت هفتگی بــا خبرنگاران 
درباره مناســبات ایران و مصر هم گفت: ۲ 
کشــور برای هم در منطقه اهمیت قائلند و 
منطقه به ظرفیت مثبــت و هم افزای ایران 
و مصر نیــاز دارد. آخریــن گفت وگوهای 
دوجانبه ای که بین مقامات ۲ کشــور انجام 
شــد، در حاشــیه اجلاس بغداد ۲ در امان 
پایتخت اردن بود. گفت وگوهای کوتاه و در 
عین حال مثبتی بین وزیر خارجه کشور ما 
و با عبدالفتاح السیسی رئیس جمهور مصر 
در حاشیه این اجلاس انجام شد. ما قطعاً در 
ارتباط با روابط با مصــر معتقد به ضرورت 
برداشــتن گام هــای جدید بــرای ارتقای 
مناســبات دو کشــور هســتیم. اما در هر 
صورت، همواره روابط سیاسی بین کشورها 
یک مســیر دوجانبه اســت و باید ببینیم 
که اراده طــرف مقابل در مســیر دوجانبه 

چیست.
حالا در ســایه این توافق، شکل جدیدی از 
نظم منطقه و موازنه قــدرت بین بازیگران 
منطقــه ای را شــاهد خواهیم بــود. عادی 
سازی روابط ایران و عربســتان و به واسطه 
آن همگرایــی میان ایــران و اعراب موجب 
شــکل گیری نظــم جدیــدی در منطقه 
می شــود که بازیگران اصلی آن، کشورهای 
منطقه خواهند بود. توافق ایران و عربستان 
ســعودی ضمن تأمیــن منافع مشــترک 
کشــورهای منطقه کــه تعدادشــان زیاد 
اســت، مداخله بیگانگان و بــه ویژه آمریکا 
را کاهــش خواهــد داد، بیگانگانــی که به 
دنبال ایجــاد تنش ها در منطقــه و تأمین 
منافع اســتعماری خــود و همچنین ایجاد 
قراردادهای بیشتر تسلیحاتی با کشورهای 

عربی حاشیه خلیج فارس هستند.
در این میان، تغییر مسیر سیاست خارجی 
عربســتان نیز قابــل تأمل اســت. با رصد 
سیاســت های اعمالی از ســوی عربستان 
ســعودی، شــاهد فاصله گرفتن این کشور 

از آمریکا هســتیم و عربســتان تلاش دارد 
با بکارگیری سیاســت توازن در سیاســت 
خارجی، از وابستگی های خود به این کشور 
بکاهد و منافع و بویژه امنیت خود را از طرق 
دیگری تأمین کند. همچنانکه رابطه ریاض 
با پکن بویــژه در زمینه اقتصــادی افزایش 
یافتــه و در روزهای اخیر شــاهد برگزاری 
نشســتی اقتصادی با حضور رهبران چین 
و ۲۲ کشــور عرب در عربســتان بودیم تا 
همکاری های تجاری جهــان عرب و چین 

توسعه یابد.
برهمین اســاس، فیصل بن فرحــان، وزیر 
خارجه عربســتان ســعودی در کنفرانس 
خبری مشــترک با بلینکــن، وزیر خارجه 
آمریکا که اخیراً به ریاض ســفر کرده، گفته 
اســت: »چین بزرگ ترین شریک تجاری ما 
اســت، بنابراین طبیعتاً تعامل و اشتراکات 

زیادی با پکن خواهیم داشت«.
از سوی دیگر عربســتان ارتباط و نزدیکی 
خود را با روســیه علی رغم جنگ اوکراین 
حفظ کرده اســت. اتحادی که به ضرر غرب 
شــده و موجب عدم کاهش قیمت نفت در 
اوپک شده اســت. تاجائیکه حتی عربستان 
دست رد به سینه آمریکا برای افزایش تولید 

نفت می زند.
در همین زمینه »نیویورک تایمز« نوشــته 
اســت که »بن ســلمان و دســتیاران او به 
صراحت به مقامــات آمریکایــی گفته اند 
مجبــور نیســتند در منازعات قــدرت در 
جهــان از یکــی از طرف هــای مناقشــه 
جانبداری کنند و آماده انــد مزایای حفظ 
روابط قدرتمند با هر یک از آنهــا را در نظر 
بگیرند.«این روزنامه نوشــته اســت: »در 
واقع مقام های عربســتان ســعودی و سایر 
کشورهای عرب خلیج فارس می گویند آنها 
انتخاب دو گزینه ای را که احساس می کنند 
مقام های آمریکا و اروپا از زمان حمله روسیه 
به اوکراین پیش روی آنها گذاشــته شــده 
قبول ندارند«.با توجــه به واقعیت های نظم 
جدید بین المللی و تغییراتی که در هندسه 
قدرت در حال اتفاق افتادن است عربستان 
متوجه شد که برای رســیدن به برنامه های 
توســعه اقتصادی خویش، نباید همه تخم 
مرغ هایش را در سبد غرب قرار دهد و سعی 
دارد منافعش را از سبدهای متفاوتی تأمین 

سازد.

سفر به تهران بعد از 1۷ سال
»فیصل بن فرحان« وزیر خارجه عربستان 
به عنوان اولین مقام ارشــد سعودی بعد ۱۷ 
ســال و پس از توافق تهــران و ریاض برای 
احیای روابــط، روز گذشــته ۲۷ خرداد به 

ایران سفر کرد.
دســتور کار ســفر وزیر خارجه سعودی به 
ایران شامل دیدار با مقامات ارشد کشورمان 

و نیز انجام اقداماتی برای بازگشایی سفارت 
عربستان در ایران است. این در حالی است 
کــه دیپلمات های عربســتان از چند هفته 
قبــل وارد تهران شــده و فعالیت های خود 
را برای بازگشایی ســفارت این کشور آغاز 

کرده اند و تا آن زمان در هتل می مانند.
یکی از محورهای ســفر بن فرحان به تهران 
فراهم کردن مقدمات بازگشــایی سفارت 
عربستان اســت که در پی آن شهروندان دو 
کشور به راحتی امکان سفر خواهند داشت 
و به تبع آن مناســبات تجاری میان تهران و 

ریاض نیز تقویت می شود.
البته این ســفر می تواند نتایــج مثبتی در 
زمینه روابط اقتصادی و تجاری و بازرگانی 

میان ایران و عربستان نیز داشته باشد.
همچنین با توجه به اینکــه در ایام حج قرار 
داریم، حضور بن فرحان در تهران می تواند 
موجب افزایش هماهنگی ها بــرای بهبود 
هرچه بیشــتر شــرایط زائــران ایرانی در 

عربستان شود.

امیر عبداللهیان: حل مسأله 
فلسطین، موضوع اساسی در نگاه 

مشترک ایران و عربستان است
دیدار با وزیر امور خارجه کشورمان، برنامه 
اصلی فرحــان در تهران بود. حســین امیر 
عبداللهیان پس از دیدار و گفت وگو با فیصل 
بن فرحان، طی یک نشســت خبری ضمن 
ابراز خرســندی از حضور همتای سعودی 
در تهران، گفت: »حدود یکصد روز از توافق 
ایران و عربستان برای شــروع مجدد روابط 

سپری شده است. 
در ایــن مدت ســفرای دو کشــور معرفی 
و مراحــل اداری بــرای اســتقرار آنها در 
پایتخت ها، در حال انجام است. لازم می دانم 
از مســاعدت های دولت عربســتان برای 
افتتاح اماکن دیپلماتیک ایران در عربستان 
تشکر کنم. ما نیز اقدامات و تسهیلات لازم را 
برای بازگشایی اماکن دیپلماتیک عربستان 
فراهم کردیم. خرســندیم با استقرار کادر 
دیپلماتیک ایران در عربســتان، امســال 
اتبــاع کشــورمان و حجاج ایــران، حجی 
شایسته و مناســب را در عربستان پشت سر 

می گذارند.«
امیر عبداللهیان ادامــه داد: »در این رابطه 
از حمایت هــا و هماهنگی های وزیر خارجه 
عربستان تشــکر می کنم. ما نیز تسهیلات 
و زمینه های ســفر اتباع عربستان سعودی 
به مقاصــد زیارتی و گردشــگری در ایران 
را فراهــم کرده ایم.« وی افــزود: »در ادامه 
دیدارهای قبلــی، من و همتای ســعودی 
در پکن و کیــپ تاون فرصتی داشــتیم در 
خصوص ابعاد مختلف مناســبات گفت وگو 
کنیم.«رئیس دســتگاه دیپلماسی اضافه 
کــرد: »در خصــوص اهمیــت تشــکیل 

کمیسیون مشترک اقتصادی و کمیته های 
سیاسی، مرزی، مبارزه با قاچاق مواد مخدر 
و ســایر زمینه ها از جمله همکاری در حوزه 
محیط زیســت اتفاق نظر داریــم و پس از 
تأیید توافقات دو وزیر توسط مقامات عالی 
دو کشور، در مسیر اجرای توافقات فیمابین 
اقدام خواهیم کــرد.« وی همچنین عنوان 
کرد: »امنیت منطقــه ای و امنیت تک تک 
کشــورهای آن امری اساسی و حیاتی برای 
همگان و یــک ضــرورت انکارناپذیر برای 
دســتیابی به آینده ای امن تر، شــکوفاتر و 
توسعه یافته تر در منطقه مشترک ما است.«

امیر عبداللهیان بــا ذکر ایــن نکته که در 
خصوص ضرورت حمایــت از مردم مظلوم 
فلســطین رایزنی کردیم، اظهار داشــت: 
»اتفاق نظر داریم که حل مســأله فلسطین، 
موضوع اساســی و دارای اولویت در جهان 
اسلام و در نگاه مشــترک ایران و عربستان 
اســت.« وزیر امور خارجه کشورمان افزود: 
»علاوه بــر این، نگرانــی خــود را از تداوم 
جنــگ در ســودان اعــلام و در خصوص 
برخی موضوعات مورد علاقــه منطقه ای و 
بین المللی گفت وگو کردیم. اتفاق نظر داریم 
در ســازمان های منطقــه ای و بین المللی، 
همکاری هــای نزدیک تــر و مؤثرتــری را 

سازماندهی کنیم.«
امیــر عبداللهیــان همچنین ادامــه داد: 
»گفت وگوهای امروز ما بــر همکاری های 
پایدار اقتصادی، تجاری و ســرمایه گذاری 
مشــترک بین دو کشــور از جمله تحرک 
هر چه بیشــتر در بخش خصوصــی ایران و 

عربستان تمرکز داشت.«

فرحان: سفارت عربستان در تهران 
افتتاح خواهد شد

بن فرحان نیز در این نشســت خبری تأکید 
کرد: مذاکرات امروز با طرف ایرانی، مثبت و 

روشن بوده است.
وزیر خارجه عربســتان ادامه داد: »این سفر 
در تکمیــل توافق ازســرگیری روابط بین 
ریاض- تهران اســت که در پکن امضا شد. 
از حضور در تهران خرســندم. ما ســفارت 

عربستان را در تهران افتتاح خواهیم کرد.«
وی ضمــن قدردانــی از وزارت خارجــه 
کشورمان به خاطر تســهیل افتتاح سفارت 
ســعودی، تأکید کرد: عادی ســازی روابط 
بین دو کشــور، اصل اســت. امیدواریم که 
ازســرگیری روابــط بین دو کشــور، تأثیر 
مثبتی بر منطقه و جهان اسلام داشته باشد.

وزیر خارجه ســعودی با اشــاره به اهمیت 
همکاری عربستان و ایران در زمینه امنیت 
منطقه ای بــه ویژه امنیــت دریایی و عاری 
شدن منطقه از سلاح کشتار جمعی، گفت 
که بــا رئیس جمهوری اســلامی ایران هم 
دیدار خواهد کرد تا ســلام پادشاه و ولیعهد 

سعودی را به وی ابلاغ کند و از او بخواهد که 
به ریاض سفر کند.

هیچ مانعی برای توسعه روابط با 
کشورهای اسلامی نداریم

همچنین ســید ابراهیم رئیســی عصر روز 
گذشــته ۲۷ خرداد در دیــدار وزیر خارجه 
عربســتان سعودی با اســتقبال از برقراری 
روابط دو کشور مهم و اثرگذار جهان اسلام، 
به موسم حج و حضور مســلمانان از اقصی 
نقاط دنیا در ســرزمین وحی اشــاره کرد و 
افزود: اقتضای اعتقادات اســلامی، حسن 
همســایگی و منافع دو ملــت در گفتگو و 

تعامل تهران و ریاض است.
رئیــس جمهور بــا تاکیــد بر سیاســت 
همسایگی دولت و اینکه جمهوری اسلامی 
ایــران هیچ مانعی بــرای توســعه روابط با 
کشــورهای اســلامی ندارد، به استقبال و 
خرســندی دولت ها و ملت های اسلامی از 
برقراری روابط تهران- ریاض اشــاره کرد و 
اظهار داشــت: تنها دشــمنان مسلمانان و 
در رأس آنها رژیم صهیونیســتی از توسعه 
همکاری های دوجانبــه و منطقه ای ایران و 

عربستان ناراحت هستند.
»فیصل بن فرحان« وزیر خارجه عربستان 
ســعودی نیز با ابراز خرســندی فراوان از 
برقراری روابط دو کشــور اســلامی و سفر 
به تهران، اظهار داشــت: مــا در یک مرحله 
طلایی قرار داریم که بایــد قدر آن را بدانیم 
و همکاری با جمهوری اسلامی ایران زمینه 
بهره مندی از این شــرایط را برای طرفین و 

منطقه فراهم می کند.

تأثیر توافق تهران و ریاض
 بر بهبود روابط همه کشورهای منطقه 

با یکدیگر
صبا زنگنه در گفتگــو با خبرنــگار مهر، با 
اشــاره به توافق تهران و ریاض گفت: سفر 
وزیر خارجه عربســتان پس از حدود تقریباً 
۱۰ سال، نشــانه خوبی از تصمیم عربستان 
بر بازســازی روابط خود با تهران و توســعه 
ایــن روابط اســت.وی ادامه داد: ســفر بن 
فرحان به معنی تصمیم قطعی یک کشــور 
در رابطه با موضوعی مشخص تلقی می شود 
لذا امیدواریم ســاز و کارها و ابزارهای لازم 
نیز طراحی و اجرایی شــود تا شاهد ثمرات 

توافق دو کشور باشیم.
کارشناس مسائل سیاست خارجی با اشاره 
به تغییر مسیر سیاست خارجی عربستان به 
سمت شرق، افزود: یک قاعده کلی در روابط 
وجود دارد و آن اینکه یک کشور روابط خود 
را بر مبنــای منافع ملی خــود تعریف کند 
که اگر این روابط به ســمت شــرق گرایش 
پیدا کند به معنای آن اســت که منافع آن 
کشور در راســتای داشــتن روابط خوب با 
کشورهای شــرقی خواهد بود اما سیاست 
عربســتان ایجاد تعادل و موازنه در روابط با 
کشورهاســت. بنابراین یک موازنه مثبتی 

برای روابط با کشورهای بزرگ دنیا دارد.
زنگنه در مورد تأثیر روابــط تهران و ریاض 
بر حل بحران یمن، مطرح کرد: مسائل یمن 
درواقع مسئله مردم یمن است که از احزاب 
و گروه ها و طوایف مختلفی تشکیل شده اند. 
بنابراین مسئله یمن باید با عربستانی که به 
این کشــور حمله کرده به سرانجام روشنی 
برسد و مردم یمن خودشــان بتوانند برای 

کشورشان نظام سیاسی تعریف کنند.
وی خاطرنشــان کرد: البته توافــق ایران و 
عربستان حتماً آثار مثبتی در حل مشکلات 

یمن خواهد گذاشت.
کارشناس مسائل سیاســت خارجی تاکید 
کــرد: بنابراین توافق تهــران و ریاض قطعاً 
بر بهبــود روابط همه کشــورهای منطقه با 
یکدیگر از جمله بهبــود روابط ایران و مصر 

تأثیر مثبتی خواهد گذاشت.



وزیر اقتصاد: 
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شورای رقابت: 
و در بورس پیگرد قانونی دارد عرضه خودر

رئیس رقابت در نامه ای خطاب به مدیرعامــل بهمن موتورز اخطار داد 
که عرضه خودرو در بورس اقدامی ضدرقابتی و متخلفانه اســت و باید 

به سرعت متوقف شود.
 سید محمدرضا سید نورانی رئیس شــورا و مرکز ملی رقابت در نامه ای 
خطاب بــه مدیرعامل بهمن موتــورز اخطار داد که عرضــه خودرو در 

بورس اقدامی ضدرقابتی و متخلفانه است و باید به سرعت متوقف شود.
در ایــن نامه آمده اســت: اطلاعیه منتشــر شــده در بــورس کالا در 
خصوص عرضه خودروی دیگنیتی پرستیژ آن شــرکت، مغایر با مفاد 
دستورالعمل تنظیم بازار خودروی ســواری مصوب این شورا در جلسه 
۵۴۳ مورخ ۱۱ بهمن ۱۴۰۱ است که بر اســاس اختیار قانونی شورای 
رقابت، موضوع بند ۵ ماده ۵۸ قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ 

قانون اساسی تصویب و ابلاغ شده و لازم الاجراست.
وی تاکید کرد: بر اســاس آن دســتورالعمل، عرضه خودروی سواری 
باید از طریق ســامانه یکپارچه فروش خودرو و بر مبنای قیمت گذاری 

موضوع آن انجام شود.
ســید نورانی تاکید کرد: هر گونــه اقدام بر خلاف مفاد دســتورالعمل 
مذکور، تخلف ضدرقابتی محسوب می شود و منجر به پیگیری قانونی از 
طریق مراجع نظارتی و قضاوتی خواهد شد؛ بر این اساس به آن شرکت 
اکیداً اخطار می شــود که شــروع به این اقدام ضدرقابتی و متخلفانه را 

به سرعت متوقف کند.

وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی اعلام کرد
افزایش ۲۰ درصدی یارانه برای همه خانوارهای 

وز ۳ دهک اول از  امر
 وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی در اطلاعیه ای اعــلام کرد: طرح 
ملی کالابــرگ الکترونیکی )افزایش ۲۰ درصدی اعتبــار یارانه( برای 
همه خانوارهای دهک اول، دوم و ســوم از امروز دوشنبه ۲۹ خردادماه 
اجرا می شود.در این اطلاعیه آمده اســت: در راستای پوشش کامل سه 
دهک اول درآمدی و تحقق حمایت های دولت برای تامین سبد غذایی 
خانوارها، از روز دوشــنبه ۲۹ خرداد ماه، افزایش اعتبار برای هر ســه 
دهک اعمال می شود.بر اساس این اطلاعیه، شرط بهره مندی از اعتبار 
افزایشــی، خرید بیش از ۸۰ درصد یارانه ۴۰۰ هــزار تومانی، معادل 
۳۲۰ هزار تومان به ازای هر نفر اســت.این اطلاعیه می افزاید: خانوارها 
می توانند یک ماه زودتر از واریز یارانه از اعتبار خود اســتفاده کنند، این 

طرح برای همه مشمولین، اختیاری است.
شــیر کم چرب بطری، پنیر، گوشــت مــرغ، تخم مــرغ، روغن مایع، 
ماکارونی، برنج ایرانی، لبنیات، قند و شــکر، حبوبات و گوشت منجمد 

گوساله، ۱۱ قلم کالای اساسی در طرح کالابرگ الکترونیک است.
۸ فروشــگاه زنجیره ای بزرگ در این طرح مشارکت دارند و در شهرها و 
روستاهای کوچک نیز برای فروشــندگان، بارکدخوان نصب می شود 
تا دسترســی و امکان بهره مندی عموم مــردم از کالابرگ الکترونیکی 

فراهم شود.
همه خانوارهای مشــمول طرح می توانند با نصب برنامه شــبکه ملّی 
اعتبار »شــما« یا شــماره گیری #۱۴۶۳*۵۰۰* از باقی مانده اعتبار 

خود مطلع شوند.

تعهد دولت قبل همچنان روی زمین
ساکنان مسکن ویژه؛ هشت سال در انتظار سند

مالکان واحدهای مسکن ویژه تهرانســر با گذشت هشت سال از افتتاح 
این پروژه در دولت قبل، در انتظار دریافت سند به سر می برند و آخرین 
قرار برای واگذاری ســند در اردیبهشت امســال نیز به نتیجه نرسیده 

است.
 

پروژه ۲۳۰۰ واحدی مســکن ویژه تهرانسر از تابســتان سال ۱۳۹۴ 
تحویل متقاضیان شد اما با وجود گذشــت ۸ سال از افتتاح این پروژه به 
دلیل اختلافات حقوقی میان اداره کل راه و شهرســازی استان تهران و 
شــهرداری منطقه ۲۱، بر خلاف تعهدات داده شده هنوز گواهی پایان 

کار و سند این واحدهای مسکونی صادر نشده است.
شــهروندان ســاکن در این پروژه طی ســال های دهــه ۹۰،   بارها از 
مسئولان راه و شهرسازی استان تهران به عنوان مجری و طرف قرارداد 
درخواست کردند طبق تعهدات قانونی نسبت به پیگیری صدور گواهی 
پایان کار و ســند اقدام کنند که هر بار قول پیگیری و به نتیجه رسیدن 
آن در کمترین زمان ممکن داده شد اما در عمل با وجود گذشت ۸ سال 

این اتفاق رخ نداده است.
از طرف دیگر ســاکنان این پروژه ملی بارها مقابل ساختمان شهرداری 
تهرانسر تجمع اعتراضی برپا کردند و خواســتار پیگیری شهرداری در 
عمل به وظایف قانونی خود در صدور گواهی پایان کار و ســند شــدند. 
آخرین مرتبه نیز شــهردار منطقه ۲۱ با حضور در محل پروژه قول داد 
نهایتا تا اردیبهشــت ۱۴۰۲ این تعهد شهرداری به ســرانجام برسد و 

اجرایی شود اما این بار نیز به سرانجام نرسید.
همچنین از ابتدای افتتاح پروژه مســکن ویژه تهرانسر، بر خلاف متن 
قرارداد بسیاری از امکانات مورد نیاز همچون بیمارستان، مدرسه، بازار 
میوه و تره بار و... برای ســاکنان این پروژه فراهم نشد تا جایی که حتی 
شهرداری منطقه نیز نسبت به انجام ابتدایی ترین وظایف قانونی خود 
همچون نصب تابلوهای راهنمایی و ســرعت گیر در بســیاری از نقاط 
پروژه با وجود گذشــت ســال ها از بهره برداری این طرح اقدام نکرده 

است.
پروژه مســکن ویژه تهرانســر در زمان دولت دهم  کلید خورد و  ۲۳۰۰ 
واحد مسکونی با دریافت هزینه ســاخت به صورت نقدی و اقساط ۱۰ 

ساله بابت هزینه زمین در اختیار متقاضیان واجد شرایط قرار گرفت.

حسین سلاح ورزی رییس اتاق بازرگانی ایران شد
حسین سلاح ورزی، با کسب اکثریت آرا به عنوان رئیس دوره دهم اتاق 

بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران انتخاب شد.
نخستین جلسه دهمین دوره هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران برای انتخاب هیات رییسه این نهاد برگزار شد.

در این نشست ۴۸۵ نفر از اعضا حضور داشــتند و مطابق اعلام انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق بازرگانی ایران ۴۰ نفر بــه عنوان کاندید برای 

کرسی های رییس، نواب رییس، خزانه دار و منشی اعلام شدند.
در این میان »حســین پیرموذن«، »حسین ســلاح ورزی« و »یونس 
ژائله« به عنوان نامزدهای ریاست اعلام آمادگی کردند که سلاح ورزی 
پس از رای گیری از اعضا با ۲۶۵ رای به مدت چهار سال به عنوان رئیس 

دوره دهم انتخاب شد.
همچنین در این رای گیری یونس ژائله ۹۵ رای و حسین پیرموذن ۶۲ 

رای کسب کردند.

بازار

خریدار  ۲ سال از استقرار دولت سیزدهم 
می گــذرد؛ دوره ای که مهم تریــن چالش 
اقتصادی آن بی گمان نوســان نرخ تورم در 
ســطوح بالای ۳۰ درصد بوده است.احسان 
خاندوزی، وزیــر امور اقتصــادی و دارایی، 
نقطه پیشــران تورم، به ویژه در کوتاه مدت 
را نوســان  نرخ ارز می داند. او می گوید: دولت 
با پیگیری راهبــرد تعامل با همســایگان و 
دیپلماســی اقتصادی که به توسعه روابط با 
چین و روسیه و احیای روابط ایران، عربستان 
و مصر منجر شــد و همچنیــن مذاکره برای 
آزادســازی منابع بلوکه شــده، به دنبال آن 
است که اثر عامل نوسان ارز بر تلاطم تورمی 
را کاهش دهــد. خاندوزی ضمــن توضیح 
ابعــاد سیاســت های ضدتورمــی دولت در 
۲سال گذشته می گوید: دولت زمانی شروع 
به کار کرد که به جهت داخلــی، موتورهای 
تورمــی بودجــه ای و بانکی فعــال بودند؛ 
حتی خیلی ها می گفتنــد در همان ماه های 
نخست ناچار خواهید شــد برای اداره دولت 
به اســتقراض های بــزرگ روی بیاورید، اما 
هنر ما این بود که روی متغیرهای اساســی 
تــورم متمرکــز شــویم.خاندوزی تأکید 
می کند: در حال حاضر، براســاس فهم ما از 
موقعیت کنونــی، موتورهــای داخلی تورم 
با پایش دقیق و به طور ســختگیرانه در حال 
کنترل شــدن هســتند و در ســطح روابط 
خارجــی نیــز تحــولات خوبــی در زمینه 
تجارت خارجی و ســرمایه گذاری خارجی 
رخ داده و آزادســازی منابع ارزی از ابتدای 
سال ۱۴۰۲ســرعت گرفته است. در هسته 
سیاستگذاری اقتصادی دولت نیز بین بانک 
مرکزی، ســازمان برنامه و بودجــه و وزارت 
اقتصاد هماهنگی بهتری رخ داده اســت که 
مجموعه این عوامل باعث شده تا چشم انداز 
کنتــرل تورم بهبــود یابــد. در گفت وگوی 
پیش رو تلاش کرده ایــم روایت وزیر اقتصاد 
دولت سیزدهم را از ۲سال جنگ اقتصادی با 

معضل تورم بازتاب دهیم.

ریشــه تورم بالا به ویژه در دوران 
فعلی را در چه عاملی می بینید؟

جدا از عوامل انتظاری و روانــی که با عوامل 
واقعی تورم همراه می شــود، ما از گذشته در 
اقتصاد ایران یک وابستگی ساختاری مزمن 
داشــته ایم و آن نقشــی اســت که ارزهای 
تجاری خارجی بر متغیرهای داخلی اقتصاد 
ایران دارند. اساســا آمریکایی ها هم با درنظر 
گرفتــن همین ویژگــی ســاختاری دنبال 
انزوای سیاســی و اقتصادی ایران بودند و از 
همین ناحیه درصدد اعمال فشــار اقتصادی 
برآمدند.عارضــه دیگر که هــم مزمن و هم 
ســاختاری اســت، نقش مخربی بود که در 
تامین مالی خود دولت مشاهده می شد. خلق 
پــول در بانک ها بر تورم و دیگــر متغیرهای 
کلان اثر می گذاشت. البته این چالش خاص 
کشورهای نفتی است و درخصوص ایران هم 
به صورت ویژه، به جهــت بی انضباطی های 
مستمر، در طول دهه های گذشته، با همین 

چالش از منظر داخلی مواجه بوده ایم.

در 2سال سپری شده از عمر دولت، 
برای رفع این چالش هــا، در مقابله با 

تورم، راه حل شما چه بود؟
دولت برای اینکه مسأله تورم را حل و سرعت 
رشــد موتورهای خلق تورم را کندتر کند، 
نیاز داشت بر این دو دسته عوامل ساختاری 
داخلی و خارجــی متمرکز شــود. درواقع 
علاوه بر روشــن بودن موتورهــای داخلی 
خلق تورم، موتــور بیرونی یــا خارجی هم 
این چالش را بغرنج تر کــرده بود؛ چنان که 

در دولت قبل در ۲ســال ۹۷ و ۹۹ شــوک و 
جهش ارزی را تجربه کردیــم که البته موج 
این نوســان تا زمان دولت ســیزدهم ادامه 
پیدا کرد و در تابستان۱۴۰۰ به نقطه  جوش 
آن موج صعودی رســیدیم. شــاخص تورم 
تولیدکننده در اردیبهشــت۱۴۰۰ به بالای 
۱۰۳درصد و شاخص تورم مصرف کننده در 

شهریور۱۴۰۰ به بالای ۶۰درصد رسید.

شما قبل از تصدی وزارت و در زمان 
نمایندگــی مجلس در یــک برنامه 
تلویزیونی گفتــه بودید که اگر دولت 
بعدی هیــچ کاری هم انجــام ندهد، 
نرخ تورم پاییــن خواهد آمد. چرا این 

پیش بینی به وقوع نپیوست؟
من آن پیش بینــی را در خرداد ســال۱۴۰۰ 
مطــرح کــردم. آن اتفــاق رخ داد؛ چنان که 
شاخص تورم از شــهریور۱۴۰۰ به بعد، یعنی 
پس از اســتقرار دولــت ســیزدهم، در مدت 
۷ ماه به صورت مســتمر کاهش پیدا کرد. این 
کاهش حتی بیــش از آن ۱۰درصدی بود که 
پیش بینی کرده بودم. به واقع شاخص تورم در 
آن دوره نزدیک به ۲۰درصــد پایین آمد، اما از 
اردیبهشت سال۱۴۰۱ اتفاقات دیگری رخ داد 

که باعث شکل گیری روند جدید تورمی شد.

 چه اتفاقاتی؟
در حوزه داخلی حــذف ارز ۴۲۰۰تومانی و 
در حــوزه تحــولات خارجی تــورم غذا در 

جهان و جنگ اوکراین.

 به کاهش نرخ تــورم در یک دوره 
۷ماهه، در آغاز کار دولت ســیزدهم 
اشاره کردید. سیاستی که در آن مقطع 
برای مهار تورم اعمال کردید، چه بود و 

چرا ادامه نیافت؟
دولت آقای رئیسی زمانی شروع به کار کرد که 
به جهت داخلی، موتورهای تورمی بودجه ای 
و بانکی فعال بودند؛ حتی خیلی ها می گفتند 
در همان ماه های نخســت ناچار خواهید شد 
برای اداره دولت به استقراض های بزرگ روی 
بیاورید. نامه ای که بین آقایان محمود واعظی 
و محمدباقــر نوبخــت در تابســتان۱۴۰۰ 
ردوبدل شــده بود، نشــان می داد که خزانه 
خالی شــده اســت. هنر ما این بود که روی 
متغیرهای اساســی تورم متمرکز شــویم. 
ســعی شــد کمترین میزان اســتقراض در 
ســال۱۴۰۰ انجام پذیرد که اثر آن در همان 
سال خودش را نشان داد. در سال۱۴۰۱ یک 
عنصر دیگری را هم مدنظر قرار دادیم به این 
معنا که نه تنها استقراض از بانک مرکزی را به 

حداقل رســاندیم، بلکه حتی از تنخواهی که 
طبق قانون، دولت می توانست برای نیازهای 
میانســالی هزینه کنــد، اســتفاده نکردیم.

ســختگیری بســیار زیادی از طرف سازمان 
برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد صورت گرفت 
تا انضباط مالی دولت رعایت شود؛ آن هم در 
شرایطی که برخی با ادعای مصلحت اندیشی 
توصیــه می کردنــد دولت بــرای اینکه دل 
اقشــار مختلف مردم را به دســت آورد، بهتر 
است بیشــتر خرج کند و حقوق ها را افزایش 
دهد تا محبوبیت کســب کند، اما دولت این 
کار را نکرد. اقدام دیگــر، نظارت بر خلق پول 
در بانک ها، کنتــرل ترازنامه بانک ها و تعیین 
سقف رشــد ترازنامه بانک ها در سال۱۴۰۱ 
بود؛ حتی به رغم نارضایتی بخشــی از فعالان 
اقتصادی، سیاســت اعمال انضباط پولی در 
شبکه بانکی و همچنین انضباط مالی دولت 

با جدیت پیگیری شد.

 خروجی این اقدامات چه بود؟
نتیجه این سیاســت ها، کاهش نرخ رشــد 
نقدینگی به مرز ۳۰درصد در اسفند۱۴۰۱ 
بود. درواقع دولــت نه تنها بــه منابع بانک 
مرکزی دســت اندازی نکرد و از این ناحیه 
به تورم دامن نزد، بلکــه همزمان به خوبی 
مدیریت بودجه ای را انجام داد؛ به طوری که 
بیش از ۸۵درصد سال قبل از آن، اعتبارات 

به پروژه های عمرانی اختصاص پیدا کرد.
در محور خارجــی نیز اقداماتــی در دولت 
انجام شد؛ البته باید توجه داشت که نتیجه 
دادن راهبرد سیاســت خارجی دولت آقای 
رئیسی، یعنی توســعه تعامل با همسایگان 
و موفقیت دیپلماســی اقتصــادی، زمان بر 
اســت، اما مجموعه ســفرها، رفت وآمدها، 
توافق ها و احیای روابط با شــرکای تجاری 
آســیایی اعــم از روســیه، چین و ســایر 
کشــورها باعث شــد تا نشــانه های آن در 
رشــد درآمدهای نفتی دولت ظاهر شــود. 
در ســال۱۴۰۱ هم این اثرات به بخش های 
غیردولتی و غیرنفتی سرایت کرد؛ به طوری 
که صادرات غیرنفتی )بدون نفت، میعانات 
و برق( به حــدود ۵۳میلیارد دلار رســید 
و رکورد صــادرات غیرنفتی تاریــخ ایران 

براساس ارزش  دلاری شکسته شد.
به این ترتیب، قصــه ارز و لنگــر کردن آن 
برای نگه داشــتن کشــتی اقتصــاد ایران، 
وضع بهتری پیــدا کرد؛ به گونــه ای که در 
یک ســال نخســت فعالیت این دولت، نرخ 
ارز در بازار آزاد فقط حدود ۱۰درصد رشــد 
کرد که نشــان می داد بازار ارز کنترل شده 
و گشــایش های خارجی به رشــد صادرات 

غیرنفتی انجامیده اســت، اما متأســفانه 
ناآرامی هایی که بعد از فوت مهســا امینی 
شــکل گرفت، دشــمنان ایــران را مجاب 
کرد تا فشــارها را به نقطه ای منتقل کنند 
که اتفاقا دولت خوب عمــل کرده بود و این 
نقطه، ایجاد تلاطم های ارزی بود. آنها تلاش 
کردند از مســیر کانال ارز به افزایش سطح 
عمومی قیمت ها و رشــد تورم دامن زده و از 

آنجا به سفره معیشت مردم فشار بیاورند.
همیــن موضــوع موجــب شــد به رغــم 
و  گرفتــه  صــورت  کــه  تلاش هایــی 
سیاســت هایی که اجرا شــده بود، ازجمله 
تغییر رئیس کل بانک مرکــزی برای اتخاذ 
سیاســت های جدید ارزی، بخشــی از این 
طرح دشمنان محقق شــود؛ به طوری که از 
ابتدای زمستان ســال۱۴۰۱ شاهد نوسان 
نــرخ ارز و به دنبال آن تغییراتی در ســطح 
عمومــی قیمت هــا و تورم بودیــم. همین 
موضوع وضع تامین سفره معیشت خانوارها 
را در پایان سال گذشته سخت و دشوار کرد.

 در واقع شــما اعتقاد دارید ریشه 
تورم در نیمه دوم سال گذشته ناشی 

از نوسانات ارزی بود؟
دقیقا؛ نقطه پیشــران کوتاه مــدت تورم، 
نوســانات ارزی در زمســتان پارسال بود. 
دولت بــرای اینکــه وضع را اصــلاح کند، 
مــوج دیگــری از دیپلماســی اقتصادی را 
در دســتور کار قــرار داد. در نتیجه از اواخر 
اسفندماه سال گذشــته احیای روابط ایران 
و عربســتان با میانجیگری چین شروع شد. 
در سال۱۴۰۲ هم با بقیه کشورهای منطقه 
ازجمله از کانــال عمان با مصــر مذاکراتی 
انجام شــد. همچنیــن برای آزادســازی 
منابع بلوکه شــده، دیپلمات هــای ایرانی 
مذاکراتی را آغاز کردنــد. بانک مرکزی هم 
موضوع استفاده از افزایش ســرمایه ایران 
در صندوق بین المللی پــول را دنبال کرد. 
در مسیر یادشــده به دنبال این هدف بودیم 
که برگردیم به نقطه ای که اثر عامل نوسان 

ارزی بر تلاطم تورمی را کاهش دهیم.

 آیا موفق بوده اید؟
در حال حاضر، براســاس فهم مــا از موقعیت 
کنونــی، موتورهــای داخلی تورم بــا پایش 
دقیق و به طــور ســختگیرانه در حال کنترل 
شدن هستند و در ســطح روابط خارجی نیز 
تحولات خوبــی در زمینه تجــارت خارجی و 
ســرمایه گذاری خارجی رخ داده و آزادسازی 
منابع ارزی از ابتدای ســال۱۴۰۲ ســرعت 
گرفته است. در هسته سیاستگذاری اقتصادی 

دولت نیز بین بانک مرکزی، ســازمان برنامه و 
بودجه و وزارت اقتصــاد هماهنگی بهتری رخ 
داده است که مجموعه این عوامل باعث شده تا 

چشم انداز کنترل تورم بهبود یابد.

 اما با وجود این به نظر می رسد روند 
مهار تورم کند است. علت چیست؟

دقت کنید اگــر دولت به طــور خاص فقط 
با چالــش تــورم مواجه بود، می توانســت 
اقدامات دیگری هم بــرای مهار تورم انجام 
دهد، اما هیچ تدبیر و اصــلاح اقتصادی ای 
بدون هزینه نیست. ناچار هستیم در حوزه 
اقتصاد کلان به گونه ای اقدام کنیم که مانع 
رشد اقتصادی نشده و سختگیری در حوزه 
کنترل تورم باعث خشکســالی منابع مالی 

برای تولیدکنندگان نشود.

 چطور می خواهید بین 2سیاســت 
مهار تورم و جلوگیری از رکود، توازن 

ایجاد کنید؟
اتفاقا، امســال در ۲هدف کنتــرل تورم و 
رشــد اقتصادی، تقارن وجــود دارد. تلاش 
ما این اســت کــه در کنار تســهیلی که در 
سطح روابط خارجی ایجاد شــده، بتوانیم 
در حوزه داخلی در زمینــه بهبود وضعیت 
مجوزهای کســب وکار و احیای پروژه های 
ســرمایه گذاری نیز اقدامــات لازم را انجام 
دهیم. در شرایط کمبود منابع باید سیاست 
هدایت اعتبار را دنبال کنیم تا به بخش های 
تولیدی اصابــت کند.بایــد از طریق بانک 
مرکزی این نظــارت را انجام دهیــم، اما نه 
به معنــای نظــارت کلان که مثلا نســبت 
کفایت ســرمایه بانک ها به ۸درصد برســد 
که پارســال رخ داد، بلکه امســال در سطح 
دیگری دنبال این هســتیم؛ در سطح خرد 
هم باید ببینیم بانک ها پشــتیبانی لازم را از 
تولید می کنند یا نه؟ یا اینکه روند تسهیلات 
بانکی تا چه انــدازه مربوط به اســتمهال و 
تجدید تســهیلات قبلی است و چه سهمی 
به تســهیلات جدید برای تامین ســرمایه 
ثابت و سرمایه در گردش اختصاص دارد تا 
بتواند مشــکلات بخش های تولیدی را حل 
کند؟ اگر این تدابیر اجرایی شود، آن وقت ما 
به تعادل و توازن به نسبت مطلوبی در مهار 

تورم و رشد تولید می رسیم.

 بــه  نظــر می رســد حــذف ارز 
4200تومانی ترمزی در مسیر کنترل 
تورم بــود که البته خود شــما هم در 
ابتــدای صحبت تان بــه آن اذعان 
داشــتید. حالا اگر به همــان مقطع 
اجرای ایــن سیاســت برگردید، آیا 
همچنان از حــذف ارز 4200 تومانی 

حمایت می کنید؟
حــذف ارز ۴۲۰۰تومانی نقطه اشــتراک 
بســیاری از صاحب نظران اقتصادی کشور 
بــود. از منظــر اســناد رســمی و تکالیف 
قانونی هــم دولت باید در ســال۱۴۰۰ ارز 
۴۲۰۰تومانی را حذف می کرد؛ البته این کار 
باید در دولت قبل انجام می شــد. در ابتدای 
دولت ســیزدهم هم برنامه این بود که این 
کار صورت پذیرد؛ زیــرا این تکلیف مجلس 
به دولت بــرای حــذف ارز ۴۲۰۰تومانی از 
ابتدای شهریور۱۴۰۰ بود. اما خود من جزو 
کســانی بودم که به آقای رئیسی پیشنهاد 
دادم با توجه به شروع کار دولت و از آنجا که 
نیاز بود در آغاز کار دولــت یک انتظامی در 
حوزه مدیریت اقتصادی ایجاد شــود، تا حد 
ممکن این کار به تأخیر بیفتد تا در ماه های 
نخســت شــروع به کار وارد یک سیاســت 

چالش برانگیز و خطیر نشویم.

با تصویب لایحه واردات خودروی کارکرده کمتر از ۵ سال ساخت

و آغاز شد  دور جدید کاهش قیمت خودر
خریــدار  بــا تصویــب لایحــه واردات 
خودروی کارکرده زیر پنج ســال ساخت، 
شاهد ریزشــی شــدن قیمت خودروها در 

بازار هستیم.
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در 
نشســت علنی با لایحــه مــاده واحده دو 
فوریتی واردات خودروی کارکرده موافقت 
کردند. بر اساس این مصوبه، سه ماده شامل 
مواد ۱۱ تا ۱۳ بــه قانون ســاماندهی بازار 
خودرو مصوب ۱۴۰۰ مجلــس افزوده می 

شود.
مطابــق تبصــره یــک مــاده ۱۱ قانــون 
ســاماندهی بازار خــودرو امــکان واردات 
خودروی کارکرده مجاز می شود که در این 
صورت، الزامی که در بندهــای ۳ و ۴ قانون 
موجود مبنی بر انتقال فنــاوری همزمان با 

واردات خودرو، حذف می شود.
در تبصــره ۲ این مــاده عمــر خودروهای 
وارداتی کارکرده حداکثر پنج ســال لحاظ 

شده است.
در حالی که روزهای گذشــته بازار خودرو 
در اکثر محصولات روند صعــودی به خود 

گرفته بــود، اما در پی تصویــب این لایحه، 
شــاهد ریزش قیمت ها در بازار خودروهای 
داخلی و مونتاژی هســتیم به طوری که در 
دســته مونتاژی ها و گروه مدیران خودرو، 
هر دســتگاه تیگو ۸ پرو ۹۰ میلیون تومان، 
تیگــو۸ پرومکــس ۸۰ میلیــون تومان، 
تیگو۸ پرومکــس )IE( ۷۰ میلیون تومان، 
فونیکــس FX)۱.۵( ۶۰ میلیــون تومان، 
تیگو۷ پــرو ۵۵ میلیون تومــان و فونیکس 
FX)۱.۵( ۵۰ میلیون تومــان، افت قیمت 

تجربه کردند.
در گــروه کرمان موتور هر دســتگاه کی ام 
ســی J۷ با کاهش ۸۰ میلیون تومانی، کی 
ام سی K۷ با افت ۵۰ میلیون تومانی، جک 
S۵ با کاهش ۴۵ میلیون تومانی، جک S۳ و 
کی ام ســی T۸ با افت ۴۰ میلیون تومانی و 
جک J۴ با کاهش ۲۴ میلیون تومانی همراه 

شدند.
همچنین جک j۴، جک S۵ و کی ام ســی 
J۷ این خودروســاز، به بهایی کمتر از نرخ 

کارخانه قیمت گذاری شدند.
در گروه بهمن نیز شــاهد افت ۵۰ میلیون 

تومانی قیمت دیگنیتی پرستیژ و فیدلیتی 
هفت نفره، کاهــش ۴۵ میلیــون تومانی 
فیدلیتی پنج نفره و افت ۴۰ میلیون تومانی 
رســپکت و دیگنیتی پرایم تــا لحظه درج 
این خبر بودیم.کاهــش ۵۰ میلیون تومانی 
قیمت بازاری فردا T۵ و ۴۵ میلیون تومانی 

فردا SX۵ نیز ثبت شد.

افت 4 تا 40 میلیون تومانی 
خودروهای داخلی

قیمــت خودروهــای داخلی نیــز کاهش 
تجربه کرد؛ به طوری کــه در گروه صنعتی 
ایران خودرو دناپلاس توربوشارژ اتوماتیک 
۴۰ میلیــون تومان ریزش قیمت داشــت. 
همچنین سورن پلاس )تیپ۲( و پژو پارس 
سفارشی ELX با افت ۳۷ میلیون تومانی، 
پژو ۲۰۷ موتور TU۳ با کاهش ۳۶ میلیون 
تومانی، سورن پلاس دوگانه سوز با افت ۳۵ 
میلیون تومانی، پژو پارس TU۵ و پژو ۲۰۶ 
تیپ۲ با کاهــش ۳۰ میلیون تومانی مواجه 

شدند.
خودروهــای مونتاژی این خودروســاز نیز 

از گزنــد کاهش قیمت ها در امــان نماندند 
و هر دســتگاه هایمــا S۵ پــلاس، هایما 
S۷ پلاس سفارشــی و هایما S۸ با افت ۴۰ 
میلیون تومانی، هایمــا S۷ پلاس با کاهش 
۳۵ میلیون تومانی  و پیــکاپ فوتون در هر 
دونوع بنزینی اتوماتیــک و دیزلی با کاهش 

۴۰ میلیون تومانی همراه شدند.

در دســته ســایپا نیز پیکاپ زاگرس با افت 
۲۵ میلیون تومانی، بیشترین ریزش قیمت 
 S را تجربه کرد. همچنین شاهین و کوئیک
با کاهش ۱۵ میلیون تومانی، کوئیک با افت 
۱۳ میلیون تومانی، ســایر انــواع کوئیک با 
کاهش ۱۲ میلیون تومانی و ساینا S با افت 

۱۰ میلیون تومانی همراه شدند.
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مشاور وزیر بهداشت:
ونا هنوز تمام نشده است کر

مشاور وزیر بهداشت و مدیرکل دفتر وزارتی با اشاره به زیرساخت های 
ایجاد شده در کشــور در دوران همه گیری کرونا و اســتفاده از آن ها در 
جهت بیماری های نوپدید بعدی، تاکید کــرد که البته کرونا هنوز تمام 
نشده و در مناطق مختلف جهان در قالب سویه ها و زیرسویه های جدید 

شیوع دارد.
دکتر سید محمد پورحسینی در نشســت قرارگاه مقابله با کرونا که با 
حضور جمعی از معاونان و مدیران وزارت بهداشــت برگزار شد، اظهار 
داشت: کرونا درس آموخته های بسیاری برای ما به همراه داشت و البته 
نباید فراموش کرد که این بیماری هنوز تمام نشده و در مناطق مختلف 

جهان در قالب سویه ها و زیرسویه های جدید، شیوع دارد.  
وی با اشــاره به اعلام پایان وضعیت اضطراری کرونا از ســوی سازمان 
جهانی بهداشت، تاکید کرد: نباید ساختارها و زیرساخت های ارزشمند 
دوران همه گیری کرونا از جمله کمیته های تخصصی و تولید واکســن 
در ۶ مرکز مختلــف را فرامــوش کرد و لازم اســت از آنهــا در جهت 

بیماری های ناشناخته و نوپدید بعدی، استفاده شود.
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در این نشســت گزارش هایی از آخرین 
وضعیت کرونا، ســویه ها و زیرســویه های در گردش و واکسیناسیون 
در جهان و ایران و رعایت شــیوه نامه های بهداشــتی مقابلــه با کرونا 
ارائه و موضوعاتی همچون لزوم اطلاع رســانی به منظور رعایت شیوه 
نامه های بهداشــتی در گروه های در معرض خطر، حفظ آمادگی نظام 
سلامت برای مقابله با موج های احتمالی آینده کووید۱۹، تقویت نظام 

دیده وری به ویژه در مورد کرونا و آنفلوآنزا، ارائه شد.
همچنین مواردی که قرار اســت در جلسه آینده ســتاد ملی مقابله با 

کرونا مطرح و مصوب شود، مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

برای دوره کارشناسی
وس مهارتی به برنامه درسی  بسته جدید در

دانشجویان اضافه می شود
مدیرکل دفتــر برنامه ریزی آموزش عالی اعلام کرد: براســاس مصوبه 
شورای برنامه ریزی آموزش عالی بســته جدیدی تحت عنوان دروس 

مهارتی و اشتغال پذیری برای اولین بار به دروس دیگر اضافه شد.
رضا نقی زاده با اشــاره به انواع دروس جدید مهارتــی گفت: در مصوبه 
جلسه ۹۵۴ و ۹۵۹ شورای برنامه ریزی آموزش عالی برای اولین بار یک 
پیش بینی انجام شده است که براساس آن در نظام آموزش عالی کشور 
در کنار بســته دروس عمومی، پایه، اصلی تخصصی و دروس اختیاری 
یک بســته جدیدی تحت عنــوان دروس مهارتی و اشــتغال پذیری 
خواهیم داشت که تمرکز ویژه بر روی اشتغال دانش آموختگان و کسب 

مهارت شغلی دانش آموختگان است.
وی ادامه داد: برهمین اساس برای هر رشته تحصیلی بین ۳ تا ۱۵ واحد 
)دروس مهارتی و اشــتغال پذیری( پیش بینی شــده است، رشته های 
کاربردی به ۱۵ واحد نزدیک تر بوده و رشــته های نظری به ۶ تا ۷ واحد 
نزدیک تر هســتند که این بســته درســی جدید موجب افزایش چند 
برابری دروس مهارتی و اشــتغال پذیری در نظام آموزش عالی خواهد 

بود.

مدیرکل دفتــر برنامه ریزی آمــوزش عالی ادامه داد: برای این بســته 
جدید چهارنوع درس پیش بینی شــده اســت، دروس کاربینی عمدتاً 
برای دو ترم اول حضور دانشجوی کارشناســی در دانشگاه پیش بینی 
شده، دروس کارآموزی برای شش نیمسال اول، دروس کارورزی برای 
یک نیمســال تحصیلی کامل اســت و دروس مهارت های نرم شغلی و 
کارآفرینی نیز تدریس خواهد شــد.وی یادآورشــد: مجوع این دروس 
بین ۳ تا ۱۵ واحد خواهد بود. در برخی رشــته ها تمــام ۱۵ واحد ارائه 
خواهد شــد و یا می تواند در هر رشــته با توجه به برنامه درسی تدوین 
شده، متفاوت باشــد.نقی زاده افزود: بنابراین دریک هزار و ۵۰۰ برنامه 
درسی که قرار است بازنگری شــود، به صورت ویژه این اصلاحات در آن 

پیش بینی و اجرایی می شود.

آغاز ثبت نام تست جهش تحصیلی از هفته آتی
رییس ســازمان آموزش و پرورش اســتثنایی کشــور برنامه های این 
سازمان اعم از ســنجش ســلامت، ثبت نام دانش آموزان استثنایی و 

همینطور برنامه های تابستان امسال را تشریح کرد.
 حمید طریفی حسینی در نشستی خبری با اشاره به سنجش نوآموزان 
بدو ورود به دبســتان گفت: از بهمن ماه سال گذشته سنجش بدو ورود 

نوآموزانی که امسال به مدرسه می روند را شروع کردیم.
وی با اشــاره به اعلام پایان مرحله اول سنجش گفت: وقتی به بالای ۹۰ 
درصد پوشش سنجش نوآموزان هدف می رسیم بعد از آن فرایند به نحو 
دیگری دنبال می شود بدین صورت که کارهای ۱۰ درصد باقی مانده را 
باید در ساز و کاری فوری و جدی تر دنبال کنیم.رییس سازمان آموزش 
و پرورش استثنایی در ادامه به برنامه های این سازمان در تابستان اشاره 
کرد و توضیح داد: باتوجه به اینکه اکنون مدارس تعطیل شــدند و باید 
جریان تربیت ادامه یابد، برنامه ریزی شده تا در کنار مدارس عادی، ما 
نیز فعالیتهای تابســتانه را از تیر ماه داشته باشیم که حدود ۶۰۰ پایگاه 
تابســتانی با برآورد حضور ۸۰۰۰ دانش آموز پیش بینی کرده ایم.وی 
با بیان اینکه فعالیتهای تابســتانه مبتنی بر ساحتهای شش گانه سند 
تحول و مهارتهای زندگی اســت، یادآور شد: ســعی کردیم فعالیتهای 

طراحی شده معطوف به آموزش این مهارتها نیز باشد.

دیوار

 مدیرعامل ســازمان تأمیــن اجتماعی از اســتقبال 
کارفرمایان از طرح بخشودگی جرایم بیمه ای از زمان 
آغاز این طرح در ابتدای خردادمــاه خبر داد و گفت: از 
زمان صدور بخشــنامه تاکنون حدود ۱۱ هزار کارگاه 

برای استفاده از این تسهیلات ثبت نام کرده  اند.
 میرهاشم موســوی در این زمینه اظهار داشت: امسال 
از ســوی مقام معظم رهبری به عنوان سال مهار تورم 
و رشــد تولید نامگذاری شــد و از ابتدای سال با توجه 
به تکلیفی که بر دوش دولت گذاشــته شــد، سازمان 
تأمین اجتماعی این موضوع را دنبال کرد و بخشــنامه 
بخشودگی جرایم بیمه ای کارفرمایان با هدف تسهیل 
شــرایط فعالیت بــرای کارگاه های دچار مشــکل در 
ابتدای خرداد ماه صادر شد.وی افزود: از ابتدای اجرای 
این طرح و در کمتر از یک مــاه، تاکنون حدود ۱۱ هزار 
کارگاه در این طرح ثبت نام کرده انــد و حدود ۲۵۰۰ 

میلیارد تومان با کارگاه های دچار مشــکل 
توافق حاصل شده است.

موســوی ادامه داد: بررســی هایی که طی 
هفته های اخیر انجام شد نشان داد که برخی 
از کارگاه ها به دلیل استفاده از طرح های قبلی 
و عدم پرداخت به موقع اقساط در دوره های 
قبلی بخشودگی جرایم، مشمول دوره جدید 

بخشودگی جرایم نمی شوند؛ اینها کارگاه هایی هستند 
که تقسیط بدهی در ادوار قبل داشــته اند و با وجود دو 
بار تقسیط بدهی در گذشــته، موفق به پرداخت بدهی 

بیمه ای خود نشده و همچنان دچار مشکل هستند.
وی توضیح داد: به منظور رفع این مشــکل، برای اولین 
بار، تقسیط بدهی در بار سوم نیز با صدور بخشنامه ای 
امکان پذیر شــده اســت و کارگاه هایی که این مشکل 
را دارند می توانند با تقســیط بدهی برای بار ســوم از 

تسهیلات بخشــودگی جرایم استفاده کنند 
تا اگر موانعی برای فعالیــت کارگاه ها وجود 
دارد، برطرف شود. این کار برای تسهیل گری 
بیشتر و برای همکاری حداکثری برای رشد 
تولید توسط سازمان تأمین اجتماعی انجام 
شد و برای بار ســوم نیز امکان تقسیط بدهی 

فراهم شده است.
براساس گزارش سازمان تأمین اجتماعی، بخشودگی 
جرایم بیمه ای برای همه کارگاه هــای تولیدی، فنی، 
صنعتی و معدنی، شرکت های دانش بنیان و همچنین 
اصناف که تعداد شــاغلان آنها زیر ۱۰۰نفر است، قابل 
اجرا اســت. هدف دولت و ســازمان تأمین اجتماعی 
از بخشــودگی جرایــم بیمــه ای حفــظ اشــتغال و 
افزایــش نیــروی کار در کارگاه های مشــمول قانون 
تأمین اجتماعی اســت و به همین علــت کارگاه هایی 

که نســبت به اسفند ۱۴۰۱ حفظ اشــتغال یا افزایش 
نیرو داشته باشند، می توانند درخواست بخشودگی را 
به صورت غیرحضوری ارائه کنند و با ســازمان تأمین 
اجتماعی توافــق و بدهی خود را به صــورت یک جا یا 
اقســاطی پرداخت کنند.پرداخت اقساطی بدهی در 
این طرح از ۱۲ قسط تا ۳۶ قســط قابل انجام است. در 
پرداخت قســطی بدهی، اگر کارفرما در ۱۲ قسط کل 
بدهی خــود را پرداخت کند، می توانــد از ۱۰۰ درصد 
بخشــودگی جرایم اســتفاده کند. اگر بدهی را در ۱۸ 
قســط پرداخت کند از ۸۵ درصد بخشــودگی جرایم 
و اگر در ۲۴ قســط ماهیانــه پرداخت کنــد نیز از ۷۵ 
درصد بخشودگی جرایم اســتفاده می کند.همچنین 
اگر در ۳۰ قســط ماهیانه پرداخت کنــد از ۶۵ درصد 
بخشودگی جرایم و اگر در ۳۶ قســط پرداخت کند، از 

۵۰ درصد بخشودگی جرایم استفاده خواهد کرد. 

 تأمین اجتماعی

خریدار   معاون اول قوه قضائیه با اشــاره 
به حوادث ســال گذشــته و اینکه ۹۰ هزار 
نفر از عفو رهبــر معظم انقــلاب بهره مند 
شدند، گفت: رویکرد قوه قضائیه در حوادث 
اخیر متانت محور، توأم بــا عقلانیت و البته 

قاطعیت بود.
حجت الاسلام والمســلمین محمد مصدق 
در نشست خبری ضمن گرامیداشت هفته 
قوه قضائیــه و یاد و خاطره شــهید آیت الله 
بهشتی و یاران ایشــان اظهارداشت: هفته 
قوه قضائیه فرصت بسیار مناسبی برای ارائه 
گزارش سالانه اقدامات دســتگاه قضائی و 
برنامه های قوه قضائیه است تا مردم درباره 
آنچه در دســتگاه قضا اتفاق افتاده اســت، 

مطلع شوند.
وی یادآور شــد: نوع چالش های یک ساله 
گذشــته به ویژه در حوزه هــای اجتماعی 
و امنیتی بی ســابقه بود و خداوند را سپاس 
می گوییم که با تاسی به رهنمودهای رهبر 
معظم انقلاب و تدابیر ریاســت قوه قضائیه 
و با همکاری خوب مردم شــریف، بحران را 
تبدیل به فرصت کردیم و دشمن ناامید شد.

مصدق افزود: در یک ســال گذشته تلاش 
دستگاه قضائی بر برنامه محوری در سطوح 
مختلف اعم از برنامه های کوتاه مدت، میان 

مدت و بلند مدت بوده است.
معاون اول قــوه قضائیه اظهارداشــت: در 
ابتدای سال گذشــته برنامه های عملیاتی 
دستگاه قضائی را به تفکیک دادگستری ها 
سراسر کشــور به آنها ابلاغ کردیم و در سال 
جاری نیز با اســتفاده از تجربیات سال قبل 

برنامه های دقیق تر تهیه شد.
مصدق گفت: قانون اساســی پنج ماموریت 
اصلی برای قوه قضائیه در نظر گرفته اســت 
که می تــوان بــا برنامه ریزی بــه همه آنها 
پرداخت و اعتقاد نداریــم که یک ماموریت 

بر دیگری تقدم دارد.
وی تصریح کرد: برنامــه قوه قضائیه همواره 
با نگاهی به اســناد بالادستی از جمله بیانیه 
گام دوم انقلاب اســلامی ، سیاستهای کلی 
ابلاغی مقام معظم رهبری ، سیاســت های 
کلــی برنامه هفتم توســعه، ســند تحول 
قضائی، مفاد حکــم انتصاب ریاســت قوه 
قضائیه از ســوی رهبر معظم انقلاب، هشت 
محور اعلامی ســال گذشــته در هفتم تیر 
ماه که از ســوی رهبر فرزانه انقلاب تنظیم 

می شود.
مصــدق اضافه کــرد: قــوه قضائیه تلاش 
می کنــد بــا توجه به اســناد بالادســتی، 
راهبردها و سیاســت های موجود همه این 

اسناد را به برنامه های عملیاتی تبدیل و در 
قوه قضائیه اجرا کند.

وی با اشــاره به اینکه اجرای ســند تحول 
قضائی در همــه ســطوح از مطالبات رهبر 
فرزانه انقلاب اســت، افزود: در این ســند 
راهبردی، بســیاری از موارد عملیاتی شده 
است و پایان ســال جاری، پایان سند تحول 
اســت و باید به فکر ادامه راه باشیم زیرا قوه 
قضائیه همواره طبــق برنامه پیش می رود.

حرکت براساس سند تحول دائمی است اما 
باتوجه به اینکه مدت این ســند پایان سال 
۱۴۰۲ اعلام شده اســت، از اکنون مطابق 
گزارش ســند ارتقا یافته ســند تحول در 
حال تهیه و با تأیید ســند از ســوی ریاست 
قوه قضائیه سند تحول ارتقایافته برای پنج 

سال آینده تدوین خواهد شد.
معاون اول قوه قضائیه با اشــاره به حوادث 
سال گذشــته اظهارداشــت: رویکرد قوه 
قضائیه در حوادث اخیر متانت محور، توأم با 
عقلانیت و البتــه قاطعیت بود و این رویکرد 
سه وجهی باعث شــد این حوادث مدیریت 
شود و از عمق بخشــیدن برخی شیطنت ها 

که از اهداف دشمن بود، پیشگیری شد.

بهره مندی 90 هزار نفر از عفو 
رهبر انقلاب

وی با اشاره به عفو ۹۰ هزار نفر از سوی رهبر 
معظم انقلاب ، گفت: این عفو گسترده پس 
از حــوادث رخ داد و بســیاری از این افراد 
اصلا زندانی نبودنــد بلکه تحت تعقیب قرار 

داشتند که مورد عفو قرار گرفتند.
معاون اول قوه قضائیه یادآور شد: هفتم تیر 
سال گذشته در دیدار مســئولان قضایی با 
رهبر معظم انقلاب سخنان ایشان بی نظیر 
بود دقیقا مانند یک کارشــناس مســلط به 
امور قضائی که در قــوه قضائیه حضور دارند 
و نکات مثبت و منفی را می بینند و هشــت 
محور به عنوان مطالبــه از قوه قضائیه اعلام 

کردند.
وی اظهارداشت: در این دیدار من احساس 
کردم که تکالیف ما مضاعف شد و باید حتما 
تا پایان ســال پاســخ مطالبات و سوالات 
ایشان آماده شــود؛ بنابراین بلافاصله برای 
این مهم جلسه ای تشکیل شد و ۱۸ راهکار 
برای عملیاتی کردن فرامیــن رهبر معظم 

انقلاب به ریاست قوه قضایه پیشنهاد شد.

برگزاری 23 جلسه قرارگاه 
فرامین رهبری

مصدق افــزود: یکــی از این پیشــنهادها 
تشــکیل قــرارگاه عملیاتی بــرای اجرای 
فرامین رهبــر معظــم انقلاب بــا حضور 

مسئولان عالی قوه قضاییه بود.
معاون اول قوه قضائیه با اشــاره به موافقت 
رئیس قوه قضاییه با پیشــنهادها و تشکیل 
قــرارگاه، افــزود: از همان موقع قــرارگاه 
تشکیل شــد و تاکنون ۲۳ جلســه در این 
قرارگاه با حضور مســئولان عالی دستگاه 
قضایی از جمله دادستان کل کشور، رئیس 
د یوان عالی کشور و برخی از سایر مسئولان 

عالی قوه بــا مســئولیت معــاون اول قوه 
قضاییه تشکیل شده داده است.

وی هدف از تشکیل این قرارگاه را عملیاتی 
کردن برنامه های قوه قضاییه با نگاه به اسناد 
بالا دستی اعلام کرد و افزود: در نتیجه امروز 
می توانیم گزارش دهیم کــه قوه قضائیه بر 
اساس شــاخص هایی که وجود دارد بسیار 

موفق بوده است.
مصدق اضافه کرد: از ســال گذشــته یک 
اتفاق بســیار مهم در قوه قضاییــه رخ داد 
که در تنظیــم و تدوین برنامه هــا به جای 
ماموریت محوری به ســمت هدف محوری 
حرکت کردیم و این یعنی تاکنون در برنامه 
ابلاغ می کردیم که روسای دادگستری های 
سراســر کشــور چه ماموریت هــای دارند 
که آن ها نیز انجام شــده و با آمــار گزارش 

می دادند.
وی تصریح کرد: باید هدفمند حرکت کنیم 
و البته برنامه هــا باید انجام شــود و هدف 
نهایی رضایتمندی مردم و احقاق حق آن ها 
اســت؛ بنابراین هر میزان کــه به این هدف 
نزدیک شــدیم به موفقیت دست یافته ایم. 
شاید ســوال این باشد که شاخص چیست؟ 
از کجا متوجه می شوید که مردم چه میزان 
در ابتدای سال و چقدر در انتهای سال راضی 
بودند و از کجا متوجه می شوید که به احقاق 
حق و اجــرای عدالت نزدیک هســتید؟ با 
توجه به اینکه ایــن کار مبنای علمی دارد از 
همان ابتدای ســال که قرارگاه تشکیل شد 
همکاران در مرکز رسانه و قرارگاه سفارش 

نظرسنجی از مراکز علمی معتبر که این کار 
را به صورت تخصصــی انجام می دهند، نظر 

سنجی کردند.
مصدق با بیــان اینکه بعد از ۲ مــاه معیار و 
شــاخص تعیین شــد، افزود: بر اساس این 
نظرسنجی ها متوجه شــدیم رضایتمندی 
مردم در چه سطحی است و وضعیت احقاق 
حق چگونه اســت و مردم از این بابت چقدر 
رضایت دارند. روز گذشته گزارش جدید را 
دریافت کردیم و مجدد همان نظر ســنجی 
انجام شد و شــاهد رشــد خوبی نسبت به 
ابتــدای ســال بودیــم و آن هدفمندی و 
رضایت مردم، احقاق حــق؛ اجرای عدالت 
رو به رشد اســت و قطعا نمی گوییم مطلوب 

است و رسیدن به این هدف زمان می برد.
معاون اول قوه قضائیه بــه نامگذاری هفته 
قوه قضائیه اشاره کرد و افزود: پنجشنبه یکم 
تیر روز سیره شهدا و عدالت قضائی، جمعه 
دوم تیر روز عدلیه در مسیر حرکت جهادی 
و تحول، شــنبه ســوم تیر روز قوه قضائیه 
هوشــمند، گســترش عدالت، ترویج صلح 
و ســازش، یکشــنبه چهارم تیر روز مبارزه 
با فســاد و صیانت از حقوق عامه، دوشــنبه 
پنجم تیــر روز حمایت از ســرمایه گذاران، 
شــرکت های دانش بنیــان و مهــار تورم، 
سه شنبه ششم تیر روز همدلی قوا و خدمت 
به مردم و چهارشــنبه هفتم تیر روز ولایت 
مداری و صیانــت از ارزش های اســلامی 

است.
معاون اول قوه قضائیه در پاســخ به سئوالی 
مبنی بر اینکه لایحــه جرم زدایی و تبدیل 
برخی جرایــم به تخلــف اکنــون در چه 
مرحله ای قرار دارد، گفت: یکی از مشکلاتی 
که امروز مردم و دســتگاه قضائی را در رنج 

قرار می دهد، کثرت پرونده است.
وی با اشــاره به اینکه تبدیل جرم به تخلف 
جنبه بازدارندگی را افزایش می دهد، ادامه 
داد: بســیاری از جرایم باید به تخلف تبدیل 
و توســط صنف مربوطه رســیدگی شود.
این لایحه مدت زمان طولانی اســت که به 

مجلس شورای اسلامی تقدیم شده است.
معاون اول قوه قضائیه در پاســخ به سئوالی 
درباره اظهارات فرمانده انتظامی مازندران 
گفت: ادبیات خوبی نبــود اما در دفاع از این 
فرد بایــد بیان کرد که کلیپ تقطیع شــده 
است و این فرد در مورد افراد شرور، سارقان 
سرقت های مســلحانه و افرادی که امنیت 
جامعه را مخدوش می کننــد، این مطلب را 
عنوان کــرد؛ هرچند ادبیات در شــأن یک 

سردار نبوده است.

خریدار  عضــو مجمع عمومــی کانون 
هموفیلی ایران، در ارتباط با پیش بینی حق 
بازنشستگی پیش از موعد بیماران خاص در 
برنامه هفتم توسعه کشور، توضیحاتی ارائه 

داد.
احمد قویــدل، گفت: برنامه هفتم توســعه 
کشور فرصت مناسبی است که نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی به یکی از مطالبات 
مهم بیمــاران خــاص از جملــه بیماران 
هموفیلی در رابطه با بازنشســتگی پیش از 
موعد توجه کنند و ایــن مطالبه را در فصل 

چهارم برنامه بگنجانند.
وی افزود این انتظار نیز از معاونت پارلمانی 
وزارت بهداشــت وجود دارد که در تعامل با 
کنشگران این حوزه و تشکل های حمایتی 
راه را برای ورود این حــق بیماران خاص در 
برنامه توسعه هموار نماید. چنانچه سازمان 
بهداشــت جهانی بارها تاکید نموده اگر به 
مــوازات حمایت های بهداشــتی و درمانی 
از اقشار آســیب پذیر، حمایت های رفاهی 
و اجتماعی از آنها تحقق نیابــد عملًا تأثیر 
حمایت های بهداشــتی و درمانــی نیز به 

شدت کاهش پیدا می کند.
قویدل گفت: اگر دولت میلیون ها دلار خرج 

ســلامت یک بیمار هموفیل یا بیمار خاص 
دیگری بنماید و این بیمار شــغل نداشــته 
باشــد، نتواند ازدواج کند و به عبارتی نتواند 
یک زندگی حداقلی داشــته باشد، عملًا آن 
هزینه ســنگین درمانی و دارویی به نتیجه 

مطلوب نمی رسد.
وی ادامــه داد: در نقــد این نــوع حمایت 
نامتوازن می توان صفت حمایــت نباتی از 
بیماران را به چنین حمایتی از سوی دولت 
اطلاق کرد که عملًا با حقوق اولیه انســانی 

این شهروندان تطابقی ندارد.
قویدل گفت: نزدیک تریــن مخاطره برای 
بیمارانی کــه نمی تواننــد از ابتدایی ترین 
حقوق اجتماعی و اقتصادی بهره مند شوند، 
از دســت دادن امید به زندگــی و ابتلاء به 

افسردگی است.
مدیرعامل ســابق کانــون هموفیلی ایران 
تصریح داشــت: دولت باید باور کند که یک 
بیمار هموفیلی شــدید بیش از ۲۰ ســال 
نمی تواند کار مفید داشــته باشد. اصرار به 
اینکه ایــن بیماران و بیمــاران خاص دیگر 
مانند افراد ســالم ۳۰ ســال خدمت کنند 
اساســاً نه تنها یک رویکرد عادلانه نیست و 
با یک نگاه دقیق چندین برابر به ضرر دولت 

است. دولت باید بتواند با درک ظرفیت های 
شــهروندان از معلولین گرفته تــا بیماران 
خاص و…، حمایت های قانونــی ویژه ای 
برای بازنشســتگی پیش از موعد آنان پیش 

بینی نماید.
وی افــزود: متأســفانه در قانــون تأمین 
اجتماعی اساســاً حتی حقــوق مبتلایان 
به بیماری هــای ارثی نادیده گرفته شــده 
و نیازمند اصلاح اســت. در این ماده قانونی 
تصریح شــده اســت که هیچ تحت پوشش 
بیمه تأمیــن اجتماعــی نمی تواند به دلیل 
بیماری که قبل از اشــتغال به آن مبتلا بوده 
از حق از کار افتادگی اســتفاده نماید. این 

ماده قانونــی نقض یکی از حقــوق بدیهی 
شهروندان ایرانی مبتلا به انواع بیماری های 
ارثی اســت که مادرزادی به یــک بیماری 
مبتلا شــده اند. بدیهی اســت که ابتلاء به 
این بیماری ها در سایه کمبودهای دارویی 
)که شــوربختانه همین الان جاری است(، 
عدم دسترســی عادلانه به مراکــز درمانی 
مجهز و همچنین تحریم های غیر انســانی 
و یکجانبه آمریکا می توانــد منجر به از کار 
افتادگی شــاغل گردد. حال که بستر درک 
بازنشســتگی پیش از موعد در قانون برنامه 
توسعه هفتم موجود است بهترین موقعیت 
برای بهرمند کردن بیمــاران خاص از این 

حق است.
قویدل در پاسخ به ســوال خبرنگار مهر در 
رابطه اینکه با چه استدلالی می گوئید بستر 
درک این موضــوع در برنامــه هفتم وجود 
دارد، گفت: منطق پذیرش این پیشــنهاد 
برای قانونگذاران در بطــن مواد قانونی این 
برنامه وجــود دارد، وقتی کــه قانون گذار 
متقاعد است که بازنشستگی پیش از موعد 
حق کســانی است که به مشــاغل سخت و 
زیان آور اشــتغال دارند، بدان معنی است 
که قانونگذار پذیرفته و درک نموده اســت 

که این شهروندان به علت مشکلات جسمی 
و روحی ظرفیــت ادامه خدمت بیشــتر را 
ندارند و قانونگذار با هدف صیانت از سلامت 
شــهروندان خود با بازنشســتگی پیش از 

موعد آنان موافقت می نماید.
بیماران خــاص و از جملــه هموفیلی ها از 
جمله شهروندانی هستند که به علت شرایط 
بیماری و تأیید مراجع پزشــکی نمی توانند 
مانند دیگــر شــهروندان که از ســلامت 
برخوردارند کار کنند و به عنوان شهروندان 
یک کشــور به موازات برخــورداری از حق 
اشتغال تاکید می نمایم با برخورداری از حق 
اشــتعال باید بتوانند از حق با بازنشستگی 

پیش از موعد برخوردار باشند.
وی در پایان افزود: هیچکدام از نمایندگان 
مجلس کــه وعده تشــکیل فراکســیون 
حمایت از بیمــاران خــاص را داده بودند 
به وعده خود عمــل نکردند، امیــدوارم با 
استفاده از فرصت برنامه هفتم توسعه برای 
تحقق این مطالبه مهم بیماران خاص تلاش 
لازم را نمایند. در مصوبات مجلس شــورای 
اســلامی جای خالی حمایت های رفاهی و 
اجتماعی از بیماران خاص به شدت مشهود 

است.

ح بخشودگی جرایم بیمه ای ثبت نام ۱۱ هزار کارگاه در طر
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وهشگر ایرانی برنده جایزه »یوسف بکار« شد پژ
 پژوهشــگر ایرانی با کتابی درباره  احمد محمــود و عبدالرحمن منیف 

برنده جایزه »یوسف بکار« اردن شد.
به گزارش خبرگــزاری رســمی اردن )پترا( پژوهشــگر ایرانی یدالله 
ملایری نویســنده کتاب »الجیران فی شرق المتوســط« و پژوهشگر 
اردنی عباس عبدالواحد عباس نویســنده کتاب »عبدالوهاب عزام« به 

طور مشترک برنده نخستین دوره »جایزه بکار« شدند.
یدالله ملایری دانشــیار ادبیات همســنج و نقد رمان عربی و پارســی 
دانشکدگان فارابی دانشگاه تهران اســت. نام کتاب »الجیران فی شرق 
المتوســط« )همســایه ها در شــرق مدیرانه( برگرفته از نام دو رمان 
»همسایه ها« اثر رمان نویس برجســته ایرانی زنده یاد احمد محمود و 
»شرق المتوسط« نوشته نویسنده سرشناس عرب عبدالرحمن منیف 
است.این اثر برگزیده که به بررســی همسنج رمان های احمد محمود و 
عبدالرحمن منیف می پردازد از سوی انتشارات سرشناس دار الطلیعه 
در بیروت چاپ شده اســت.یدالله ملایری دو رمان »شرق المتوسط« 
و »النهایات« نوشــته عبدالرحمن منیف را با نام های »فغان شــرق« 
)معین: ۱۳۸۱( و»پایان ها« )مروارید: ۱۳۹۰( به فارســی برگردانده 
اســت.انجمن نویســندگان اردن )رابطة الکتاب الاردنیین( امســال، 
نخستین دوره »جایزه یوســف بکار برای پژوهش های همسنج شرقی 

میان زبان های عربی و پارسی و ترکی« را برگزار کرد.
در بیانیــه انجمــن نویســندگان اردن از زبان اســتاد یوســف بکار، 
ایران شناس برجســته اردنی آمده اســت که این جایزه سالانه خواهد 
بود و اختصاص مبلغ جایزه از سوی این چهره ]برجسته فرهنگ اردن و 
جهان عرب[ برخاسته از باور ایشان به ضرورت برانگیختن پژوهشگران 
به نوآوری و ابتکاری اســت که راه بهره گیری از پیوندها و ناهمسانی ها 

همسانی های میان تمدن ها و آفرینش های هنری را هموار می سازد.

 هوشنگ مرادی کرمانی از آموزش
 قصه نویسی می گوید

 دومیــن دوره از مســترکلاس های آموزشــی »صفحه نــو« با حضور 
هوشــنگ مرادی کرمانی بــه کارگردانــی و تهیه کنندگــی مجتبا 
میرتهماســب از ۳۰ خردادماه به  طور اختصاصــی و رایگان در پلتفرم 
»تماشــاخونه« عرضه می شــود.به گــزارش روابط عمومــی پلتفرم 
»تماشــاخونه«، دومیــن دوره از مســترکلاس های »صفحــه نو« با 
حضور هوشــنگ مــرادی کرمانــی، قصه نویــس، فیلمنامه نویس و 
نمایشنامه نویس سه شنبه ساعت ۱۲ ظهر به طور اختصاصی و رایگان 

در پلتفرم »تماشاخونه« منتشر می شود.
»صفحه نو« )New Page( یک مســترکلاس ویدئویی اســت که در 
آن اســتادان متخصص و صاحب ســبک ایرانی در حوزه های مختلف، 
تجربیات، دانش، منش و روش حرفه ای خود را در ســاختاری مستند_

آموزشی به طور اختصاصی در پلتفرم »تماشاخونه« ارائه می کنند.

در دومین دوه از مســترکلاس های آموزشــی »صفحه نو« هوشــنگ 
مرادی کرمانی درباره  آموزش قصه نویسی ســخن می گوید. نویسنده 
کیست؟ تفاوت قصه و داســتان، ادبیات عامیانه و کارکرد آن، تخیل و 
خلاقیت، ساختمان قصه، آن چه برای نوشتن قصه باید بدانید، نشستن 
واژه در قصه، آغاز و پایان قصه، تعلیق، کشــش، ریتــم و ایجاز در قصه، 
گفت وگونویسی و تک گویی، ویراســتاری، طراحی جلد و تصویرگری، 
طنز در قصــه، تأثیر ســینما و ادبیــات از یک دیگر و بومی نوشــتن و 
جهانی شــدن از جمله مباحثی اســت که مرادی کرمانی در این دوره 

آموزش داده است.
مخاطبان می توانند ایــن برنامه را هر هفته، به صورت ســریالی با همه  
محتوای دوره هــا و تفکیک موضوعــی، به طور رایــگان و اختصاصی 
در پلتفرم »تماشــاخونه« ببینند، که مدت زمان هــر برنامه بین ۴ تا ۶ 

ساعت است.

»درب« ۲۰ هزار تماشاگر فرانسوی را به سالن های 
سینما کشاند

 اکران فیلم ســینمایی »دِرب« با استقبال تماشــاگران در سینماهای 
فرانسه ادامه دارد.

به گــزارش روابط عمومی، فیلــم »دِرب« جدیدترین ســاخته هادی 
محقق به تهیه کنندگی رضا محقــق اکران خود را از ســوم خرداد در 
بیش از ۶۰ شهر فرانسه آغاز کرده و طبق آخرین اطلاعات، تماشاگران 
آن از ۲۰ هزار نفر عبور کرده که برای نمایش فیلمی ایرانی در فرانســه 
رقم قابل اعتنایی محسوب می شود و به همین دلیل تعداد سینماهای 

نمایش دهنده فیلم از ۶۰ به ۱۳۰ سالن رسیده است.
این فیلم که جدیدترین ســاخته هادی محقق است در فستیوال های 

الف جهانی نیز مورد توجه قرار گرفته و جوایزی نیز کسب کرده است.
فیلــم »دِرب« در اولین حضــور جهانی خود، بیســت وهفتمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم بوســان را افتتاح کرد و توانست برنده جایزه 

اصلی بخش رقابتی جی سئوک جشنواره شود.
این فیلم در دومین حضور جهانی خود در نهمین دوره جشــنواره فیلم 
کاتولیک )کاف( که ماه اکتبر در شــهر ســئول کره جنوبی برگزار شد، 
نیز حضور داشت.چهل و چهارمین جشــنواره بین المللی سه قاره نانت 
فرانسه ســومین حضور جهانی این فیلم بود که برنده جایزه بالون نقره 
ای فستیوال شــد.همچنین فیلم »دِرب« به تازگی در بخش پانورامای 

بیست و پنجمین دوره جشنواره شانگهای نیز به نمایش در آمده است.
»دِرب« روایتگر مامور اداره برقی اســت که قرار است برق خانه ای تکَ 
و دورافتاده را وصل کند.هــادی محقق، محمد اقبالــی و … از جمله 
بازیگران این اثر هســتند و پخش بین المللی آن برعهده علی قاســمی 
اســت. »درب« محصول ســی تلکام اســت.عوامل »دِرب« عبارتند 
از نویســنده و کارگردان: هــادی محقق، مدیر فیلمبــرداری: منصور 
عبدرضائی، آهنگســاز: محمد دارابی فر، مدیر صدابــرداری و عکاس: 
امیرمهدی نوری، تدوین: فرشاد عباسی، صداگذاری: حسین قورچیان، 
مدیر تولید: عیسی خیبرمنش، اصلاح رنگ: سامان مجدوفایی و مدیر 

روابط عمومی: نغمه دانش آشتیانی، تهیه کننده: رضا محقق.

قاب

خریــدار   طراح صحنــه و لبــاس فیلم 
سینمایی »مصلحت« معتقد است طراحی 
صحنــه و خلق فضــای این فیلــم یکی از 
بهترین  آثار ساخته شــده مرتبط با دهه ۶۰ 

شمسی است.
فیلم ســینمایی »مصلحت« به کارگردانی 
حســین دارابی و تهیه کنندگی محمدرضا 
شفاه با بازی فرهاد قائمیان، وحید رهبانی، 
نازنین فراهانی و مجید نــوروزی به تازگی 

روی پرده سینماها رفته است.
بهزاد جعفری طادی طــراح صحنه و لباس 
فیلم سینمایی »مصلحت« در سی و نهمین 
دوره از جشــنواره فیلم فجر کاندید بهترین 

طراحی صحنه و لباس شد.
جعفری طادی در مــورد طراحی این فیلم 
ســینمایی گفت: برای طراحی فضای دهه 
۶۰ باید به ســراغ فیلم و مســتند و عکس  
آن دوره می رفتیم. البته مــن در فیلم  های 
زیادی مانند ماجرای »ماجرای نیمروز« به 
عنوان طراح صحنه حضور داشــتم که برای 
این دهه ساخته شده بودند؛ به همین دلیل 
با چنین فضایی آشــنایی پیدا کرده بودم. 
حسین دارابی بســیار روی طراحی صحنه 
حســاس بود و نســبت به آثار دیگر، کمی 

ویژه تر نگاه می کرد.
وی اضافه کــرد: خلاف فیلمســازان دیگر 
که دهــه ۶۰ را بی رنگ و بــه نوعی چرک و 
خاکســتری به تصویر می کشــند، حسین 
دارابــی ترجیح مــی داد که رنــگ و لعاب 

بیشتری در »مصلحت« وجود داشته باشد 
و باورپذیری آن هم به طبع بیشــتر شــود. 
پس از گفت وگوهای بســیار بــا کارگردان 
و تماشــای مســتند، باتوجه به مختصات 
فیلمنامه، گشــت و گذار بــرای پیدا کردن 
لوکیشــن ها را آغــاز کردیــم. این بخش 
از کار، حدود یک ماه و نیم طول کشــید تا 
لوکیشــن های ابتدایی را پیدا کردیم و پس 
از آن وارد مرحله دکور و بازسازی و... شدیم.

این هنرمند بااشاره به تغییرات لوکیشن ها 
توضیــح داد: لوکیشــن ها را بازســازی 
نکردیــم؛ اما تغییــر دادیم. بــرای مثال ما 
دانشــگاهی را تبدیل به دادستانی کردیم یا 
سکانســی که درگیری در خیابان را نشان 
می دهد، در اصــل محوطــه کارخانه  بوده 
و با تغییراتی، آن جــا را خیابان کردیم. در و 
پنجره های لوکیشن ها و در کل چیدمان را 
مجبور شــدیم تعویض کنیم و روی تغییر 

جزییات زمان فراوانی گذاشــتیم.او درباره 
طراحی لباس فیلم ســینمایی »مصلحت« 
خاطرنشــان کــرد: طراحی لبــاس فیلم 
»مصلحت« را هم ســعی کردیــم تا کاملا 
واقعی بــه نظر برســد. ســلیقه کارگردان 
در رنــگ و مدل لباس ها بســیار دخیل بود 
و ایشــان جزییاتــی را در کار لحاظ کرد که 
کمک بســیاری بــرای بهتر شــدن فیلم 
بود. در واقــع، طراحی ها بســیار از فرآیند 

ذهنی حسین دارابی شــکل گرفت؛ زیرا او 
کارگردانی اســت که در همه ابعاد می داند 
چه چیزی می خواهــد.وی ادامه داد: بخش 
زیــادی از افراد جامعه دهه ۶۰ شمســی را 
زیسته اند و نســل های جدید هم آن دوره را 
در فیلم و سریال ها دیده اند. به همین دلیل، 
از نظر من ســاختن فیلم مرتبط با دهه ۶۰ 
از دیگر آثار تاریخــی و در دوره های مختلف 
دشوارتر است. به هر حال مخاطب تجربه گر 
آن دوران بــوده و بــه راحتــی می تواند از 
جزییات و کلیــات فیلمی کــه روی پرده 

می بیند، ایراد بگیرد.
این هنرمند جوان در ادامه این بحث اضافه 
کرد: مجموعه جزییات از رنگ جدول کنار 
خیابان گرفته تــا مدل زنــگ در خانه ها، 
می توانــد طراحی یک خیابان را بســازد تا 
باورپذیری فیلم بیشتر درآید. درست است 
که ما نســبت به چند دهه  پیــش  مدرن تر 
شــدیم اما هنوز هم المان هایی از گذشــته 
را در گوش و کنــار زندگی هایمان می توان 
مشــاهده کرد. بــه همین دلیــل طراحی 
صحنه  در فضایی همچون دهه ۶۰ بســیار 
دشوارتر و خواهان جزییات ریز و درشت تر 
اســت.جعفری طادی عنوان کرد: خروجی 
فیلم »مصلحت« را در جشــنواره فیلم فجر 
دیده بودم و بسیار هم دوســت داشتم. اگر 
بخواهم تنهــا درباره بخــش کاری خودم 
حرف بزنــم، »مصلحت« یکــی از برترین  

طراحی صحنه و لباس دهه ۶۰ را دارد.

علی قمصری نوازنده تار و آهنگســاز با بیان این که در 
مدیریت موسیقی خلاءهایی داریم، گفت: وقتی عنان 
و مدیریت موســیقی دســت تهیه کننده ها و نه خود 
موسیقی دان ها باشــد، موســیقی هایی روی صحنه 
می روند که صرفا پولســاز هســتند و این ها بیشتر در 

سبک پاپ اجرا می شود.
علی قمصری که به زودی کنسرت مشترکی به میزبانی 
کاخ سعدآباد با ســهراب پورناظری برگزار خواهد کرد 
اظهار داشت: برخی از خلاءها به سوءمدیریت در بحث 
آموزش موســیقی برمی گــردد. به عنــوان نمونه، در 

مدارس خلاء آموزش موسیقی داریم.
وی افزود: اگر کودکان از کودکی در واحدهای آموزشی 

با موسیقی آشنا شوند، طبیعتا در بزرگسالی 
با آگاهی و شناخت بیشتری با این هنر مواجه 
می شوند و شــکل فرهنگ با این روند تغییر 

می کند.
این نوازنده اظهار داشــت: بخشــی از خلاء 
موجود هم در برگزاری کنســرت و به نوعی 

نگاه به موسیقی برمی گردد.
قمصری گفت: در خیلی از قطعات که از تلویزیون و در 
دیگر جاها به طور عام و خاص پخش می شود، یک ساز 
ایرانی هم نیست و این تیشه به ریشــه زدن موسیقی 

ملی است.
وی درباره مافیا در موســیقی هم گفت: من نمی توانم 

اســم مافیا را در موســیقی به این نســبت 
دهم امــا طبیعتا وقتــی عنــان و مدیریت 
موســیقی دســت تهیه کننده هــا و نه خود 
موسیقی دان ها باشد، موســیقی هایی روی 
صحنه می روند که صرفا پولســاز هستند و 

این ها بیشتر در سبک پاپ هستند.
وی خاطرنشــان کــرد: دلیل زیاد شــدن 
موســیقی پاپ این اســت که در درجه اول اعتماد به 
تهیه کننده ها و اعتماد تهیه کننده ها به گیشــه است و 

همین سیر معیوبی است.
قمصری گفت: با چنین ســیر معیوبی، شکل رفتاری 
مردم نســبت به موســیقی عوض می شــود و نیازی 

نیست چند سال طول بکشــد و تاثیر آن را در چند ماه 
می بینیم.

وی با بیان این که فرهنگ شــنیداری مردم با این سیر 
معیوب عوض می شــود، گفت: در قالب تارنواز ایرانی 

سفرهایی به شهرهای مختلف داشتم.
وی گفت: به سیستان و بلوچستان که رفته بودم شاهد 

بودم که موسیقی هندی فقط گوش می دهند.
قمصری افزود: موســیقی بلوچ و سیســتانی را که در 
آنجا اجرا کردم و منتشــر شــد، برای مردم سیستان و 
بلوچســتان جالب بود کــه چنین موســیقی اصیل 
ایرانی شــان تا این حد برای جهانیــان جذاب و جالب 

است و به گفته خودشان خیلی تاثیرگذار بود.

موسیقی

علی قمصری: عنان موسیقی دست تهیه کننده است نه نوازنده

جــواد انصافی، هنرمند پیشکســوت کشــورمان که 
بیشتر با نام »عبدلی« شناخته می شود این روزها یک 
تئاتر صحنه ای دارد. او از تلویزیــون و رادیو گله دارد و 
می گوید: چرا از هنرمندانی که علاقه مند به کارشــان 
هســتند و می خواهند در خدمت مردم باشــند سوء 
استفاده می شود؟ انصافی تاکید می کند: دوست داریم 

آقای جبلی حرف هایمان را بشنوند.
این بازیگر و کارگردان قدیمــی عرصه تئاتر، تلویزیون 
و رادیــو از فعالیت های این روزهایــش در عرصه تئاتر 
و تلویزیون و همچنین انتشــار کتاب جدیدش گفت. 
انصافی در گفت و گویی که با ایســنا انجــام داد با گله 
از بی توجهی برخی مسوولان از دلایل کناره گیری اش 
از  یک برنامه رادیویی ســخن گفت.او ابتدا درباره قطع 
همکاری اش با برنامــه »صبامک« رادیو صبا می گوید: 
متاســفانه دیگر در رادیو فعالیتی نــدارم. مدت ها بود 
برنامه »صبامک« را برای رادیو صبا با آقای محمد اوزی 

داشــتیم که با موضوع تاثیر خنده و شادی بر سلامتی 
روی آنتــن می رفت و بــه نحوی فضای نوســتالژیک 
عبدلی و اوســتا را یــادآوری می کرد. آقــای اوزی از 
تهیه کننــدگان قدیمی ســازمان هســتند و تاکنون 
چندین بار نســبت به دســتمزدهای ما به مسوولان 
انتقاد و تاکید کردند که این دستمزدها برای ۱۰ سال 
پیش است و واقعاً دیگر مقرون به صرفه نیست اما گوش 
شنوایی نبود. من هم به عنوان اعتراض گفته بودم اگر 
تغییری در دستمزدها ایجاد نشــود دیگر نیستم.این 
هنرمند خاطرنشان می کند: از این هفته دیگر به برنامه 
نرفتم و ارتباطم را قطع کردم چون متاسفانه مسوولان 
به فکر نیستند. دستمزد من بسیار خنده دار است. اگر 
بگویم به حال ما گریه می کنید اما می گویم. درســت 
اســت که ما در یک روز چندین برنامه ضبط می کنیم 
ولی برای هــر برنامه رقمی که در نظر گرفته می شــد 
چیزی حدود ۶۰ الی ۱۰۰ هزار تومــان بود! من وقتی 

می خواستم از محل زندگی ام ســر ضبط بیایم هزینه 
زیادی می کردم چون ماشین های سازمان به لواسان 

نمی آیند و خارج از محدوده است.
وی ادامه می دهــد: من با  ۲۰۰ هــزار تومان می آمدم 
و ۲۰۰ هزار تومان برمی گشــتم. یعنی تمام دستمزدم 
خرج رفت و آمدم می شــد! واقعاً باعث تاسف است. به 
راحتی به تهیه کننده ما گفتند مــا همین قدر بودجه 
داریم. به نظــرم با این رفتار از هنرمنــدان و آنهایی که 
به کار علاقه مند هســتند و دوســت دارند کار کنند، 
سوء استفاده می کنند. من دلم برای جوانان می سوزد 
چون آنهــا مجبورنــد و کار می کنند ولــی من دلیلی 
ندارم دیگــر مفتی کار کنــم. نمی دانم آقــای جبلی 
رئیس محترم ســازمان صداوســیما از ایــن اتفاقات 
مطلع هســتند یا خیر.ایــن بازیگر پیشکســوت در 
ادامه درباره فعالیت های ایــن روزهایش در تلویزیون 
توضیح می دهد: اکنون مشــغول بازی در یک سریال 

به نام »مهیار عیار« به کارگردانی آقای ســیدحاتمی و 
تهیه کنندگی آقای مفید هســتم، یک کار تقریباً درام 
که حالت قدیمی و فرم عیاری دارد. خودم ســریال را 

دوست دارم و به نظرم کار عظیمی است.
او ســپس درباره حضورش در ســریال »مستوران ۱« 
و سانســور قســمت هایی از بازی اش که قرار بود ادامه 
داشته باشــد هم چنین می گوید: »مستوران« آخرین 
کار تلویزیونــی ام بود و تا جایی در این ســریال حضور 
داشتم که آقای سیدحاتمی به عنوان کارگردان حضور 
داشتند چون از اواســط کار کارگردان تغییر کرد. قرار 
بود در همان فصل اول به بارگاه شاه عباس برویم و من 
نقش دلقک شاه عباس به نام »کل عنایت« را بازی کنم 
که حتی تحقیق هم کرده بودیم و خودم به نویســنده 
اطلاعات داده بودم اما کلا کنســل شــد و ما هم دیگر 
حضور نداشــتیم چون دعوتی هم از من نشــد؛ ضمن 

اینکه فضای قصه کلا تغییر کرد.

چهره

جواد انصافی: دوست داریم آقای جبلی حرف هایمان را بشنوند

حسین دالمن: 

بدون پول نمی شود مقابل دوربین معجزه کرد
خریدار   بازیگر پیشکسوت سینما، تئاتر 
و تلویزیــون که آخریــن نقش آفرینی او به 
سریال »گیســو« )منوچهر هادی ۱۳۹۹( 
برمی گــردد، گفــت: فیلم ســاختن، پول 
می خواهد و نمی شــود بدون پــول مقابل 

دوربین معجزه کرد.
حسین دالمن  در پاســخ به این سوال که آیا 
سینمای ما به مرحله ای رســیده که بتواند 
در ســطح جهانی حرفی برای گفتن داشته 
باشد؟ اظهار داشت: انگشت شمار بازیگرانی 
در کشــور داریم که بازی آنها را می شود با 
بازی بازیگران خارجی تــا حدودی هم تراز 
دانست اما ســینمای ما در حال حاضر قابل 
قیاس با ســینمای جهان از جمله هالیوود 
نیســت و در ابتدا پول لازم است و هر کسی 

برخلاف این می گوید صادق نیست.
انگشت شــمار بازیگرانی در کشــور داریم 
که بازی آنها را می شــود با بــازی بازیگران 

خارجی تا حدودی هم تراز دانست
بازیگر سریال هیولا)مهران مدیری ۱۳۹۸( 
می گوید: بدون پول نمی شــود صحنه های 
مد نظر کارگردان را خلق کــرد. باید هزینه 
و ســرمایه گذاری کــرد تا ســینمای ما به 
نقطه ای برســد که بتواند در سطح جهانی 

حرفی برای گفتن داشته باشد.

برخی از چهره ها را اصلا بازیگر 
نمی دانم

بازیگر سریال ۰۲۱ )ســید جواد رضویان و 
ســیامک انصاری ۱۳۹۹( همچنین در این 
باره که در بیشتر آثار بویژه در سینما صرفا از 
یکی سری بازیگر شناخته شده و به اصطلاح 
چهره استفاده می شــود و دیگر بازیگران را 
نادیده می گیرند، این کار را درست ندانست 
و گفت: من خودم کسی نیستم ولی برخی از 
این هایی که در عمده آثار سینمایی می بینم 
بازیگر نمی دانم.وی تصریــح کرد: این ها به 
طور مرتب در فیلم های مختلف بازی کردند 
و چهره شــدند. عده ای هم به کارهایشــان 

می خندند. کارهایشان خنده دار است.

تئاتر را سرآغاز ورود به سینما 
نمی دانم

دالمن همچنین در پاســخ به این سوال که 
آیا صحنه تئاتر ســرآغاز ورود به تلویزیون 
و سینماســت، با رد این بــاور گفت: خیلی 
از بازیگرها هســتند که اصــلا تئاتر هم کار 

نکرده اند.

خیلی از بازیگرها هستند که اصلا 
تئاتر هم کار نکرده اند

بازیگر سریال سفر در خانه) بهمن گودرزی 
۱۳۹۶( اظهار داشت: تمامی موفقیت های 
یک بازیگر، به توانایــی او و آموزش هایی که 
فرا می گیــرد، برمی گردد. برخــی هم ذاتا 

بازیگرند.
این پیشکسوت ســینما، تئاتر و تلویزیون 
گفت: کسانی هســتند مانند حامد بهداد و 
پارسا پیروزفر که اصلا نمی شــود راجع به 

بازی این ها صحبت کرد.

مرحوم علی انصاریان به دادم رسید
دالمــن همچنین دربــاره ســخت ترین 
سکانس هایی که تاکنون تجربه کرده گفت: 
در فیلم سینمایی عشــق و خیانت )محمد 
عبدی زاده ۱۳۹۶( که با مرحومه ماه چهره 
خلیلی و مرحوم علی انصاریان در لواســان 
بازی داشــتم از بالای تپه پرت می شــوم و 
مرحوم انصاریان من را نجــات می دهد که 
اگر علی نبود پاهایم به طــرز فجیعی دچار 

شکستگی می شدند.
بازیگــر فیلــم ســینمایی خانــه دختــر 
)شــهرام شاه حســینی ۱۳۹۳( همچنین 

از نقش آفرینی در اثر ســینمایی منحط به 
کارگردانی محمدرضا سروســتانی که قرار 
اســت در جشــنواره لوکارنو حضور داشته 
باشــد خبر داد و گفت: این کار هم اینک در 

مرحله تهیه پوستر و تدوین است.

ماجرای آسیب دیدگی در صحنه اعدام
وی خاطرنشــان کرد: در ایــن فیلم صحنه 

اعدامــی بود کــه در ایــن صحنــه دچار 
آسیب دیدگی در ناحیه پا شدم.

بازیگر فیلم ســینمایی جمشــیدیه )یلدا 
جبلی ۱۳۹۷( گفت: سکانس خیلی سختی 
بود. در صحنه ای من را که در دوران جوانی 
دچار خطایی شــده بودم قرار اســت اعدام 
کنند که از بــالای چهارپایه افتــادم و پایم 

دچار آسیب دیدگی شد.
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میدان

ســامان قدوس بازیکن ایرانی که اخیرا از تیم برنتفورد 
انگلیس جدا شده اســت، در تلاش برای انتقال به یک 

تیم یونانی است.
 ســامان قدوس هافبک ایرانی که چنــد هفته پیش از 
تیم برنتفورد انگلیس جدا شــد، در تــلاش برای پیدا 
کردن یک تیم جدید با قــراردادی بیش از یک میلیون 

یورو است.
قدوس بعــد از دو فصل و نیم حضــور در برنتفورد و به 
دلیل اینکه بازی زیادی به او در انگلیس نمی رسید، این 
تیم را ترک کرد و گفته می شد مالمو سوئد مقصد بعدی 

او خواهد بود.
با این حال طبق گزارش یک رســانه یونانی، 
این بازیکن ۲۹ ساله که از حضور در اردوهای 
تیم ملی ایران بعد از ســرمربیگری امیر قلعه 
نویی هم انصراف داده، با چند باشگاه مطرح 

سوپر لیگ یونان مذاکره کرده است.
وب ســایت sportdog بــا افشــای خبــر 

مذاکرات قدوس با باشگاه های یونان نوشت: »هافبک 
بین المللی ایران با گذرنامه ســوئدی کــه ارزش او در 
بــازار ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار یورو اســت، توســط تیم 

برنتفورد آزاد شد. 
او اخیــراً با یک آژانــس نقــل و انتقالات 
قرارداد امضا کرده است. در نقل و انتقالات 
ژانویه گذشته، باشــگاه المپیاکوس تلاش 
کرد تا قــدوس را خریداری کنــد و طبق 
گزارشــات، مبلغ ۱ میلیــون و ۲۰۰ هزار 
یــورو به ایــن بازیکــن پیشــنهاد داد اما 

موفقیتی حاصل نشد.«
این رسانه اعلام کرد باوجود اینکه سامان قدوس مبلغ 
بالا و درخواســتی ۱ میلیون و ۵۰۰ هزار یورویی برای 

عقد قرارداد دارد، مورد توجه دو تیم از یونان قرار گرفته 
اســت؛ هرچند که یکی از این تیم ها قید بازیکن ایران 
را زده اســت: »یکی از آنها قطعاً پاناتینایکوس بود، اما 
ســبزها ترجیح دادند با جذب فیلیــپ جوریچیچ که 
دقیقاً در همان پست ســامان قدوس است، راه حلی را 
پیدا کننــد و بنابراین از پرونده بازیکــن ایران انصراف 

دادند.«
به نوشته sportdog نام باشــگاه دیگری که خواهان 
قدوس اســت هنوز مشــخص نشده در شــرایطی که 

تلاش برای جذب او ادامه دارد.

 رئیــس فدراســیون قایقرانــی گفت: آنهایــی که به 
قایقرانی کمک نمی کنند، حق شــادی ندارند و نباید 
با مدال آوران ما حتی عکس یــادگاری برای حضور در 

انتخابات بگیرند تا بعدا به در آنها بخورد.
علیرضا ســهرابیان درباره اعزام تیــم دراگون بوت به 
بازی های آســیایی، اظهار داشــت: مکاتبات خود را با 
ســتاد بازی ها انجام دادیم و وزیر ورزش و جوانان نیز با 
اعزام این تیم به هانگژو مخالفت کرد و هنوز نمی دانیم 
که در بررســی های بعدی نظر آنها تغییــر کرد یا خیر. 
طی این هفتــه وضعیت اعزام دراگون بــوت به هانگژو 
مشخص می شود.وی درباره عملکرد تیم ملی روئینگ 
در مسابقات جایزه بزرگ مسکو، گفت: رکوردی که در 
آنجا ثبت شد تا سه ماه آینده تغییر می کند و می توانیم 

تیم را به آمادگی لازم برســانیم. در مســکو 
با توجه بــه دما و بادی که می وزید، مســلما 
شــرایط رکوردزنی را تحت تاثیــر قرار داد. 
ورزشکاران روسیه و بلاروس قهرمانی جهان 

بودند، اما رکوردهای آنها هم بالا نبود.
رئیــس فدراســیون قایقرانی اضافــه کرد: 
پاروزنان ما در پیســت دو کیلومتر پارو نزده 

بودند و ورزشــکاران نخبه بلاروس و روســیه در این 
مسابقات شــرکت کردند و ملی پوشــان رقابت خوبی 
داشــتند و ارزیابی مثبتــی از عملکرد آنها داشــتیم. 
نمایندگان کشــورمان ما رکوردهای خود را در پیست 
غیراستاندارد ایران ثبت می کنند، اما اگر مانند چین، 
ژاپن، کره جنوبی، ازبکستان و قزاقستان به دنبال مدال 

هســتیم باید به فکر تجهیز پیست باشیم تا 
مربیان لحظه به لحظه رکوردهای پاروزنان 

را بررسی کنند.
وی خاطرنشــان کــرد: تیم ملی عــراق در 
مرداد ماه امســال در ایران تمرین مشترکی 
را با تیم ملی خواهد داشــت. ایــن تیم قرار 
است به بازی های آســیایی برود و رئیس این 

فدراسیون تقاضای اردوی مشترک داشته است.
ســهرابیان یادآور شــد: تیم آب های آرام رده ســنی 
جوانان و زیر ۲۳ ســال تا ســه هفته دیگر به مسابقات 
قهرمانی جهان در ایتالیا، تیم ملــی آب های آرام رده 
بزرگســالان در مرداد ماه به مســابقات جهانی آلمان 
برای کسب سهمیه المپیک اعزام می شوند. همچنین 

تیم دراگون بوت به کاپ جهانی چیــن، تیم کانوپولو 
آبان ماه به مسابقات قهرمانی آســیا در سنگاپور، تیم 
روئینگ دانشجویان به یوینورسیاد چین و تیم اسلالوم 
به کاپ ریاست جمهوری روسیه اعزام خواهند شد.وی 
ادامه داد: ۶ ماه بسیار ســنگینی از نظر مسابقات برای 
رشته های مختلف قایقرانی در پیش داریم و امیداورم 

بتوانیم بهترین اتفاق را در این رقابت ها رقم بزنیم.
ســهرابیان گفت: کمک به قایقرانان برای مدال آوری 
در مســابقات مختلف یک موضوع ملی است و همه به 
آن افتخار می کنند و آنهایی کــه در این زمینه کمک 
نمی کنند، حق شــادی ندارند و نباید با مدال آوران ما 
حتی عکس یادگاری برای حضور در انتخابات در ادوار 

مختلف بگیرند تا بعدا به درد آنها بخورد.

لژیونر

قایقرانی

آرمن ساروخانیان  در شــروع فصل نقل 
و انتقالات یکی از پســت هایی که تیم های 
لیــگ برتری به فکــر تقویت آن هســتند، 
دروازه بان اســت، ولی کمبود شــماره یک 
مطمئن رقابت نزدیکــی را در بازار به وجود 

آورده است.
 از نساجی شــروع کنیم که قرار است برای 
اولین بار در لیگ قهرمانان آســیا بازی کند 
و تقویت تیمــش را از درون دروازه شــروع 
کرده. رحمتی فصل گذشــته در آلومینیوم 
اراک تجربــه خیلــی خوبی از همــکاری با 
حسین پورحمیدی داشــت. این دروازه بان 
۲۵ ساله مهارهای سرنوشت سازی داشت و 
به آلومینیوم کمک کــرد که یکی از بهترین 
خطوط دفاعی لیگ بیست و دوم را به نامش 
ثبت کند. پورحمیدی مزد این درخشش را 
با دعوت به تیم ملی گرفت و سه شنبه مقابل 
افغانستان اولین بازی ملی اش را تجربه کرد.

نساجی به دنبال پورحمیدی
رحمتی حالا مصمم است که پورحمیدی را 
با خودش به قائمشــهر ببرد و می داند که با 
یک دروازه بان آماده نیمی از مسیر موفقیت 
را طی کرده است. پورحمیدی می تواند یکی 
از مؤثرترین مهره های این تیم در لیگ برتر 
و البته لیگ قهرمانان باشد. نساجی در برابر 
تیم های پرستاره غرب آسیا کار سختی دارد 
و فقط با دروازه بان و ساختار دفاعی مطمئن 

است که می تواند نتایج آبرومندی بگیرد.
البتــه گرفتــن پورحمیــدی کــه یکی از 
بهترین های این پســت اســت کار آسانی 
نیســت. او با تراکتور قرارداد دارد و باشگاه 
تبریزی تنها در صورتی بــه او اجازه جدایی 

خواهد داد که محمدرضا اخباری با این تیم 
تمدید کند.

گفته می شــود کــه آلترناتیــور رحمتی 
برای این پســت حامد لک است. سرمربی 
جدیــد نســاجی اگر موفــق بــه گرفتن 
پورحمیدی نشود، ســراغ دروازه بان مس 
رفســنجان خواهد رفت. لک فصل گذشته 
از دروازه بان هــای موفق لیگ برتــر بود و با 
پرسپولیس تجربه بازی در لیگ قهرمانان را 
هم دارد. آنچه تا امروز قطعی به نظر می رسد 
این اســت که رحمتــی نمی خواهد فصل 
جدید را با علیرضا حقیقی شروع کند و کار 
شماره یک پیشــین تیم ملی در این تیم را 

باید تمام شده دانست.

استقلال چشم به اخباری دارد
اســتقلال فصل گذشــته هر دو جام را در 
لحظات آخر از دســت داد و از نگاه هواداران 
یکی از مســببان آن حســین حسینی بود. 
آنها با دیدن درخشش بیرانوند درون دروازه 
رقیب خواهان دروازه بان بهتری هســتند و 
حســینی فصل گذشــته در بهترین حالت 
یک دروازه بان معمولی بــود. او هرچند به 
تازگی در مصاحبه ای گفته که قصد جدایی 
از اســتقلال را ندارد، ولی باشگاه می خواهد 
گزینه مطمئن تری را به تیــم اضافه کند. از 

اواسط فصل گذشته بحث مذاکره با اخباری 
داغ بود و ظاهراً دروازه بان تراکتور هم تمایل 
به حضور در استقلال دارد. باید دید حسینی 
در صورت اضافه شدن اخباری باز هم روی 
ماندن در اســتقلال اصرار خواهــد کرد یا 

ترجیح می دهد به تیم دیگری برود.
نصیــرزاده، مدیرعامــل تراکتــور درباره 
وضعیت این دروازه بان گفت: »چندین بار با 
اخباری مذاکره کرده ایم و رقم پیشــنهادی 
باشــگاه به این بازیکن در مقایســه با فصل 
گذشته، بسیار خوب است. اخباری از لحاظ 
تجربــه و جایگاهش در تیم، یــک بازیکن 
چندمنظوره اســت. این بازیکــن به دلیل 

تســلط به زبان انگلیســی رابطــه خوبی با 
بازیکنان خارجی تیم نیز دارد. همچنین با 
توجه به اتمام قرارداد مهدی کیانی می تواند 
نقش مهمی در فصل آینده ایفا کند. از طرف 
دیگر بــه این موضوع واقف هســتیم که هر 
بازیکن حــق دارد در مورد منافــع و آینده 
خود تصمیم گیری کند. اخباری باید تمامی 
جوانب موضوع را بسنجد و بهترین تصمیم 

را برای آینده اش اتخاذ کند.«

زنگ خطر برای پرسپولیس
یکی از مؤثرترین بازیکنان پرســپولیس در 
راه قهرمانی دوگانــه علیرضا بیرانوند بود. او 
درون دروازه تقریباً بدون اشتباه بود و بارها 
با مهارهــای حیاتی اش سرنوشــت بازی را 
تغییر داد. او در بازیســازی پرسپولیس هم 
نقش مهمی داشت و کمک کرد که گردش 
توپ تیم به ســبک دلخــواه گل محمدی 
بخوبی اجرا شود.خبر پیشــنهادات از لیگ 
عربســتان برای بیرانوند زنگ خطری برای 
پرسپولیس است. این دروازه بان ملی پوش 
در روزهای گذشــته با مدیریت باشگاه هم 
بر ســر بدهی هایش اختلاف پیــدا کرده و 
همین ممکن اســت احتمــال جدایی اش 
را جدی تر کند. اگر بیرانونــد دوباره لژیونر 
شود، پرســپولیس کار خیلی سختی برای 
جانشینی او خواهد داشت. دروازه بان های 
تراز اول در بازار محدودند و با گذشت زمان 
تکلیف همین چنــد دروازه بان مطمئن هم 
بزودی تعیین خواهد شــد. اگــر بیرانوند از 
پرســپولیس جدا شــود، احتمالاً باشــگاه 
مجبور به انتخاب یــک دروازه بان خارجی 

خواهد شد.

و! مقصد غیرمنتظره برای سامان قدوس با قراردادی بیش از یک میلیون یور

سهرابیان: کسانی که کمک نمی کنند حق گرفتن عکس یادگاری هم ندارند

 اعتبار ایران زیر سوال رفت

وس توهین به کشتی است انتخاب مربی ر

ملی پوش ســابق کشــتی آزاد با  خریدار 
بیان اینکه کشتی گیران حاضر در تیم ملی 
به لحاظ تجربه و مــدال آوری از مربی روس 
بالاتر هســتند گفت: حضور او در تیم ملی 

توهین به جامعه کشتی است.
پرویز هــادی، درباره جــذب مربی روس 
برای تیم ملی کشــتی آزاد گفت: ما مربیان 
ســازنده و کاربلــد زیادی در کشــتی آزاد 
داریم که قهرمانان بزرگــی تحویل جامعه 
کشــتی داده اند. جذب مربی روس با وجود 
این تعــداد مربی در ایران یــک نوع توهین 

به حســاب می آید. »عیسی حاجی اف« در 
عرصه مربیگری کارنامه درخشــانی ندارد 
و حتی جزو کشــتی گیران مطرح دنیا هم 
نبوده در حالی کــه ما مربیانــی داریم که 
بدون چشمداشــت ســال ها کشــتی گیر 
تربیت کردنــد بدون اینکه اصــلًا نام آن ها 
مطرح شــود؛ قطعاً حضور چنین شخصی 
در کادر فنی تیم ملی، یــک توهین بزرگ 
به شــعور خانواده کشتی اســت. من جزو 
کسانی بودم که از ابتدا به انتخاب درستکار 
به عنوان ســرمربی تیم ملی انتقاد داشتم. 

او سال هاســت از دوســتان من بوده اما کار 
در تیم ملی با »رفیق بــازی« جلو نمی رود 
چرا که منافع ملی ارجح اســت. نتایجی که 
کشتی کســب کرده حاصل زحمات کادر 
فنی گذشته و ســایر مربیان بوده؛ عملکرد 
این فدراسیون در سال های آینده مشخص 

خواهد شد.

جامعه کشتی باید مربی تیم ملی را 
قبول داشته باشند

ملی پوش سابق کشتی کشورمان عنوان کرد: 
من بارها این انتقاد را به فدراسیون داشتم که 
بحث انتخاب کادر فنی برای تیم های ملی با 
لیگ فرق می کند. در لیگ هر باشگاهی پول 
بیشتری بدهد کشــتی گیر بهتری هم جذب 
می کند و به راحتی عنــوان قهرمانی را هم به 
دست می آورد، اما شــرایط در تیم ملی کاملًا 
متفاوت است. آمادگی جسمی و روحی و فنی 
کشــتی گیران در اولویت است و باید کسانی 
هدایت تیم را برعهده بگیرند که بتوانند از هر 
نظر به کشــتی گیران ارزش افزوده ای اضافه 
کنند. همه مربیان از دوســتان ما هســتند و 
قصد بی احترامی به کسی ندارم، ولی معتقدم 
سکان دار کشتی ایران باید کسی باشد که از 
همه نظر برتری و جامعه کشــتی او را قبول 

داشته باشد.

کشتی گیران ایران از مربی روس 
بالاتر هستند

آزادکار سابق تیم ملی کشــتی آزاد گفت: 
متأســفانه در حال حاضر بحث آنالیزوری 
تیم ملی اصلًا خوب نیســت و باید ریشه ای 
این موضوع حل شــود. کشتی گیران حاضر 
در اردوی تیم ملی به لحاظ مدالی و تجربی 
از مربی روس بالاتر هســتند و من نمی دانم 
آمدن این مربی در این شرایط چه کمکی به 

کشتی ایران می کند؟
 او حتی تجربه مربیگری در کشور دیگری را 
هم نداشته و من تعجبم می کنم با چه هدفی 
به کشــوری که مهد کشتی و صاحب سبک 
اســت، آمده اســت. ما مربیان گمنامی در 
باشگاه ها داریم که از همه نظر نسبت به این 
مربی روس برتری دارنــد. جذب این مربی 
اشتباه بزرگ اعضای کادر فنی و فدراسیون 

است.

 بی اخلاقی ها اعتبار کشتی 
را زیر سوال برد

هادی در مورد انتخابات فدراسیون کشتی 
عنوان کرد: امیدواریم در انتخابات کشــتی 
کسی روی کار بیاید که دلسوز کشتی باشد، 
اعتبار کشــتی از عنوان و مقام بالاتر است و 
همه از کشتی گیران انتظار اخلاق مداری و 

منش پهلوانی دارند. در رأس فدراسیون اگر 
کسی اخلاق مدار نباشــد ما از نوجوانان چه 
انتظاری خواهیم داشــت. بی اخلاقی هایی 
که در این چهار ســال اتفاق افتــاد اعتبار 
کشتی را زیر سوال برد، من به عنوان کسی 
که عمرم را در کشتی سپری کردم امیدوارم 
وزارت ورزش تدابیری بیاندیشــد. کسانی 
هم کــه در مجمــع رأی می دهنــد باید با 
آگاهی کامل این کار را انجــام دهند چون 

حق الناس است و در آن رفاقت معنی ندارد.

کارنامه نامزدهای انتخابات ریاست 
کشتی مشخص است

آزادکار سابق تیم ملی کشتی ایران در پایان 
گفت: کسانی هم که برای انتخابات ثبت نام 
کرده اند کارنامه شان مشــخص است. من 
بارهــا از علیرضــا دبیر به خاطر ســاخت و 
سازهایی که انجام داده تشــکر کردم، ولی 
موضوع اصلی همیشه ساخت و ساز نیست، 
مهم ترین آن اخلاق مداری اســت. مگر در 
سال های گذشــته که این همه کشتی گیر 
به مدال رســیدند با همیــن امکانات نبود؟ 
البته که ساخت و سازهایی خوبی که انجام 
شده برای رفاه حال کشتی گیران بوده و باید 
راحتی آن ها شــده و نباید ایــن موضوع را 

نادیده بگیریم.

آغاز مسابقات از روز سه شنبه
برنامه کامل هفته دوم لیگ ملت های والیبال

 هفته دوم لیگ ملت های والیبال در حالی از روز ســه شــنبه شــروع 
می شــود که تیم های ملی والیبال ایران و ژاپن به ترتیب در دیدارهای 
افتتاحیه به مصاف آلمان و کانادا می روند.هفته دوم لیگ ملت ها ۲۰۲۳ 
والیبال در گروه مردان به میزبانی روتردام هلند و اورلئان در فرانســه از 
۳۰ خرداد تا ۴ تیر برگزار خواهد شد که مردان والیبال ایران در روتردام 

با تیم های آلمان، ایتالیا، آمریکا و هلند روبرو خواهند شد.
۱۶ تیم شــرکت کننده در این رقابت ها در هفته دوم در ۳۲ مسابقه به 
مصاف یکدیگر خواهند رفت که تیم های هلند، آمریکا، لهستان، ایران، 
ایتالیا، آلمان، صربســتان و چین در قالب گروه سوم و در شهر روتردام 

هلند مقابل یکدیگر صف آرایی می کنند.
تیم های فرانســه، کوبا، برزیل، ژاپن، اســلوونی، بلغارستان، آرژانتین 
و کانادا )گروه چهارم( نیز در شــهر اورلئان فرانســه به مصاف یکدیگر 

خواهند رفت.

برنامه کامل هفته دوم لیگ ملت ها )به وقت تهران(
سه شنبه 30 خرداد

ایران - آلمان، ساعت ۱۴:۳۰
ژاپن - کانادا، ساعت ۱۴:۳۰

آمریکا - صربستان، ساعت ۱۸
آرژانتین - اسلوونی، ساعت ۱۸:۳۰

هلند - چین، ساعت ۲۱:۳۰
برزیل - بلغارستان، ساعت ۲۲

چهارشنبه 31 خرداد
ایران - ایتالیا، ساعت ۱۴:۳۰

ژاپن - کوبا، ساعت ۱۴:۳۰
آمریکا - چین، ساعت ۱۸

اسلوونی - کانادا، ساعت ۱۸:۳۰
آلمان - لهستان، ساعت ۲۱:۳۰

آرژانتین - فرانسه، ساعت ۲۲

پنجشنبه اول تیر
چین - ایتالیا، ساعت ۱۴:۳۰
ژاپن - برزیل، ساعت ۱۴:۳۰
صربستان- آلمان، ساعت ۱۸

کانادا - بلغارستان، ساعت ۱۸:۳۰
هلند - لهستان، ساعت ۲۱:۳۰

اسلوونی - کانادا، ساعت ۲۲

جمعه دوم تیر
ایران - آمریکا، ساعت ۱۸

آرژانتین - بلغارستان، ساعت ۱۸
صربستان- ایتالیا، ساعت ۲۱:۳۰

فرانسه - کوبا، ساعت ۲۲

شنبه سوم تیر
لهستان - آمریکا، ساعت ۱۴:۳۰
ژاپن - آرژانتین، ساعت ۱۴:۳۰

هلند - ایران، ساعت ۱۸:۳۰
برزیل - اسلوونی، ساعت ۱۸:۳۰

چین - آلمان، ساعت ۲۲
کانادا - فرانسه، ساعت ۲۲

یکشنبه چهارم تیر
ایتالیا - لهستان، ساعت ۱۴

بلغارستان - کوبا، ساعت ۱۴:۳۰
هلند - صربستان، ساعت ۱۷:۳۰

برزیل - فرانسه، ساعت ۱۸:۳۰

جدول لیگ ملت ها 2023 پیش از شروع هفته دوم
۱- ژاپن چهار برد و ۱۲ امتیاز
۲- آمریکا سه برد و ۹ امتیاز

۳- آرژانتین سه برد و ۹ امتیاز
۴- اسلوونی سه برد و ۹ امتیاز

۵- برزیل سه برد و ۹ امتیاز
۶- لهستان دو برد و ۷ امتیاز

۷- هلند دو برد و ۷ امتیاز
۸- صربستان دو برد و ۶ امتیاز

۹- ایتالیا دو برد و ۶ امتیاز
۱۰- بلغارستان یک برد و ۵ امتیاز

۱۱- ایران یک برد و ۴ امتیاز
۱۲- فرانسه یک برد و ۳ امتیاز

۱۳- کوبا یک برد و ۳ امتیاز
۱۴- آلمان یک برد و ۳ امتیاز
۱۵- کانادا یک برد و دو امتیاز
۱۶- چین یک برد و دو امتیاز

نقل و انتقالات لیگ برتر
 حسینی جانشین سیدمهدی رحمتی

 در آلومینیوم اراک شد
مجتبی حسینی ســرمربی فصل گذشــته تیم فوتبال پیکان به عنوان 

سرمربی جدید تیم آلومینیوم اراک انتخاب شد.
 بعد از جدایی سیدمهدی رحمتی از تیم آلومینیوم اراک، طی دو هفته 
گذشته روند انتخاب ســرمربی جدید تیم فوتبال آلومینیوم در دستور 
کار اعضای هیئت مدیره و مدیرعامل باشــگاه قــرار گرفت که پس از 
مذاکره با مربیان مختلف و بررســی همه جوانب سید مجتبی حسینی 

به عنوان سرمربی جدید تیم برگزیده شد.
اعضای هیئت مدیره و مدیرعامل باشــگاه آلومینیوم اراک شنبه شب 
نشست نهایی خود با سید مجتبی حســینی را در محل باشگاه برگزار 
کردند و برای همکاری با این مربی بــرای هدایت تیم فوتبال آلومینیوم 

به توافق نهایی رسیدند.
حسینی اصالتاً اراکی است و تجربه هدایت تیم های ذوب آهن اصفهان، 
مس کرمــان، گل ریحان البرز، نفت مسجدســلیمان و پیکان تهران را 
دارد.طبق اعلام باشــگاه آلومینیوم، روند نقل و انتقالات و زمان شروع 

تمرینات با نظر سرمربی جدید تیم پیگیری و انجام خواهد شد.



اهواز –محمد مجدم   مدیرعامل شــرکت 
گاز خوزســتان گفت: آموزش و پــرورش به 
عنوان پرمخاطب ترین نهاد اجرایی می تواند در 
فرهنگ سازی استفاده از گاز طبیعی موثر باشد.

 اولین دوره ی آموزشــی هشدارهای ایمنی 
و فرهنگ ســازی اســتفاده از گاز طبیعی با 
حضور نادرقلــی زری میدانــی مدیرعامل 
شرکت گاز خوزســتان، بنیادی رئیس اداره 
ســامت و تندرســتی اداره کل آموزش و 
پرورش اســتان، حجت الاســام شریعتی 
معاون پرورشــی آموزش و پرورش ناحیه دو 
برای مراقبین و رابطین ســامت آموزش و 

پرورش ناحیه دو اهواز برگزار شد.
نادر قلــی زری میدانی اظهــار کرد: صنعت 
گاز پس از انرژی هســته ای دومین صنعت 

پرخطر جهان محسوب می شود.
وی با اشــاره به اهمیت نقش گاز در توسعه 
اقتصادی و اجتماعی کشور افزود: خوزستان 
پس از تهران دومین فروشــنده گاز طبیعی 
در کشور است و بیشترین میزان مصرف گاز 
در اســتان به صنایعی از جمله پتروشیمی 

ها، نیشــکر و صنایع جانبی، فولادسازی ها، 
نیروگاه ها و صنایع تبدیلی تعلق دارد.

مدیرعامل شــرکت گاز استان خوزستان در 
خصوص اهمیت فرهنگ ســازی استفاده از 
گاز طبیعی گفت: باید تــاش کنیم تا از گاز 
طبیعی به عنوان نعمت خدادادی به گونه ای 
استفاده شود که لایه های مختلف اجتماعی 
نسبت به مصرف بهینه و رعایت هشدارهای 
ایمنــی در بکارگیری از تجهیزات گازســوز 

توجه ویژه داشته باشند.
زری میدانی با بیان اینکه آموزش و پرورش به 
عنوان پرمخاطب ترین نهاد اجرایی می تواند 
در فرهنگ سازی استفاده از گاز طبیعی موثر 
باشد، تصریح کرد: در سال جاری برنامه های 
متنوعی برای نهادینه کردن فرهنگ استفاده 
از گاز طبیعــی در بین مراقبیــن و رابطین 
به عنوان ســفیران، والدین و دانش آموزان 

مقاطع مختلف پیش بینی شده است.
آموزش و پرورش دارای ظرفیت بسیار خوب 
برای آموزش و انتقال مفاهیم ایمنی به دانش 

آموزان

بنیادی رئیس اداره سامت و تندرستی اداره 
کل آموزش و پرورش خوزستان گفت: برنامه 
های آمــوزش و پرورش در حــوزه معاونت 
تربیت بدنی و سامت در ســه بخش برنامه 
ریزی شده اســت که ایمنی و بهداشت مهم 

ترین فعالیت این حوزه است.
وی با اشاره به اینکه آموزش و پرورش دارای 
ظرفیت های بسیار خوبی در آموزش و انتقال 
مفاهیم ایمنی به دانش آموزان و اولیای آنها 
است، اظهار کرد: مجموعه اداره کل آموزش 
و پرورش اســتان آمادگــی دارد در زمینه 
فعالیت های بیــن دو ســازمان تفاهم نامه 

همکاری منعقد کند.
رئیس اداره سامت و تندرســتی اداره کل 
آموزش و پرورش خوزســتان عنــوان کرد: 
امیدواریــم در راســتای نهضــت آموزش و 
فرهنگ ســازی اســتفاده از گاز طبیعی و با 
هدف کاهش حوادث و مخاطرات ناشــی از 
این نعمت خدادادی با هماهنگی روســای 
ادارات آموزش و پرورش اســتان خوزستان 

اقدامات مشترک مطلوبی انجام شود.

اصفهان-مریم مومنــی    با هدف بررســی 
فرصت های ســرمایه گذاری جدید در پهنه زغالی 
معدن پروده طبــس، مدیران عامل شــرکت  های 
ســرمایه گذاری تأمین اجتماعی، صــدر تأمین و 
ذوب آهن اصفهان یکشنبه بیست و یکم خردادماه 
از ســایت معدن شرکت زغال ســنگ پروده طبس 

بازدید نمودند. 
ابراهیم بازیان، مدیرعامل شــرکت سرمایه گذاری 
تأمین اجتماعی در حاشیه این بازدید به خبرنگار ما 
گفت : رویکرد شستا مشارکت و سرمایه گذاری در 
حوزه معادن با اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی 

ذیصاح می باشد.
وی افزود : دولت نگاه ویــژه به تأمین زنجیره ارزش در 
حوزه معادن دارد و ما با راه اندازی طرح های توسعه در 
پهنه زغالی طبس با هدف افزایش تولید ملی و ایجاد 
فرصت های ســرمایه گذاری جدید، به دنبال تکمیل 
زنجیره ارزش زغال ســنگ در طبس هستیم تا فصل 
جدیدی در توســعه اقتصــادی، اجتماعی و صنعتی 

منطقه، استان و کشور ایجاد شود.
شایان ذکر اســت حضور در ســایت معدن شرکت 
زغال ســنگ پــروده طبــس و بازدیــد از نیروگاه 
حرارتی آن از جمله برنامه های این ســفر یک روزه 

بود.
مهدی کوهی مدیر عامــل ذوب آهن نیز اعام کرد 
شــرکت ذوب آهن اصفهان آمادگی دارد تا ســقف 
یک میلیون و هفتصد پنجاه هزار تن زغال تولیدی 

شرکت زغال سنگ پروده طبس را خریداری نماید .

خرم آباد - هداوند   مدیرکل راهــداری و حمل و 
نقل جاده ای لرســتان گفت: ۱۴۲ کیلومتر روشنایی 
موجود در طول محورهای اســتان از ابتدای امسال تا 
نیمه خردادماه جاری نگهداری و به روز رســانی شده 

است.
مرتضی شــیروانی اظهار کرد: وضعیت روشنایی در 
سطح شهرستان ها روزانه توسط تیم های مخصوص 
رصد و ارزیابی می شود که در صورت مشاهده نقص و یا 

خاموشی، بافاصله عملیات رفع نقص انجام می شود.
وی اضافه کرد: همچنین در ایــن مدت یکهزار و ۶۵۰ 
کیلومتر از محورهای اصلی، فرعی و روستایی استان 

خط کشی شده است.
وی ادامــه داد: در ایــن مدت ۹۷۳ عــدد تابلو و 
عائم اخطــاری و انتظامــی، ۱۲ عــدد تابلوی 
اطاعاتی و مسیرنما، ســه هزار و ۴۷ عدد چشم 
گربــه ای، بیــش از هــزار و ۵۰۰ عدد اســتوانه 
ایمنی، ۲۰۵عدد بشــکه ایمنــی، ۱۰۰ کیلومتر 
شــیار لرزاننده و یکهزار و ۲۶۵عدد سرعتکاه در 

طول محورهای استان نصب شد.
مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای لرســتان 
بیان کرد: همچنین در راســتای ایمنــی راه ها نیز در 
این مدت بیش از ۱۲ کیلومتر نیوجرسی چهارمتری 
تهیه و نصب و ۷۴۴ عدد نیوجرســی نیز آشکار سازی 

شده است.
شیروانی با بیان اینکه امســال ۳۷۵ پرونده در حوزه 
حریم راه بررسی شــده اســت ادامه داد: از این تعداد 

مجوز ۲۵۱ پرونده صادر و با ۶۱ پرونده مخالفت شد.

اصفهان لرستان

بازدید مدیران شستا، تاصیکو و ذوب آهن از قطب زغال سنگ کشور وز رسانی شد وشنایی جاده های لرستان به ر ۱۴۲ کیلومتر از ر

مدیرعامل شرکت گاز خوزستان:

ورش پرمخاطب ترین و موثرترین نهاد آموزش و پر
 برای فرهنگ سازی است

ود هنگام مصرف برق در ۲۴ استان کشور رشد ز

کرمانشاه-حسنافخارزاده   مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق 
ایران گفت: مصرف برق ۲۴ استان کشور نســبت به اوج بار مدت مشابه 

سال گذشته عبور کرد.
مصطفی رجبی مشــهدی افزود: مصرف برق کشــور در روزشنبه  از مرز 
۶۶ هزار مگاوات عبور کرد و رشــد ۹ درصدی را شاهد بودیم. سخنگوی 
صنعت برق گفــت: اوج نیاز مصرف برق ۲۴ اســتان کشــور در روز ۲۳ 
خردادماه جاری نسبت به روز گذشته سال قبل، فزونی یافته که به منزله 
هشــدار در افزایش مصرف برق زود هنگام محســوب می شود. رجبی 
مشــهدی بابیان اینکه منطقه غرب کشور شامل اســتانهای کرمانشاه، 
کردستان و ایام با ۵۴ درصد رشــد مصرف برق در صدر قرار دارند افزود: 
اســتانهای مازندران ،گیان و فارس نیز به نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد مصرف بیش از ۲۰ درصد را پشت سر گذاشتند. مدیرعامل 
شرکت مدیریت شــبکه برق ایران با اشــاره به افزایش دما در کشور که 
موجب افزایش مصرف برق از کلیه مشترکان خانگی، به ویژه پرمصرف ها 
خواست: طرح پاداش همکاری مشترکان خانگی در کاهش مصرف برق 
فرصت خوبی اســت که با کاهش مصرف برق خود به نسبت مدت مشابه 
سال گذشــته پاداش دریافت کنند. رجبی مشهدی همچنین بر رعایت 
مدیریت مصرف برق در ساعات اوج مصرف که از ساعت ۱۱ تا ۱۷ و ۲۰ تا 

۲۳ می باشد تاکید کرد.

وه مدیریت تقاضا  برگزاری دومین نشست کارگر
و مصرف برق به ریاست استاندار کرمانشاه

کرمانشاه-حسنافخارزاده   دومین نشست کارگروه مدیریت تقاضا 
و مصرف برق به ریاست محمدطیب صحرایی استاندار کرمانشاه در سالن 

شهید سلیمانی استانداری برگزار شد.
در دومین جلســه کارگروه مدیریت تقاضا و مصرف برق که به ریاســت 
دکتر صحرایی استاندار کرمانشاه و با حضور معاونین عمرانی و اقتصادی 
اســتاندار، مدیر کل ســازمان صمت، رئیس ســازمان جهاد کشاورزی 
استان، مدیرعامل برق منطقه ای غرب و دســتگاه های مرتبط در سالن 

شهید حاج قاسم سلیمانی استانداری برگزار شد.
در این نشست ابتدا مهندس محمد مرادی مدیر عامل شرکت توزیع برق 
استان کرمانشاه به مصرف بهینه انرژی برق در بخشهای مختلف از جمله 
کشاورزی، اداری، صنایع و خانگی پرداخت و اعام داشت: مصرف بهینه 

را از راهکارهای جدی در مدیریت پیک بار تابستان سال ۱۴۰۲ دانست.
وی در ادامه بــه تشــریح ۱۴۰ برنامه اباغــی از ســوی وزارت نیرو به 
منظور کاهش پیک ســالجاری پرداخت و گفت: برای امســال  نیز ۱۴۰ 
اقدام راهبردی برنامه ریزی شــده که ۲۵ برنامه مربوط به بخش تولید، 
۳۱ برنامه مربوط بــه مدیریت بخش مصرف، ۷۱ برنامــه مربوط به رفع 
محدودیت ها در نقاط مشــکل ســاز و ۱۳ برنامه مربوط به همکاری ها، 
آگاه ســازی و دیگر اقدامات حوزه های ستادی است. مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق استان کرمانشــاه ادامه داد: این برنامه ها در ۷ بخش از 
جمله تولید و تأمین، آمادگی شــبکه سراسری، مدیریت تقاضا و مصرف 
و برنامه ریزی و هماهنگی تعریف شده اســت.   مهندس مرادی در ادامه 
اظهار کرد: در طرح پاداش ۲۰ برابری، به طور متوسط قیمت فروش برق 
۱۰۰ تومان به  ازای هر کیلووات  ساعت اســت اما پاداش صرفه جویی به 
 ازای هر کیلووات  ســاعت تا ۲۰۰۰ تومان خواهد بود که برخاف اجرای 
محدود طرح پاداش در ســال قبل، امسال تمامی مشــترکان با کاهش 
مصرف خود نسبت به تابستان سال قبل می توانند مشمول طرح پاداش 
شوند. مدیر عامل شــرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه مدیریت و 
کنترل پیک انرژی در سالجاری را از ضرورت ها بیان کرد و اظهار داشت: 
جهت فرهنگ سازی اقدامات گسترده ای در ســطح استان انجام شده 
است که می توان به برنامه های فرهنگی و جنگ شادی با همکاری شهرداری 
،آموزش فرهنگ مدیریت مصرف در مدارس شهر و روستایی استان کرمانشاه 
و همچنین به همکاری اداره کل آموزش و پرورش ،تبلیغات محیطی ،تولید 

محتوا در رسانهای استانی  و صدا و سیمای مرکز استان اشاره کرد.

آماده سازی و آسفالت معابر
 و خیابان های شهرك صنعتي اردبیل2 

اردبیل-افسون جبارزاده   مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
استان اردبیل از زیرسازي و آسفالت قسمتي از خیابان هاي شهرک صنعتي 

اردبیل۲ با اعتباري بالغ بر ۳۰۰ میلیارد ریال در سال جاري خبر داد.
 هاشم عایي در جمع خبرنگاران اظهار داشــت: یکی از مشکات حال 
حاضر شهرک صنعتی اردبیل۲، فرسودگی معابر و برخي از تاسیسات آن 

است که در اثر گذشت زمان، مستهلک و از بین رفته است.
وي ادامه داد: با توجه به اهمیت موضوع، تاش شــده اســت تا بهسازی 
و نوســازی برخي از خیابان هاي این شــهرک صنعتي انجام شــود که 
خوشبختانه در طي سه سال اخیر، زیرسازي و آسفالت 8 خیابان شهرک 

صنعتي اردبیل۲ انجام شده است.
عایي از برنامه هاي این شــرکت براي آماده ســازي و بهســازي سایر 
خیابان هاي فرســوده این شــهرک صنعتي خبر داد و افزود: در ابتداي 
سال جاري، آماده سازي و آســفالت ۷ خیابان شهرک صنعتي اردبیل۲ 
با اعتباري بالغ بــر ۳۰۰ میلیارد ریال از محل اعتبــارات عمراني و منابع 
داخلي به پیمانکار ذیصاح برون سپاري شــده است که به زودي شاهد 

آغاز اجراي پروژه زیرسازي و آسفالت این خیابان ها خواهیم بود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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گلستان

پارکینگ و اتوبوس رایگان ویژه اهداکنندگان خون در گرگان
گرگان-مهنازمحمدزمانی   شــهردار گرگان از بهره بــرداری از پارکینگ 

رایگان و اختصاص اتوبوس ویژه اهداکنندگان خون خبر داد.
 سید محمدرضا سیدالنگی در آیین تجلیل از اهداکنندگان خون استان گلستان 
با قدردانی از اقدام ارزشــمند اهداکنندگان خون گفت: چیزی که قیمت ندارد 
جان و خون مردم است.سیدالنگی در این مراسم با اشاره به تعامات و همکاری 
شــهرداری و اداره کل انتقال خون از بهره برداری پارکینگ رایگان و اختصاص 

اتوبوس ویژه اهداکننده خون خبر داد.
وی تصریح کرد: حس ایثار و مهربانی اهداکنندگان خون تاثیر بسزایی در کمک و 

جان بخشی به بیماران نیازمند اتاق عمل دارد.

شهردار گرگان ادامه داد: توجه به مسئولیت اجتماعی که به عنوان یک کلیدواژه 
مورد اســتفاده قرار می گیرد در کمک داوطلبانه و ایثار بــه همنوعان تداعی و 

ماندگار می شود.
ســیدالنگی یادآور شــد: وجود ۲۰۰ نفر در جمعیت خیران اهدای خون و ۷۵ 
نفر برتر کشوری نشــانگر این است که در این شــهر افرادی هستند که با روحیه 

ایثارگری، خالصانه و داوطلبانه از کمک به شهروندان دیگر دریغ نمی ورزند.
به گفته وی، اهداکنندگان عزیز با امید بــه زندگی به بیماران، به رفع دغدغه آنها 
کمک شایانی می کنند و اهدای خون به عنوان باقیات الصالحات در پرونده زندگی 

افراد ثبت می شود .

اردبیل-افسون جبارزاده   رئیس اداره امــور قرآنی اداره کل اوقاف و 
امور خیریه اســتان اردبیل از تمدید مهلت ثبت نام چهل و ششمین دوره 

مسابقات سراسری قرآن کریم در اردبیل خبر داد.
 رسول محمدی، رئیس اداره امور قرآنی اداره کل اوقاف استان اردبیل

  گفت: مسابقات سراسری قرآن کریم اوقاف در چهار بخش آوایی انفرادی، 
در رشــته های حفظ)۵،۱۰،۲۰،۳۰ جز( قرآن کریم، قرائت، ترتیل، اذان 
و دعاخوانی، بخش گروهی، مدیحه ســرایی و هم خوانــی قرآن کریم، در 
بخش معارفی عمومی، ترجمه ســوره های یاســین و الرحمن و در بخش 
معارفی تخصصی، معارف قرآن کریم، معارف نهج الباغه، معارف صحیفه 

سجادیه برگزار خواهد شد.

محمدی افــزود: مهلت ثبت نام برای رشــته های آوایــی انفرادی)قرائت 
تحقیق، قرائت ترتیل، حفظ ۵ جزء، حفــظ ۱۰ جزء، حفظ ۲۰ جزء، حفظ 
کل، اذان و دعاخوانی( و گروهی)مدیحه ســرایی و هم خوانی قرآن کریم( 
تا ساعت ۲۴ روز دوشنبه ۲۲ خرداد ماه و برای رشته های معارفی)معارف 
قرآن کریــم، معــارف نهج الباغه، معــارف صحیفه ســجادیه و ترجمه 
ســوره های مبارکه یاســین و الرّحمن( تا ســاعت ۲۴ روز چهارشنبه ۳۱ 
خرداد ماه تمدید شــده و عاقمندان می توانند در این فرصت باقی مانده 
نسبت به شرکت در این مســابقات اقدام نمایند. وی ادامه داد: عاقمندان 
 www.quraniran.ir جهت ثبت نام می توانند بــه درگاه اینترنتــی

مراجعه نمایند.

شد تمدید  اردبیل  در  اوقاف  قرآن  مسابقات  ثبت نام  مهلت 
اردبیل

ســنندج -فاطمه ملایی   تفاهم نامه ســه جانبه بین شــرکت سهامی آب 
منطقه ای، اداره کل آموزش و پرورش و جهاددانشــگاهی، اســتان کردستان به 
منظور اجرای طرح دانش آموزی داناب در محل جهاددانشــگاهی کردســتان 

منعقد شد.
در نشستی که با هدف انعقاد تفاهم نامه طرح داناب و گسترش سواد آبی، با حضور 
مدیران شرکت آب منطقه ای، اداره کل آموزش و پرورش و جهاد دانشگاهی استان 
کردستان برگزار شد، مهندس آریانژاد اظهار داشت: کردستان از استان هایی است 
که دارای ســه حوزه آبریز اصلی و چهار حوزه آبریز فرعی بوده و از لحاظ پتانسیل 

منابع آبی یک استان برخوردار در سطح کشور است.
وی با اشاره به اینکه در سنوات گذشــته از این پتانسیل برای به فعلیت رسیدن کمتر 
اســتفاده شــده، افزود: در حال حاضر بیشترین مصارف آب اســتان در بخش های 
کشــاورزی، شــرب و صنعت، از محل منابع آب زیرزمینی اســت؛ در حالی که آب 

زیرزمینی یک مخزن حائز اهمیت برای برنامه ریزی های ۵۰ و ۱۰۰ ساله می باشد.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کردســتان خاطرنشان کرد: پتانسیل منابع آب 
استان کردســتان ۴,۶ میلیاردمترمکعب بوده که از این میزان حدود ۲ میلیارد 
مترمکعــب آن قابل برنامه ریــزی و در نهایت ۹۶۰ میلیــون مترمکعب آن قابل 

اســتفاده و در دسترس اســت وی افزود: تاش ما این اســت که با برنامه ریزی و 
اقدامات عملیاتی و بهینه، مصرف را در کلیه حوزه ها به صورت مدیریت شــده به 
حداقل برسانیم. این مقام مســئول ابراز امیدواری کرد: از لحاظ اجرای طرح های 
اولویت دار جزو استان های برتر در سطح کشور هســتیم که این نشان از اهتمام 
ویژه و جدی دولت و نظام، برای بهره وری حداکثــری از این نعمت خدادادی در 

بخش های سه گانه صنعت، شرب و کشاورزی، دارد.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کردستان در ادامه با اشاره به اجرای موفق طرح 
داناب و گسترش سواد آبی به مدت چند سال پیاپی و کســب رتبه اول در سطح 
کشــور، افزود: با اجرای این طرح ها در تاش هستیم تا شیوه های صحیح مصرف 
بهینه آب را در سطح جامعه الگوسازی کنیم، چرا که مدیریت مصرف این نعمت 
ارزشمند خدادادی موجب می شود تا در هیچکدام از بخش ها با مشکل کمبود آب 

مواجه نگردیم.
وی اطاع رســانی و فرهنگ ســازی را لازمه مدیریت بهینه مصرف آب دانست و 
افزود: انجام فعالیت های فرهنگی یک سرمایه گذاری بلند مدت است و ما هر آنچه 
را در این خصوص بتوانیم در ســطح مدارس و دانش آموزان نهادینه کنیم به طور 

قطع بازتاب مثبت آن را بین خانواده و به تبع در سطح جامعه، خواهیم دید.
اکبر اسدی، رئیس جهاددانشگاهی کردســتان در این نشست به منظور اجرای 
طرح داناب که در جهاددانشــگاهی کردستان برگزار شد، گفت: جهاددانشگاهی 
کردستان امســال به عنوان مجری طرح داناب و گسترش ســواد آبی در استان 
وظیفه اطاع رسانی، آموزش و فرهنگ ســازی صرفه جویی در مصرف آب را بین 
دانش آموزان عهده دار اســت که امیدواریم بتوانیم به اهداف غایی مورد نظر این 

طرح، برسیم.

ح »داناب و گسترش سواد آبی«منعقد شد تفاهم نامه طر
کردستان



موفقیت اتفاقی نیست
 بانک شهر چگونه به بانکی قابل اعتماد

 تبدیل شد
با انتشــار صورت های مالی ۱۲ ماهه منتهی به پایان سال گذشته بانک 
شهر در سامانه جامع اطلاع رسانی ناشران )کدال( مشخص شد که این 
بانک با جلب کامل اعتماد شهروندان و مشــتریان شبکه بانکی ضمن 
تقویت جایگاه خود در شبکه بانکی کشــور، در مسیر درست و اصولی 

بانکداری حرفه ای حرکت می کند.
تیم مدیریتی بانک شهر طی یک سال گذشــته با برنامه ریزی اصولی، 
شــناخت دقیق ظرفیت ها، دانش و تجربه کارکنان خود ضمن حرکت 
در راستای سیاست های کلان اقتصادی در زمینه رونق تولید و اشتغال 
و حمایت از کالای ایرانی، کمک به رشد و آبادانی شهرها و ارائه خدمات 
برتر بانکی به شهروندان؛ توانست،فصل دیگری از افتخارات برای خود 

به ارمغان بیاورد.
بانک شهر با گذشــت بیش از یک دهه فعالیت، امروز به مرحله پختگی 
در عملکردها رســیده و موفقیت های این بانک در ارزیابی های شبکه 
بانکی، بیانگر همین موضوع اســت. بانک شــهر با افزایش محبوبیت 
خود در میان شــهروندان، فعالان اقتصادی، صاحبان کسبه، تجار و ... 
توانست در ســال ۱۴۰۱ در حوزه منابع ریالی رشد چشمگیری داشته 
باشد و به نسبت سال قبل رشد ۳۵ درصدی را در این حوزه تجربه کند. 
ریسک تمرکز منابع نیز در این بانک به طور کامل از بین رفته و این مهم 

دستاورد بسیار ارزشمند در حوزه منابع است.
همچنین با اشــاره به اهمیت جایگاه ارزی بانک شــهر در شبکه بانکی 
کشــور )قرارگرفتن در میان ۳ بانک برتر کشور در حوزه ارزی( و برتری 
محسوس آن به نسبت ســایر بانک ها در این حوزه، این بانک طی سال 
گذشته در حوزه ارزی بیش از ۳۰۰ درصد تحقق اهداف بودجه ای را در 

کارنامه خود به ثبت رسانده است.
با توجه به اینکه املاک مازاد بانک شــهر طی ســنوات اخیر همواره به 
عنوان یکی از دغدغه های مهم در صورت های مالی بانک به شــمار می 
آمد اما در ســال ۱۴۰۱ اقدامات بزرگ و قابل توجهــی نیز در واگذاری 
املاک مازاد صورت گرفت و اموال مازادی که واگذاری آنان سخت بود 
با یک برنامه ریزی درســت، فرآیند واگذاری آنها در چارچوب قوانین 
و مقررات انجام و بانک شــهر توانســت از این محل مبلغ قابل توجهی 
خلق ســود کند . درحال حاضر نیز به اولین بانکی تبدیل شده که مجوز 
تاسیس و فعالیت صندوق املاک و مســتغلات را در شبکه بانکی اخذ 
کرده است. این صندوق می تواند در سال جاری برای تسریع در فروش 

املاک بانک موثر باشد و از افزایش مطالبات غیرجاری جلوگیری کند.
کاهش مطالبات غیرجاری را نیز می توان یکی دیگر از دســتاوردهای 
مهم این بانک در ســال های اخیر عنوان کرد. بــا وصول بخش اعظمی 
از میزان مطالبات معوق غیر جاری در بانک شــهر علاوه بر کنترل این 
مطالبات در مقایسه با حجم تســهیلات اعطایی، شاخص NPL بانک 
)نسبت مطالبات غیرجاری به کل تسهیلات پرداختی( نیز در وضعیت 

قابل قبولی قرار گرفته است.
در حوزه کارمزدهای ریالی، در ســال ۹۸ مجمــوع کارمزدهای ریالی 
بانــک ۲۷۸ میلیارد تومان بوده امــا درحال حاضر این رقــم به ۲ هزار 
میلیارد تومان رســیده و رشــد ۷۰۰درصدی داشــته که این روند در 

کارنامه عملکردی بانک شهر کم سابقه و بی نظیر بوده است.
کاهش نرخ بهره ای پول در بانک شــهر یکی دیگر از دستاوردهای مهم 
این بانک در شبکه بانکی کشور بوده است.در سال ۹۸ این نرخ ۱۸.۲۸ 
درصد، در سال ۱۴۰۰ به ۱۳.۹ درصد و در پایان سال۱۴۰۱ این رقم به 

۱۱.۶۹ درصد رسیده است.
انتشــار صورت های مالی ۱۲ ماهه منتهی به پایان سال گذشته بانک 
شهر در سامانه جامع اطلاع رسانی ناشران )کدال(، نیز نشان می دهد؛ 
این بانک در دوره ۱۲ ماهه منتهی به ۱۴۰۱.۱۲.۲۹ به ازای هر ســهم 
۴.۷۳۱ ریال ســود محقق کرده، که نســبت به مدت مشابه سال قبل 
۶۲۵ درصد افزایش داشته اســت. همچنین بانک شهر با سرمایه ثبت 
شــده ۱۵.۵۷۲.۸۴۱ میلیون ریال طی عملکــرد ۱۲ ماهه منتهی به 
۱۴۰۱.۱۲.۲۹ مبلغ ۷۳.۶۷۴.۸۹۸ میلیون ریال ســود محقق کرده 
است. درآمد عملیاتی این بانک نیز نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۴ 

درصد رشد داشته است.
رکورد شکنی عرضه اولیه نماد شهر )سهام شرکت گروه مالی شهر( در 
بورس تهران نیز یکی دیگر از اقدامات مهم در بانک شــهر بوده است.در 
عرضه اولیه این نماد، بیش از ۲ میلیون و ۲۲۸ هزار نفر شــرکت کردند 
که در تاریخ عرضه های اولیه بورس طی دو سال و نیم گذشته بی سابقه 

بوده است.
در پایان تاکید می گردد که پیشــرفت و موفقیت در ســازمان بزرگ و 
پیشرو هیچگاه اتفاقی نبوده و بانک شــهر نیز با اتکاء به توان مدیریتی 
مدیران ارشــد، دانش و تجربه کارکنــان خود توانســته ضمن خلق 
دستاورد های مهم؛ کارنامه ای درخشان از عملکرد خود در سال ۱۴۰۱ 

برجای گذارد.

معاون مالی بانک صادرات ایران خبرداد
سهامداران وفادار وبصادر منتظر افزایش 

سرمایه حداقل 300درصدی باشند
معاون مالی بانک صــادرات ایران از الزام این بانک بــه عملیاتی کردن 
افزایش سرمایه بر اساس بخشنامه های بانک مرکزی تا پایان سال خبر 
داد و گفت: با پشت سرگذاشتن افزایش ســرمایه ۵۱ درصدی از محل 
سلب حق تقدم ســهام، افزایش ســرمایه حداقل ۳۰۰ درصدی بانک 

صادرات ایران تا پایان سال نهایی خواهد شد.
به گزارش روابط عمومــی بانک صادرات ایران، ســید مجتبی صالحی 
تاکید کرد: افزایش ســرمایه و بهبود کفایت ســرمایه بانک، الزام بانک 
مرکزی اســت که در مرحله اول افزایش ســرمایه از طریق سلب حق 
تقدم سهام تا سقف ۹۰ هزار میلیارد ریال است و در مرحله بعد از طریق 
تجدید ارزیابی دارایی های ثابت تا میــزان حداقل ۳۰۰ درصد تا پایان 
سال جاری نهایی خواهد شــد و ســهامداران وفادار از منافع مطلوبی 

برخوردار خواهند شد.
وی با بیان این مطلب افزود: بر اساس بخشنامه جدید بانک مرکزی، اگر 
بخواهیم از ظرفیت موجود در تجدید ارزیابی دارایی های ثابت استفاده 
کنیم، ملزم هســتیم که معادل آن از محل ســرمایه نقــدی افزایش 
ســرمایه دهیم. بنا براین وظیفه بانک برای افزایش سرمایه، در مرحله 
اول افزایش سرمایه از محل ســلب حق تقدم تا سقف ۹۰ هزار میلیارد 
ریال به میزان ۵۱ درصد و در مرحله بعد افزایش سرمایه از محل تجدید 

ارزیابی دارایی ها است.
وی اظهار کرد: در نظر داریم اگر ســهامدار امسال از سود نقدی کمتری 
برخوردار می شود، اما تا پایان سال از سود ســهمی مناسبی برخوردار 
شود. در این راستا با حفظ سرمایه نظارتی، به دنبال حفظ جایگاه بانک 

هستیم.
صالحی افزود: بر اســاس الزام  ها و بندهای حســابرس بــرای تجدید 
ارزیابی، طی ســال جاری تمامی ایــن مراحل رقم خواهــد خورد. با 
توجه به نوســان قیمت ارز، مســکن و تورم  و همچنین استانداردهای 
حسابداری افزایش ســرمایه از محل تجدید ارزیابی دارایی ها یک الزام 

قانونی است. تا پایان سال این برنامه عملیاتی خواهد شد.
وی افزود: صورت های مالی حسابرســی نشده ســال ۱۴۰۱ بر کدال 
قرار گرفته و بر اساس آن میزان ســود قابل تقسیم نسبت به سال مالی 
قبل از آن تفاوت زیادی ندارد. اما تلاش شــده تا با شناسایی و ارزیابی 
ظرفیت های جدید، شــرایط برای پرداخت نقدی سود DPS در سال 
آینده فراهم شود اما امسال برای ســهامداران وفادار سود سهمی رقم 

خواهد خورد.

افزوده شدن روزانه 10 میلیون متر مکعب به ظرفیت تولید
جبران بخشی از ناترازی گاز کشور با توسعه 

میدان گازی مختار
 مجری طرح های ذخیره ســازی گاز طبیعی در شــرکت مهندســی و 
توسعه گاز ایران از آغاز مرحله نخست طرح توسعه مخزن ذخیره سازی 
مختار خبر داد و گفت: حفاری نخســتین چاه ارزیابــی در این میدان 

گازی به زودی آغاز می شود.
به گزارش شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران، »محمدزمان جوکار« 
افزود: براســاس برنامه ریزی انجام شــده این طــرح در دو مرحله اجرا 
می شود که پس از عملیات حفر چاه ارزیابی، کسب داده های مورد نیاز، 
تهیه ام دی پی و اسناد مناقصه توســعه در مرحله نخست، در نیمه دوم 

۱۴۰۳ با انتخاب پیمانکار وارد مرحله توسعه میدان می شویم.
وی با بیان اینکه این مخزن در اســتان کهگیلویه و بویر احمد و فاصله 
۱۰ کیلومتری شــهر یاسوج واقع شده اســت، اعلام کرد: اگر چه وجود 
گاز در مخزن مختار با حفر نخســتین چاه اکتشــافی در سال ۱۳۶۹ 
اثبات شد اما دســتیابی به ارقام و احجام دقیق، مستلزم انجام حفاری 
مجدد و برداشــت داده های به روز اســت، از این رو حفاری چاه ارزیابی 
با هزینه ۲۰ میلیون یــورو و مدت ۱۵ ماه در دســتور کار قرار گرفت تا 
براساس نتایج حاصله، زمینه برای تدوین ام. دی. پی و در نهایت توسعه 
میدان مهیا شــود.جوکار، مدت اجرای عملیات توســعه مخزن مختار 
را ســه ســال و بودجه مورد نیاز را نزدیک به ۴۲۰میلیون یورو عنوان 
کرد و ادامه داد: با توســعه این میدان، روزانه ۱۰ میلیون متر مکعب به 
ظرفیت تولید گاز در کشــور افزوده می شود.به گفته وی، مخزن مختار 
از میادین هیدروکربوری توسعه نیافته کشور است که از نظر نزدیکی به 
مراکز پرجمعیت و خطوط لوله گاز، میدانی ایده آل برای ذخیره سازی 
محسوب می شود.مجری طرح های ذخیره ســازی گاز طبیعی با اشاره 
به اینکه پــس از اتمام دوره پنج ســاله تولید از مخــزن مختار، امکان 
بهره برداری از آن به عنوان یک مخزن ذخیره سازی گاز فراهم می شود، 
اظهار داشت: در این مرحله ظرفیتی در حدود ۱.۲۵ میلیارد متر مکعب 
در مخزن ایجاد می شود تا در هشت ماه گرم سال روزانه پنج میلیون متر 
مکعب در مخزن ذخیره و در ماه های ســرد سال روزانه ۱۰ میلیون متر 
مکعب از آن تولید کنیم.وی، ایجاد اشــتغال برای متخصصان و جوانان 
مســتعد کهگیلویه و بویراحمد را یکی از برکات این طرح برشــمرد و 
گفت: در مرحله حفر چــاه ارزیابی و اقدام هــای مطالعاتی بین ۲۰۰ تا 
۲۵۰ نفر و در فاز توســعه ای )شــامل حفاری و احداث چاه توسعه ای، 
خطوط لوله، پالایشگاه و تاسیسات تزریق گاز( حدود ۲ هزار نفر در این 
میدان مشغول به کار می شوند، ضمن آنکه پس از بهره برداری نیز برای 

۵۰۰ تا یک هزار نفر به شکل دائم و پایدار شغل ایجاد می شود.

جوکار با بیان اینکه در مرحله توسعه مخزن بین هشت تا ۱۰ حلقه چاه 
حفاری می شــود، گفت: متعاقب این اقدامات تاسیسات پالایشگاهی و 
تزریق گاز و واحد نم زدایی آن احداث می شــود تا گاز مخزن به خطوط 
لوله سراسری گاز تزریق شــود و به این ترتیب کمک شایان توجهی در 

بحث جبران ناترازی گاز خواهد داشت.

علی اکبر محرابیان در دیدار با وزیر آبیاری سریلانکا اعلام کرد
وگاه برق آبی در ایران  ۱۳ هزار مگاوات نیر

 وجود دارد
وزیر نیرو با بیان اینکه امروز بالغ بر ۱۳ هزار مگاوات نیروگاه برق آبی در 
ایران وجود دارد، از پیشبرد مراحل نهایی احداث نیروگاه ۱۲۰ مگاواتی 

توسط شرکت و متخصصان ایرانی در سریلانکا خبر داد.
 به نقل از وزارت نیرو، علی اکبر محرابیان در دیدار با چامال راجاپاســکا 
وزیر آبیاری کشور سریلانکا ضمن اشاره به وجود روابط تاریخی بین دو 
کشور ایران و سریلانکا، نســبت به افتتاح پروژه احداث نیروگاه توسط 
متخصصان ایرانی در کشور ســریلانکا در آینده نزدیک ابراز امیدواری 
کرد.وزیر نیــرو با تاکید بر احیا و توســعه روابط اقتصادی، سیاســی و 
فرهنگی دو کشــور، افزود: ظرفیت گســترش روابط ایران و سریلانکا 

بیش از آن چیزی است که امروز برقرار است و وجود دارد.
وی تشکیل کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصادی، سیاسی و 
فرهنگی را برای تحقق این امر مؤثر دانست و گفت: وزارت نیرو از سوی 
ایران مسئول این کمیسیون شناخته می شود و تشکیل این کمیسیون 
مشترک موجب می شود در کنار احیای روابط، مسیر آینده شناسایی و 

برنامه های لازم بر اساس آن پیش بینی شود.
محرابیان در ادامه به پیشــینه روابط دو کشور اشــاره و اظهار کرد: در 
سال ۲۰۰۸ در پی دیدار رؤســای جمهور وقت ایران و سریلانکا، حجم 
معاملات اقتصــادی افزایش یافت و امــروز نیز ایــران آمادگی اجرا و 

پیشبرد پروژه های مختلف در حوزه های آب و انرژی را دارد.
وی به توانمندی شــرکت های ایرانی برای انجام پروژه های حوزه آب و 
برق اشــاره کرد و گفت: در این باره آنچه که مهم به نظر می رسد، مدل 
و مطالعات اقتصادی اجرای این پروژه هاســت.وزیر نیرو ضمن اشاره به 
اهمیت پروژه بزرگ و چندمنظوره »اوما اویا« توسط شرکت متخصص 
ایرانی در سریلانکا، بیان کرد: پیشبرد این پروژه موفق توسط مهندسان 
ایرانی نتیجه تجربه همکاری ایران و سریلانکا است و لازم است در کنار 
تسریع در پیشبرد مراحل نهایی، این پروژه بزرگ به شرکت های ایرانی 
و سریلانکایی معرفی شــود تا جذابیت ســرمایه گذاری را فراهم کند.

محرابیان با بیان اینکه امروز بالغ بر ۱۳ هزار مــگاوات نیروگاه برق آبی 
در ایران وجــود دارد، تصریح کرد: با احداث این نیروگاه در ســریلانکا، 
ظرفیت تولید ۱۲۰ مگاوات برق فراهم می شود که با ارزش افزوده قابل 
توجهی همراه است.وی افتتاح این پروژه را برای توسعه همکاری های 
دوطرف مفید ارزیابی کرد و افزود: افتتاح و پیشبرد این پروژه می تواند 

نقطه عطفی بر توسعه روابط مشترک بین دو طرف باشد.
در ادامه چامال راجاپاســکا وزیر آبیاری کشور ســریلانکا ضمن ابراز 
خرسندی جهت ایجاد زمینه توســعه همکاری ها و گسترش روابط با 

ایران، گفت: در سریلانکا سه وزارتخانه نیرو، آب و آبیاری فعال است.
وی یادآور شــد: تا یک ســال گذشــته به ویژه در شــرایط پسا کرونا 
سریلانکا در حوزه ســوخت و انرژی در شرایط مســاعدی قرار نداشت 
اما امروز این شرایط بهبود یافته اســت؛ بر این اساس انتظار و امیدواری 
وجود دارد که ایران و ســریلانکا در آینده در زمینه انرژی و آب شــرب 
پروژه های جدیــدی را آغاز کنند.وزیر آبیاری ســریلانکا با اشــاره به 
افزایش قابل توجه قیمت انرژی در ســریلانکا، ادامــه داد: ۵۰ درصد 
انرژی مورد نیاز این کشور از طریق آب و بخشی نیز از طریق انرژی های 
تجدیدپذیر دیگر از جمله انرژی خورشــیدی و بادی تأمین می شــود.

وی ســرمایه گذاری برای ایجاد زیرســاخت های احــداث انرژی های 
تجدیدپذیــر را موضوع مهــم دیگری برشــمرد و گفــت: در این باره 
می توانیــم مباحث را با همــکاری دو طرف پیگیری کنیم. یک ســوم 
زمین های کشور سریلانکا ظرفیت پیشــبرد این موضوع را دارند و در 

این باره امکان مشارکت با سرمایه گذاران ایرانی وجود دارد.
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از ابتدای سال 1402 تاکنون

پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزند از ۳۲ هزار 
میلیارد تومان گذشت 

خریدار   مدیــر اداره اعتبــارات بانک مرکزی 
گفت که از ابتدای امســال تاکنــون ۳۲.۲ هزار 
میلیارد تومان شــامل ۷.۶ هــزار میلیارد تومان 
تســهیلات فرزنــدآوری و ۲۴.۶ هــزار میلیارد 
توان تســهیلات ازدواج توسط شــبکه بانکی به 

متقاضیان پرداخت شده است.
به گزارش بانک مرکزی، »مهــدی صحابی« در 
تشریح اقدامات بانک مرکزی در راستای تسریع 
و تسهیل در پرداخت تســهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و فرزنــدآوری افزود: تاکیــدات جدی در 
جلســات و مکاتبات مربوط برای تسهیل در اخذ 
ضمانت و تسریع در فرآیند پرداخت، ایجاد امکان 
مشــاهده وضعیت و رتبه اعتبــاری متقاضیان 
در ســامانه فرزند و نیز آغــاز فرآیند اخذ ضمانت 
و وثایق به صــورت غیر حضــوری در تعدادی از 
بانک ها منجر به این موضوع شــده اســت که از 
ابتدای ســال ۱۴۰۲ تا ۲۸ خرداد مبلغ ۷.۶ هزار 
میلیارد تومان تســهیلات فرزندآوری پرداخت 
شود که بیانگر رشــد حدود ۱۳۳ درصدی نسبت 

به مدت مشابه سال قبل است.
وی گفت: از ایــن مبلغ ۱.۲ هــزار میلیارد تومان 

برای فرزند نخست، ۳.۱ هزار میلیارد تومان برای 
فرزند دوم، ۲.۲ هزار میلیــارد تومان برای فرزند 
ســوم، ۸۰۰ میلیارد تومان برای فرزند چهارم و 
۳۰۰ میلیارد تومان برای فرزند پنجم و بیشــتر 

پرداخت شده است.

رشد پرداخت تسهیلات ازدواج پس از 
ابلاغ بسته نظارتی- اعتباری بانک مرکزی

مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی تصریح کرد: در 
خصوص تسهیلات ازدواج از ابتدای سال جاری تا 
تاریخ ۲۸ خرداد مبلــغ ۲۴.۶ هزار میلیارد تومان 
تســهیلات قرض الحســنه پرداخت شده است 
که نســبت به مدت مشابه ســال قبل رشد ۱.۸ 

درصدی را نشان می دهد.
وی خاطرنشــان کرد: بانک مرکزی بــا عنایت به 
تأکیدات رییــس جمهوری و رییــس کل بانک 
مرکزی و در پیش بودن هفته ازدواج آســان و روز 
ازدواج، در راستای تســریع و تسهیل در پرداخت 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج، بسته نظارتی- 
اعتباری خــود را که ناظــر بر تســهیل در اخذ 
ضمانت، تسریع در تعیین شعبه، تشکیل پرونده 

و پرداخت و آغاز بررسی های نظارت میدانی بود، 
در تاریــخ ۲۰ خرداد ۱۴۰۲ بــه بانک های عامل 

ابلاغ کرد.
صحابی ادامه داد: با ابلاغ بســته مذکور شــاهد 
رشد چشمگیر پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج توســط شــبکه بانکی بودیــم، به طوری 
که آمار پرداختی مذکور که از ابتدای امســال تا 
تاریخ ۲۰ خــرداد مبلغ ۱۹ هــزار میلیارد تومان 
و نسبت به سال قبل با رشــد منفی مواجه بود، با 
تعامل، همراهی، همکاری و تســریع در پرداخت 
تســهیلات و اخذ ضامن توســط شــبکه بانکی 
و بانک مرکزی در روز ۲۸ خــرداد به مبلغ ۲۴.۶ 
هزار میلیارد تومان افزایش یافت که بیانگر رشــد 
۳۰ درصدی نسبت به روز آغاز ابلاغ بسته مذکور 

است.
وی گفت: در قبال تســهیلات ودیعه مسکن نیز 
از ابتدای طرح )تیــر ۱۴۰۱( تا ۲۸ خرداد ۱۴۰۲ 
تعــداد ۲۶۷ هــزار و ۴۶۲ پرونده تســهیلاتی 
تشــکیل شــده که از این تعداد ۲۳۶ هزار و ۴۲۳ 
نفر به میزان ۱۳.۸ هزار میلیارد تومان تسهیلات 

دریافت کرده اند.

سرمد

همایــش نقش انبوه ســازان در 
طرح نهضت ملی مسکن با تحقق 
بازآفرینــی شــهری، بــا حضور 
معــاون وزیر راه و شهرســازی و 

حمایت بیمه سرمد برگزار شد.
به گزارش روابــط عمومی بیمه 
سرمد، همایش نقش انبوه سازان 
با شعار »طرح نهضت ملی مسکن 
با تحقــق بازآفرینی شــهری« با 
حضور محمد آئینی معاون وزیر 

و  شهرســازی  و  راه 
مدیرعامــل شــرکت 
شــهری  بازآفرینــی 

ایران برگزار شد.
در این همایش معاون 
وزیر راه و شهرســازی 
با اشــاره بــه اهمیت 

حضــور و حمایت شــرکتهای 
بیمــه در نهضت ملی مســکن، 
گفت: در حال حاضــر وزارت راه 

متولی  شهرســازی  و 
اجرای ایــن طرح مهم 
بوده و ما در این پروژه ها 
به دنبال ساخت مسکن 
با کیفیت هستیم که در 
این راستا شرکت های 
بیمه در ارتقاء کیفیت 
واحدهــای مســکونی نقش به 

سزایی دارند
همایــش نقش انبوه ســازان در 

طرح نهضت ملی مسکن با تحقق 
بازآفرینی شهری، توسط کانون 
سراســری انجمن هــای صنفی 
کارفرمایی انبوه سازان مسکن و 
ســاختمان ایران و با حضور انبوه 

سازان سراسر کشور برگزار شد.
بیمه ســرمد نیز در بخش جنبی 
این همایش، با فراهم ســاختن 
میز خدمت پاســخگوی شرکت 

کنندگان بود.

ح نهضت ملی مسکن با حمایت بیمه سرمد برگزاری همایش نقش انبوه سازان در طر

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

آگهی فراخوان مناقصه عمومی
 شماره ۶/ شش

حمیدرضا اله یاری - شهردار پرند

موتوری	 ساختمان	 احداث	 	 نظردارد،	 در	 	1402/02/11 مورخ	 	02108 شماره	 مجوز	 استناد	 به	 پرند	 شهرداری 
و	 شرايط	 واجد	 پیمانکاران	 به	 عمومی	 مناقصه	 طريق	 از	 را	 	2002098283000006 شماره	 به	 را	 پرند	 شهر	 شهرداری	
اسناد	 دريافت	 جهت	 شرايط	 واجد	 پیمانکاران	 لذا	 	 نمايد.	 واگذار	 بودجه	 و	 برنامه	 سازمان	 از	 ابنیه	 	5 رتبه	 حداقل	 دارای	
	1402/03/22با	مراجعه	به	سامانه	تدارکات	الکترونیکی	دولت	)ستاد(به	آدرس  فراخوان	و	اطلاعات	بیشتر	متوانند	از	تاريخ	

 www.setadiran.ir	در	فراخوان	شرکت	نمايند.
١- مبلغ اعتبار پروژه:  	150/000/000/000ريال

2- سپرده شرکت در مناقصه : 	7/500/000/000ريال	که	بايستی	نقداً	به	حساب	شماره	0109113366006	شماره	شباء	
IR 280170000000109113366006	نزد	بانک	ملی	به	نام	شهرداری	پرند	يا	بصورت	ضمانتنامه	بانکی	تسلیم	دبیرخانه	اين	
شهرداری	گردد.	لازم	به	ذکر	است	چنانچه	برندگان	اول	و	دوم	مناقصه	حاضر	به	عقد	قرارداد	نشوند	سپرده	آنان	به	ترتیب	به	نفع	

شهرداری	ضبط	خواهد	شد.
3-مهلت و محل دريافت اسناد مناقصه:	از	تاريخ	انتشار	آگهی	تا	ساعت	14:00	روز	دوشنبه	مورخ1402/03/29		و	دريافت	

اسناد	آن	صرفاً	از	طريق	سامانه	تدارکات	الکترونیکی	دولت	)ستاد(	به	آدرس	www.setadiran.ir	میباشد.
4- مهلت و محل تسليم پيشنهادات:	متقاضیان	می	بايست	پاکت	های	پیشنهاد	قیمت	خود	را	که	برابر	شرايط	مندرج	در	اسناد	
www.(	دولت	الکترونیک	تدارکات	سامانه	در	1402/04/10	مورخ	شنبه	روز	11:00	ساعت	تا	حداکثر	را	است	شده	تنظیم	مناقصه

setadiran.ir	(	بارگذاری	نمايند.	
تذکر: صرفا	اسناد	پاکتهای	پیشنهاد	)ب(	و	)ج(	دارای	امضای	الکترونیکی	مورد	پذيرش	است	و	در	جلسه	بازگشايی	پاکتهای	)ب(	و	

)ج(	اسناد	فیزيکی	)کاغذی(	و	اسناد	فاقد	امضای	الکترونیکی	)دارای	مهر	گرم(	به	هیچ	وجه	مورد	پذيرش	نیست
5-  مدارک لازم جهت دريافت اسناد:	متقاضیان	جهت	دريافت	اسناد	میبايست	از	طريق	سامانه	تدارکات	الکترونیکی	دولت	

)www.setadiran.ir(	نسبت	به	تهیه	اسناد	اقدام	نمايند.
6-زمان بازگشايی پيشنهادها: ساعت	12:00	روز	شنبه	مورخ		1402/04/10می	باشد.

7-	شهرداری	در	رد	يا	قبول	يک	يا	کلیه	پیشنهادات	مختار	است
8- هزينه	درج	آگهی	به	عهده	برنده	مناقصه	میباشد.

چاپ اول : 	1402/03/22چاپ دوم:  1402/03/29

 نوبت دوم


